
ΘΕΜΑΤΑ

Α. ΕΙ∆ΙΚΑ ΘΕΜΑΤΑ
1. Επικύρωση Πρακτικών, σελ.4967,5024
2. Ανακοινώνεται ότι τη συνεδρίαση παρακολουθούν µα-

θητές από το 3ο Γυµνάσιο Νεάπολης Θεσσαλονίκης, το Γ’ Γε-
νικό Λύκειο Πτολεµαΐδας και το Γυµνάσιο Σαρώνης Ρόδου,
σελ.4996,5002,5016

3. Ανακοινώνεται η λύπη του Σώµατος για το συµβάν κατά
του Μανώλη Γλέζου σε διαδήλωση, σελ.5001

4. Ανακοινώνεται η µείωση κατά 12% των δαπανών οργα-
νώσεως και λειτουργίας των γραφείων των Βουλευτών,
σελ.5002

5. Ανακοινώνεται η µείωση κατά 15% των αποζηµιώσεων
των Βουλευτών σε Επιτροπές και Θερινά Τµήµατα ή απο-
στολές στο εξωτερικό, σελ.5002

6. Ανακοινώνεται η παράταση της µείωσης κατά 5% της
µηνιαίας αποζηµίωσης κάθε Βουλευτού, σελ.5002

7. Ανακοινώνεται η περικοπή κατά 12% των δαπανών κίνη-
σης των Βουλευτών, σελ.5006

8. Ανακοινώνεται η µείωση κατά 30% των επιδοµάτων των
Βουλευτών, Πάσχα, θερινών διακοπών και Χριστουγέννων,
σελ.5008

9. Ανακοινώνεται η µείωση των επιδοµάτων των υπαλλή-
λων της Βουλής από 12-17%, σελ.5008

10. Ανακοινώνεται η συγκρότηση υποεπιτροπής της διαρ-
κούς επιτροπής µορφωτικών υποθέσεων, αρµόδια για θέ-
µατα αθλητισµού, σελ.5023

Β. ΚΟΙΝΟΒΟΥΛΕΥΤΙΚΟΣ ΕΛΕΓΧΟΣ
1. Κατάθεση αναφορών, σελ.4967
2. Απαντήσεις Υπουργών σε ερωτήσεις Βουλευτών,

σελ.4968-4989
3. Ανακοίνωση του δελτίου αναφορών και ερωτήσεων της

Τρίτης 16 Μαρτίου 2010, σελ.4990
4. Συζήτηση επικαίρων ερωτήσεων:
α) Προς την Υπουργό Υγείας και Κοινωνικής Αλληλεγγύης:
i. σχετικά µε τη λήψη µέτρων για την έξαρση των ασθε-

νειών φυµατίωσης, ηπατίτιδας και AIDS κ.λπ., σελ.4991
ii. σχετικά µε τη χρήση του κτηρίου του παλιού Νοσοκο-

µείου της Κέρκυρας ως Νοσοκοµείου χρόνιων νοσηµάτων
και Κέντρου Υγείας Αστικού Τύπου κ.λπ., σελ.4992

iii. σχετικά µε τις ελλείψεις για τα ακτινοθεραπευτικά τµή-
µατα του Εθνικού Συστήµατος Υγείας κ.λπ., σελ.4993

iv. σχετικά µε την αναστολή λειτουργίας του Κέντρου Απο-
θεραπείας και Φυσικής Αποκατάστασης Αµφιλοχίας κ.λπ.,
σελ.4994

β) Προς τον Υπουργό Πολιτισµού και Τουρισµού:
i. σχετικά µε την καταβολή των δεδουλευµένων των εργα-

ζοµένων στον αρχαιολογικό χώρο της ‘Ηλιδας κ.λπ.,
σελ.4997

ii. σχετικά µε την τροποποίηση του νοµικού πλαισίου για
την άρση της υποχρεωτικής πληρωµής τέλους υπέρ της ΕΡΤ
στα τιµολόγια της ∆ΕΗ κ.λπ., σελ.4998

γ) Προς τον Υπουργό Προστασίας του Πολίτη, σχετικά µε
τη χρήση χηµικών κατά των πολιτών κ.λπ., σελ.5000

5. Συζήτηση επερώτησης Βουλευτών της Νέας ∆ηµοκρα-
τίας προς τον Υπουργό Πολιτισµού και Τουρισµού, σχετικά
µε τον έλεγχο και την φορολόγηση των διαδικτυακών τυχε-

ρών παιγνίων, σελ.5010

Γ. ΝΟΜΟΘΕΤΙΚΗ ΕΡΓΑΣΙΑ
Κατάθεση σχεδίου νόµου:
Οι Υπουργοί Οικονοµίας, Ανταγωνιστικότητας και Ναυτι-

λίας, Εσωτερικών, Αποκέντρωσης και Ηλεκτρονικής ∆ιακυ-
βέρνησης, Οικονοµικών, Υποδοµών, Μεταφορών και ∆ικτύων,
Περιβάλλοντος, Ενέργειας και Κλιµατικής Αλλαγής, Αγροτι-
κής Ανάπτυξης και Τροφίµων, ∆ικαιοσύνης, ∆ιαφάνειας και
Ανθρωπίνων ∆ικαιωµάτων, Εργασίας και Κοινωνικής Ασφάλι-
σης, Παιδείας ∆ια Βίου Μάθησης και Θρησκευµάτων, Πολι-
τισµού και Τουρισµού και Υγείας και Κοινωνικής Αλληλεγ-
γύης, κατέθεσαν σχέδιο νόµου: «Αποκέντρωση, απλοποίηση
και ενίσχυση της αποτελεσµατικότητας των διαδικασιών του
Εθνικού Στρατηγικού Πλαισίου Αναφοράς (Ε.Σ.Π.Α.) 2007-
2013 και άλλες διατάξεις», σελ.5002

ΟΜΙΛΗΤΕΣ

Α. Επί των περικοπών των αποδοχών των Βουλευτών και
των υπαλλήλων:

ΓΙΑΚΟΥΜΑΤΟΣ Γ., σελ.5008-5009
ΠΕΤΣΑΛΝΙΚΟΣ Φ., σελ.5002-5009

Β. Επί των επικαίρων ερωτήσεων:
ΑΥΓΕΝΑΚΗΣ Ε., σελ.4999
ΒΟΥΓΙΑΣ Σ., σελ.5000,5001
ΓΕΝΝΗΜΑΤΑ Φ., σελ.4995,4996
ΓΕΡΟΥΛΑΝΟΣ Π., σελ.4997,4998,4999,5000
ΚΑΤΡΙΝΗΣ Μ., σελ.4997
ΚΟΥΡΟΥΜΠΛΗΣ Π., σελ.4991
ΛΑΦΑΖΑΝΗΣ Π., σελ.5001
ΛΕΒΕΝΤΗΣ Α., σελ.4994
ΞΕΝΟΓΙΑΝΝΑΚΟΠΟΥΛΟΥ Μ.,

σελ.4991,4992,4993,4994
ΣΑΛΜΑΣ Μ., σελ.4995,4996
ΧΑΡΑΛΑΜΠΟΥΣ Χ., σελ.4992

Γ. Επί της επερώτησης:
ΒΟΡΙ∆ΗΣ Μ., σελ.5019
ΓΕΡΟΥΛΑΝΟΣ Π., σελ.5014,5021,5022,5023
∆ΕΡΜΕΝΤΖΟΠΟΥΛΟΣ Α.,σελ.5011,5020
ΕΥΘΥΜΙΟΥ Π., σελ.5017,5018,5023
ΖΗΣΗ Ρ., σελ.5019,5023
ΚΑΝΤΕΡΕΣ Ν., σελ.5012
ΚΑΡΑΟΓΛΟΥ Θ., σελ.5010,5019
ΚΟΥΚΟ∆ΗΜΟΣ Κ., σελ.5012
ΠΟΛΥ∆ΩΡΑΣ Β., σελ.5014
ΤΖΑΒΑΡΑΣ Κ., σελ.5016,5022,5023
ΤΖΗΚΑΛΑΓΙΑΣ Ζ., σελ.5013,5021
ΧΑΡΑΛΑΜΠΟΥΣ Χ., σελ.5018

ΠΙΝΑΚΑΣ ΠΕΡΙΕΧΟΜΕΝΩΝ

ΣΥΝΕ∆ΡΙΑΣΗ Π∆‘

∆ευτέρα 15 Μαρτίου 2010



Αθήνα, σήµερα στις 15 Μαρτίου 2010, ηµέρα ∆ευτέρα και ώρα
18.04’ συνήλθε στην Αίθουσα των συνεδριάσεων του Βουλευτη-
ρίου η Βουλή σε ολοµέλεια, για να συνεδριάσει υπό την προε-
δρία του Α’ Αντιπροέδρου αυτής κ. ΓΡΗΓΟΡΙΟΥ ΝΙΩΤΗ.

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ (Γρηγόριος Νιώτης): Κυρίες και κύριοι συνά-
δελφοι, αρχίζει η συνεδρίαση.

(ΕΠΙΚΥΡΩΣΗ ΠΡΑΚΤΙΚΩΝ: Σύµφωνα µε την από 12-3-2010
εξουσιοδότηση του Σώµατος επικυρώθηκαν µε ευθύνη του Προ-
εδρείου τα Πρακτικά της ΠΓ’ συνεδριάσεώς του, της Παρα-
σκευής 12 Μαρτίου 2010)

Παρακαλείται ο κύριος Γραµµατέας να ανακοινώσει τις ανα-
φορές προς το Σώµα.

(Ανακοινώνονται προς το Σώµα από τον κ. Νικόλαο Καντερέ,
Βουλευτή Αττικής, τα ακόλουθα:

Α. ΚΑΤΑΘΕΣΗ ΑΝΑΦΟΡΩΝ

1) Ο Βουλευτής Ηρακλείου κ. ΒΑΣΙΛΕΙΟΣ ΚΕΓΚΕΡΟΓΛΟΥ
κατέθεσε αναφορά µε την οποία ζητεί την κατοχύρωση των
επαγγελµατικών δικαιωµάτων των πτυχιούχων των ΤΕΙ.

2) Ο Βουλευτής Ηρακλείου κ. ΒΑΣΙΛΕΙΟΣ ΚΕΓΚΕΡΟΓΛΟΥ
κατέθεσε αναφορά µε την οποία ζητεί τη στήριξη του Κλάδου
της βιολογικής γεωργίας και κτηνοτροφίας.

3) Ο Βουλευτής Ηρακλείου κ. ΒΑΣΙΛΕΙΟΣ ΚΕΓΚΕΡΟΓΛΟΥ
κατέθεσε αναφορά µε την οποία ανώνυµος αγρότης επισηµαίνει
πως η µείωση των εσόδων του ΕΛΓΑ οφείλεται στην εισφορο-
κλοπή εκείνων που εισπράττουν τα ποσά που αντιστοιχούν στο
3% ή 0,5% επί των τιµολογίων από τον παρααγωγό αλλά δεν το
αποδίδουν.

4) Ο Βουλευτής Ηρακλείου κ. ΒΑΣΙΛΕΙΟΣ ΚΕΓΚΕΡΟΓΛΟΥ
κατέθεσε αναφορά µε την οποία το ΚΑΠΗ ∆ήµου Μοιρών Ηρα-
κλείου αναφέρεται στα προβλήµατα που δυσχεραίνουν τη συνέ-
χιση του προγράµµατος «Βοήθεια στο Σπίτι».

5) Ο Βουλευτής Μεσσηνίας κ. ΙΩΑΝΝΗΣ ΛΑΜΠΡΟΠΟΥΛΟΣ
κατέθεσε αναφορά µε την οποία το Επιµελητήριο Μεσσηνίας
ζητεί την υλοποίηση της κατασκευής της σιδηροδροµικής γραµ-
µής υψηλών ταχυτήτων της δυτικής Πελοποννήσου.

6) Ο Βουλευτής Ηρακλείου κ. ΦΡΑΓΚΙΣΚΟΣ ΠΑΡΑΣΥΡΗΣ κα-
τέθεσε δηµοσίευµα εφηµερίδας το οποίο αναφέρεται στην ανη-
συχητική αύξηση της ανεργίας στην Κρήτη.

7) Ο Βουλευτής Φθιώτιδος κ. ΧΡΗΣΤΟΣ ΣΤΑΪΚΟΥΡΑΣ κατέ-
θεσε αναφορά µε την οποία η Πανελληνια Οµοσπονδία Βιοτε-
χνών Αργυροχρυσοχόων - Κοσµηµατοπωλών - Ωρολογοποιών
ζητεί να επανεξεταστεί το µέτρο της επιβολής του ειδικού φόρου
πολυτελείας σε όλα τα είδη αργυροχρυσοχοϊας.

8) Ο Βουλευτής Ηρακλείου κ. ΦΡΑΓΚΙΣΚΟΣ ΠΑΡΑΣΥΡΗΣ κα-
τέθεσε δηµοσίευµα εφηµερίδας µε το οποίο ζητείται η τουρι-
στική προβολή της Κρήτης.

9) Ο Βουλευτής Ιωαννίνων κ. ΜΙΧΑΗΛ ΠΑΝΤΟΥΛΑΣ κατέ-
θεσε αναφορά µε την οποία ο Νοµάρχης Ιωαννίνων ζητεί τη
χρηµατοδότηση της αποκατάστασης των ζηµιών που προκάλε-
σαν έντονα καιρικά φαινόµενα στο οδικό δίκτυο του Νοµού Ιω-
αννίνων.

10) Ο Βουλευτής Ηρακλείου κ. ΦΡΑΓΚΙΣΚΟΣ ΠΑΡΑΣΥΡΗΣ κα-
τέθεσε δηµοσίευµα εφηµερίδας µε το οποίο ζητείται η αντιµε-
τώπιση του προβλήµατος της υπεραλίευσης στον κόλπο της
Μεσσαράς Ηρακλείου Κρήτης.

11) Ο Βουλευτής Κυκλάδων κ. ΙΩΑΝΝΗΣ ΒΡΟΥΤΣΗΣ κατέθεσε
αναφορά µε την οποία η Τοπική ‘Ενωση ∆ήµων και Κοινοτήτων
Νοµού Κυκλάδων ζητεί τη λήψη µέτρων για τη διασφάλιση της
συνέχισης της λειτουργίας των Παιδικών Βιβλιοθηκών και την
επαγγελµατική κατοχύρωση των εργαζοµένων σε αυτές.

12) Ο Βουλευτής Ηρακλείου κ. ΦΡΑΓΚΙΣΚΟΣ ΠΑΡΑΣΥΡΗΣ κα-
τέθεσε δηµοσίευµα εφηµερίδας το οποίο αναφέρεται στην καλ-
λιέργεια µεταλλαγµένης πατάτας στη χώρα µας.

13) Ο Βουλευτής Κυκλάδων κ. ΙΩΑΝΝΗΣ ΒΡΟΥΤΣΗΣ κατέθεσε
αναφορά µε την οποία ο Σύνδεσµος Επαγγελµατιών Αιγιάλης
Κυκλάδων ζητεί να επανεξετασθεί το καθεστώς υποχρεωτικής
ασφάλισης στον ΟΑΕΕ για τους επαγγελµατίες των µικρών νη-
σιών.

14) Ο Βουλευτής Ηρακλείου κ. ΦΡΑΓΚΙΣΚΟΣ ΠΑΡΑΣΥΡΗΣ κα-
τέθεσε δηµοσίευµα εφηµερίδας το οποίο αναφέρεται στην περι-
κοπή της παροχής φαρµάκων σε καρκινοπαθείς ασφαλισµένους
στο ΙΚΑ

15) Ο Βουλευτής Κυκλάδων κ. ΙΩΑΝΝΗΣ ΒΡΟΥΤΣΗΣ κατέθεσε
αναφορά µε την οποία τα Αθλητικά Σωµατεία «ΤΗΝΟΣ» και «ΠΟ-
ΣΕΙ∆ΩΝΑΣ» ζητούν την επιτάχυνση των διαδικασιών για την ολο-
κλήρωση της κατασκευής του Κλειστού Γυµναστηρίου Τήνου.

Π Ρ Α Κ Τ Ι Κ Α Β Ο Υ Λ Η Σ

ΙΓ’ ΠΕΡΙΟ∆ΟΣ

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΟΜΕΝΗΣ ΚΟΙΝΟΒΟΥΛΕΥΤΙΚΗΣ ∆ΗΜΟΚΡΑΤΙΑΣ

ΣΥΝΟ∆ΟΣ Α’

ΣΥΝΕ∆ΡΙΑΣΗ Π∆’
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16) Ο Βουλευτής Ηρακλείου κ. ΦΡΑΓΚΙΣΚΟΣ ΠΑΡΑΣΥΡΗΣ κα-
τέθεσε δηµοσίευµα εφηµερίδας το οποίο αναφέρεται στα χρέη
των ∆ηµοτικών Κοινωνικών Υπηρεσιών στην περιοχή της Μεσ-
σαράς Ηρακλείου Κρήτης.

17) Ο Βουλευτής Ηρακλείου κ. ΦΡΑΓΚΙΣΚΟΣ ΠΑΡΑΣΥΡΗΣ κα-
τέθεσε δηµοσίευµα εφηµερίδας το οποίο αναφέρεται στο πρό-
βληµα επιβίωσης των βιοκαλλιεργητών της Κρήτης.

18) Ο Βουλευτής Ηρακλείου κ. ΦΡΑΓΚΙΣΚΟΣ ΠΑΡΑΣΥΡΗΣ κα-
τέθεσε δηµοσίευµα εφηµερίδας το οποίο αναφέρεται στο πρό-
βληµα πληρωµής των οφειλών από πιστωτικές κάρτες.

19) Ο Βουλευτής Ηρακλείου κ. ΦΡΑΓΚΙΣΚΟΣ ΠΑΡΑΣΥΡΗΣ κα-
τέθεσε δηµοσίευµα εφηµερίδας το οποίο αναφέρεται στην κρίση
που µαστίζει τις µικροµεσαίες επιχειρήσεις στο Νοµό Ηρακλείου
Κρήτης.

20) Οι Βουλευτές Α’ Πειραιώς κ. ∆ΙΑΜΑΝΤΩ ΜΑΝΩΛΑΚΟΥ και
Β’ Πειραιώς κ. ΒΑΡΒΑΡΑ (ΒΕΡΑ) ΝΙΚΟΛΑΪ∆ΟΥ κατέθεσαν ανα-
φορά µε την οποία ο ∆ήµος Κυθήρων Αττικής ζητεί το σωστό
προγραµµατισµό των αεροπορικών πτήσεων από και προς τα Κύ-
θηρα.

21) Ο Βουλευτής Ηρακλείου κ. ΦΡΑΓΚΙΣΚΟΣ ΠΑΡΑΣΥΡΗΣ κα-
τέθεσε δηµοσίευµα εφηµερίδας το οποίο αναφέρεται στην προ-
ανάκριση που διενεργείται για τα επεισόδια στο λιµάνι του
Πειραιά κατά τη διάρκεια της κινητοποίησης των αγροτών τον
περασµένο Φεβρουάριο.

22) Ο Βουλευτής Ηρακλείου κ. ΦΡΑΓΚΙΣΚΟΣ ΠΑΡΑΣΥΡΗΣ κα-
τέθεσε δηµοσίευµα εφηµερίδας το οποίο αναφέρεται στις αντι-
δράσεις των εργαζοµένων στον ΕΛΓΑ για την αναµόρφωση του
θεσµικού πλαισίου του Οργανισµού.

23) Οι Βουλευτές Α’ Πειραιώς κ. ∆ΙΑΜΑΝΤΩ ΜΑΝΩΛΑΚΟΥ και
Αιτωλοακαρνανίας κ. ΝΙΚΟΛΑΟΣ ΜΩΡΑΪΤΗΣ κατέθεσαν ανα-
φορά µε την οποία ο Πανελλήνιος Σύλλογος Ιχθυολόγων ∆η-
µοσίου διαµαρτύρεται για την υποβάθµιση των Νοµαρχιακών

Υπηρεσιών Αλιείας.

24) Η Βουλευτής Τρικάλων κ. ΑΘΑΝΑΣΙΑ (ΣΟΥΛΑ) ΜΕΡΕ-
ΝΤΙΤΗ κατέθεσε αναφορά µε την οποία η Ανωτάτη Συνοµο-
σπονδία Πολυτέκνων Ελλάδος διαµαρτύρεται για τη φορολογική
µαταχείριση των πολυτέκνων δηµοσίων υπαλλήλων.

25) Η Βουλευτής ∆ράµας κ. ΧΑΡΟΥΛΑ (ΧΑΡΑ) ΚΕΦΑΛΙ∆ΟΥ κα-
τέθεσε αναφορά µε την οποία το Εργατοϋπαλληλικό Κέντρο
∆ράµας ζητεί να δοθεί το δικαίωµα εξαγοράς ενσήµων στους
απολυµένους της Αθηναϊκής Χαρτοποιίας ∆ράµας.

26) Ο Βουλευτής Λαρίσης κ. ΕΚΤΟΡΑΣ ΝΑΣΙΩΚΑΣ κατέθεσε
αναφορά µε την οποία η Πανελλήνια Ένωση Νέων Αγροτών
ζητεί την επαρκή χρηµατοδότηση για τους Νέους Αγρότες.

27) Ο Βουλευτής Λαρίσης κ. ΕΚΤΟΡΑΣ ΝΑΣΙΩΚΑΣ κατέθεσε
αναφορά µε την οποία η Εθνική Συνοµοσπονδίας Ατόµων µε
Αναπηρία ζητεί την ανάκληση της απόφασης του ΟΑΕΕ να µειώ-
σει την παροχή αναλώσιµων υλικών σε ασθενείς µε σακχαρώδη
διαβήτη.

28) Ο Βουλευτής Λαρίσης κ. ΕΚΤΟΡΑΣ ΝΑΣΙΩΚΑΣ κατέθεσε
αναφορά µε την οποία ο ∆ήµος Ποταµιάς Λάρισας ζητεί την
αποζηµίωση των παραγωγών αµυγδάλου της περιοχής για τη
ζηµιά που υπέστησαν από την καρπόπτωση.

29) Ο Βουλευτής Λαρίσης κ. ΕΚΤΟΡΑΣ ΝΑΣΙΩΚΑΣ κατέθεσε
αναφορά µε την οποία η κ. Μάλαµα Ιωάννα, πτυχιούχος ΤΕΕ
ζητεί να αναγνωριστεί η προϋπηρεσία της σαν αναπληρώτρια εκ-
παιδευτικός.

Β. ΑΠΑΝΤΗΣΕΙΣ ΥΠΟΥΡΓΩΝ ΣΕ ΕΡΩΤΗΣΕΙΣ ΒΟΥΛΕΥΤΩΝ

1. Στην µε αριθµό 1952/03-12-2009 ερώτηση του Βουλευτή κ.
Καρασµάνη Γεωργίου δόθηκε µε το υπ αριθµ. 1026739/810/26-2-
10 έγγραφο από τον Υπουργό Οικονοµικών η ακόλουθη απά-
ντηση:

4968 ΠΡΑΚΤΙΚΑ ΒΟΥΛΗΣ (ΟΛΟΜΕΛΕΙΑ)
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4970 ΠΡΑΚΤΙΚΑ ΒΟΥΛΗΣ (ΟΛΟΜΕΛΕΙΑ)
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4972 ΠΡΑΚΤΙΚΑ ΒΟΥΛΗΣ (ΟΛΟΜΕΛΕΙΑ)



2. Στην µε αριθµό 3980/11-01-2010 ερώτηση του Βουλευτή κ.
Κουβέλη Φώτιου - Φανούριου δόθηκε µε το υπ αριθµ. Β-472/26-

2-10 έγγραφο από τον Υφυπουργό Υποδοµών, Μεταφορών και
∆ικτύων η ακόλουθη απάντηση:
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4974 ΠΡΑΚΤΙΚΑ ΒΟΥΛΗΣ (ΟΛΟΜΕΛΕΙΑ)



3. Στην µε αριθµό 5018/22-01-2010 ερώτηση του Βουλευτή κ.
Αϊβαλιώτη Κωνσταντίνου δόθηκε µε το υπ αριθµ. ∆6/Φ38/ οικ

3719/26-2-10 έγγραφο από τον Υφυπουργό Περιβάλλοντος,
Ενέργειας και Κλιµατικής Αλλαγής η ακόλουθη απάντηση:
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Σηµ. Τα συνηµµένα σχετικά έγγραφα ευρίσκονται στο αρχείο της ∆/νσης Κοινοβουλευτικού Ελέγχου (Τµήµα Ερωτήσεων)



4. Στην µε αριθµό 5332/29-01-2010 ερώτηση του Βουλευτή κ.
Μαρκάκης Παύλος δόθηκε µε το υπ αριθµ. 2148/26-2-10 έγ-

γραφο από την Υπουργό Οικονοµίας, Ανταγωνιστικότητας και
Ναυτιλίας η ακόλουθη απάντηση:

4976 ΠΡΑΚΤΙΚΑ ΒΟΥΛΗΣ (ΟΛΟΜΕΛΕΙΑ)



5. Στην µε αριθµό 5590/03-02-2010 ερώτηση του Βουλευτή κ.
Κεδίκογλου Συµεών δόθηκε µε το υπ αριθµ. 680/26-2-2010 έγ-

γραφο από τον Υπουργό Εργασίας και Κοινωνικής Ασφάλισης η
ακόλουθη απάντηση:
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6. Στην µε αριθµό 5605/03-02-2010 ερώτηση του Βουλευτή κ.
Βελόπουλου Κυριάκου δόθηκε µε το υπ αριθµ. 2/9471/0025/26-

2-10 έγγραφο από τον Υπουργό Οικονοµικών η ακόλουθη απά-
ντηση:

4978 ΠΡΑΚΤΙΚΑ ΒΟΥΛΗΣ (ΟΛΟΜΕΛΕΙΑ)
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7. Στην µε αριθµό 5665/04-02-2010 ερώτηση του Βουλευτή κ.
Στυλιανίδη Ευριπίδη δόθηκε µε το υπ αριθµ. 697/26-2-10 έγ-

γραφο από τον Υπουργό Εργασίας και Κοινωνικής Ασφάλισης η
ακόλουθη απάντηση:

4980 ΠΡΑΚΤΙΚΑ ΒΟΥΛΗΣ (ΟΛΟΜΕΛΕΙΑ)

Σηµ. Τα συνηµµένα σχετικά έγγραφα ευρίσκονται στο αρχείο της ∆/νσης Κοινοβουλευτικού Ελέγχου (Τµήµα Ερωτήσεων)



8. Στην µε αριθµό 5670/04-02-2010 ερώτηση του Βουλευτή κ.
Αποστολάτου Βαϊτση (Βάη) δόθηκε µε το υπ’ αριθµ. 544/26-2-10

έγγραφο από την Υπουργό Αγροτικής Ανάπτυξης και Τροφίµων
η ακόλουθη απάντηση:
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4982 ΠΡΑΚΤΙΚΑ ΒΟΥΛΗΣ (ΟΛΟΜΕΛΕΙΑ)
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4984 ΠΡΑΚΤΙΚΑ ΒΟΥΛΗΣ (ΟΛΟΜΕΛΕΙΑ)
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4986 ΠΡΑΚΤΙΚΑ ΒΟΥΛΗΣ (ΟΛΟΜΕΛΕΙΑ)



9. Στην µε αριθµό 5673/04-02-2010 ερώτηση του Βουλευτή κ.
Βορίδη Μαυρουδή (Μάκη) δόθηκε µε το υπ αριθµ. 862Β/26-2-

10έγγραφο από τον Υφυπουργό Περιβάλλοντος, Ενέργειας και
Κλιµατικής Αλλαγής η ακόλουθη απάντηση:

ΣΥΝΕ∆ΡΙΑΣΗ Π∆’ - 15 ΜΑΡΤΙΟΥ 2010 4987



4988 ΠΡΑΚΤΙΚΑ ΒΟΥΛΗΣ (ΟΛΟΜΕΛΕΙΑ)
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ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ (Γρηγόριος Νιώτης): Κυρίες και κύριοι συνά-
δελφοι, έχω την τιµή να ανακοινώσω στο Σώµα το δελτίο ανα-
φορών και ερωτήσεων της Τρίτης 16 Μαρτίου 2010:

ΑΝΑΦΟΡΕΣ-ΕΡΩΤΗΣΕΙΣ Πρώτου Κύκλου (Άρθρο 130 παρά-
γραφος 5 του Κανονισµού της Βουλής)

1.- Η µε αριθµό 5862/9-2-2010 ερώτηση του Βουλευτή του Πα-
νελλήνιου Σοσιαλιστικού Κινήµατος κ. Βασιλείου Κεγκέρογλου
προς την Υπουργό Αγροτικής Ανάπτυξης & Τροφίµων, σχετικά
µε την άµεση δηµοπράτηση και κατασκευή των φραγµάτων Αµι-
ρών - Αγ.Βασιλείου και Καλαµίου στο Νοµό Ηρακλείου.

2.- Η µε αριθµό 6035/11-2-2010 ερώτηση του Βουλευτή της
Νέας ∆ηµοκρατίας κ. Σπυρίδωνος Γαληνού προς την Υπουργό
Υγείας και Κοινωνικής Αλληλεγγύης, σχετικά µε τη δηµιουργία
Νευροχειρουργικής και Ογκολογικής Κλινικής στο Βοστάνειο Νο-
σοκοµείο Μυτιλήνης.

3.- Η µε αριθµό 3027/21-12-2009 ερώτηση της Βουλευτού του
Κοµµουνιστικού Κόµµατος Ελλάδας κ. ∆ιαµάντως Μανωλάκου
προς την Υπουργό Υγείας και Κοινωνικής Αλληλεγγύης, σχετικά
µε την επίλυση των προβληµάτων του Κέντρου Υγείας Καρπά-

θου.
4.- Η µε αριθµό 1926/2-12-2009 ερώτηση του Βουλευτή του

Λαϊκού Ορθόδοξου Συναγερµού κ. Αλέξανδρου Χρυσανθακό-
πουλου προς την Υπουργό Υγείας και Κοινωνικής Αλληλεγγύης,
σχετικά µε την εξαίρεση του ΙΚΑ από την διενέργεια διαγνωστι-
κών εξετάσεων το απόγευµα.

Β. ΑΝΑΦΟΡΕΣ-ΕΡΩΤΗΣΕΙΣ ∆εύτερου Κύκλου (Άρθρο 130 πα-
ράγραφος 5 του Κανονισµού της Βουλής)

1.- Η µε αριθµό 5030/22-1-2010 ερώτηση του Βουλευτή
του Πανελλήνιου Σοσιαλιστικού Κινήµατος κ. ‘Εκτορα Νασιώκα
προς την Υπουργό Υγείας και Κοινωνικής Αλληλεγγύης, σχετικά
µε τη διακοπή λειτουργίας του µεταµοσχευτικού κέντρου ήπα-
τος του Λαϊκού Νοσοκοµείου.

2.- Η µε αριθµό 692/5-11-2009 ερώτηση του Βουλευτή της
Νέας ∆ηµοκρατίας κ. Ελευθερίου Αυγενάκη προς την Υπουργό
Παιδείας, ∆ιά Βίου Μάθησης & Θρησκευµάτων, σχετικά µε τη
διατήρηση και επέκταση των ευεργετικών διατάξεων για τις τρί-
τεκνες οικογένειες.

4990 ΠΡΑΚΤΙΚΑ ΒΟΥΛΗΣ (ΟΛΟΜΕΛΕΙΑ)



ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ (Γρηγόριος Νιώτης): Κυρίες και κύριοι συνά-
δελφοι, εισερχόµαστε στη συζήτηση των

ΕΠΙΚΑΙΡΩΝ ΕΡΩΤΗΣΕΩΝ

Επίκαιρες ερωτήσεις πρώτου κύκλου:
Πρώτη θα συζητηθεί η µε αριθµό 544/8-3-2010 επίκαιρη ερώ-

τηση του Βουλευτή του Πανελλήνιου Σοσιαλιστικού Κινήµατος
κ. Παναγιώτη Κουρουµπλή προς την Υπουργό Υγείας και Κοινω-
νικής Αλληλεγγύης, σχετικά µε τη λήψη µέτρων για την έξαρση
των ασθενειών φυµατίωσης, ηπατίτιδας και AIDS κ.λπ..

Η επίκαιρη ερώτηση του κ. Κουρουµπλή έχει ως εξής:
«Είναι γνωστό, µε βάση της εκθέσεις των αρµόδιων κρατικών

υπηρεσιών, ότι τα τελευταία χρόνια παρατηρείται στην Ελλάδα
έξαρση των ασθενειών της φυµατίωσης, της ηπατίτιδας και του
AIDS. Η παρουσία χιλιάδων εργαζοµένων που χρησιµοποιούνται
ως φτηνή εργατική δύναµη σε εργασιακούς χώρους υγειονοµι-
κού ενδιαφέροντος, καταγόµενων κυρίως από χώρες µε ανύ-
παρκτο υγειονοµικό σύστηµα, εγκυµονεί κινδύνους τόσο για
τους ίδιους, όσο και για την κοινωνία, όταν αυτοί δεν είναι κάτο-
χοι βιβλιαρίου υγείας.

Εάν αυτή η κατάσταση αφεθεί ως έχει, θα αντιµετωπίσουµε σε
σύντοµο χρόνο υγειονοµικά προβλήµατα, ιδιαίτερης έκτασης και
έντασης.

Η δηµόσια υγεία αποτελεί ύψιστο αγαθό που οφείλει η πολι-
τεία να το υπηρετεί εξαντλώντας κάθε δυνατότητα. Η πολιτεία
οφείλει µε δρακόντεια µέτρα να υποχρεώσει όλους τους επιχει-
ρηµατίες και εργοδότες να µεριµνήσουν για τη διάθεση βιβλια-
ρίου υγείας στους εργαζοµένους τους.

Ερωτάται η κυρία Υπουργός:
Σε τι συγκεκριµένα µέτρα πρόκειται να προβεί το Υπουργείο

Υγείας και Κοινωνικής Αλληλεγγύης, προκειµένου να αντιµετω-
πιστεί το ως άνω φαινόµενο που απειλεί τόσο οικονοµικά, όσο
και κοινωνικά τη χώρα µας;».

Η Υπουργός Υγείας και Κοινωνικής Αλληλεγγύης, κ. Μαριλίζα
Ξενογιαννακοπούλου, θα απαντήσει για τρία λεπτά.

Ορίστε, κυρία Υπουργέ, έχετε το λόγο.
ΜΑΡΙΛΙΖΑ ΞΕΝΟΓΙΑΝΝΑΚΟΠΟΥΛΟΥ (Υπουργός Υγείας και

Κοινωνικής Αλληλεγγύης): Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε.
Είναι αλήθεια ότι η ερώτηση που θέτει ο αγαπητός συνάδελ-

φος είναι ιδιαίτερα κρίσιµη. Θα ήθελα, λοιπόν, να ενηµερώσω ότι
µε την ισχύουσα νοµοθεσία ρυθµίζονται θέµατα που αφορούν
την υποχρέωση έκδοσης ατοµικού βιβλιαρίου υγείας σε εργαζό-
µενους σε χώρους υγειονοµικού ενδιαφέροντος.

Τα βιβλιάρια υγείας, όπως γνωρίζετε αγαπητέ συνάδελφε, εκ-
δίδονται από τις ∆ιευθύνσεις Υγείας των Νοµαρχιακών Αυτοδι-
οικήσεων, οι οποίες τηρούν και ειδικό µητρώο κατόχων βιβλια-
ρίων υγείας, στο οποίο καταχωρούνται –εκτός από τα απαραίτητα
στοιχεία- και οι ηµεροµηνίες έκδοσης και θεώρησης αυτών των
βιβλιαρίων.

Το βιβλιάριο υγείας κρατείται ενηµερωµένο από τον κάτοχο και
επιδεικνύεται όταν ζητείται στα αρµόδια όργανα υγειονοµικού και
στη διεύθυνση επιχείρησης που απασχολείται ο εργαζόµενος.
Όπως γνωρίζετε, υπάρχει η υποχρέωση και στο κατάστηµα ή το
εργαστήριο ή το εργοστάσιο υγειονοµικού ενδιαφέροντος να εί-
ναι αναρτηµένο σε κατάλληλη θέση, ώστε να µπορεί να ελέγχε-
ται µε ευχέρεια από τους αρµόδιους υγειονοµικούς υπαλλήλους,
ονοµαστική κατάσταση των απασχολουµένων σ’ αυτό ατόµων,
στην οποία αναφέρεται και το είδος της εργασίας µε την οποία
απασχολείται το κάθε άτοµο. Η κατάσταση αυτή ενηµερώνεται σε
περίπτωση αλλαγής της σύνθεσης του προσωπικού της κάθε
επιχείρησης.

Επίσης, είναι σαφές ότι η ίδια υποχρέωση αφορά φυσικά και
τους οικονοµικούς µετανάστες, οι οποίοι εργάζονται στη χώρα
µας. Και αυτοί έχουν υποχρέωση να έχουν βιβλιάριο υγείας,
όπως και τις ίδιες υποχρεώσεις φυσικά.

Βέβαια, εδώ θα ήθελα να επισηµάνω ότι, όπως καταλαβαίνετε,
µεγάλη σηµασία έχει ο σωστός έλεγχος για την τήρηση αυτών
των διατάξεων και γι’ αυτό το λόγο και η δική µας οδηγία είναι να
υπάρχει και από τις Νοµαρχιακές Αυτοδιοικήσεις η µεγαλύτερη
δυνατή αυστηρότητα και κινητοποίηση γύρω απ’ αυτούς τους

ελέγχους.
Επίσης, θα ήθελα να επισηµάνω ότι όσον αφορά τα θέµατα

που θέσατε για την ανάγκη της πρόληψης ή για την ανάγκη της
περίθαλψης των µεταναστών, οι ασφαλιστικοί οργανισµοί -στο
πλαίσιο της πρόληψης και της αναγκαίας έγκαιρης διάγνωσης
και τη λήψη µέτρων για την πρόληψη της εκδήλωσης ή την απο-
τροπή εµφάνισης νοσηρών καταστάσεων για τους ασφαλισµέ-
νους και τα µέλη των οικογενειών τους και αυτό φυσικά αφορά
και τους οικονοµικούς µετανάστες- χορηγούν και δωρεάν εµβό-
λια για τα παιδιά και τους ενήλικες.

Επίσης, ασφαλιστικοί οργανισµοί χορηγούν δωρεάν αντιρε-
τροϊκά φάρµακα για τους ασθενείς ή φορείς του AIDS, ακολου-
θώντας και τις αντίστοιχες οδηγίες του Υπουργείου Υγείας και
του ΚΕΛΠΝΟ, προκειµένου πραγµατικά χωρίς διάκριση -όσον
αφορά τους αλλοδαπούς και τους οικονοµικούς µετανάστες- να
παρέχεται η αναγκαία περίθαλψη και φυσικά η αναγκαία στήριξη
όταν χρειάζεται να πάνε στα νοσοκοµεία του Εθνικού Συστήµα-
τος Υγείας.

Θα ήθελα κλείνοντας –θα επανέλθω µάλιστα στη δευτερολο-
γία µου- να σας πω ότι ειδικά για το AIDS, όπως είχαµε και την ευ-
καιρία να πούµε την ηµέρα του AIDS, στόχος µας είναι να
ενεργοποιήσουµε και το Εθνικό Συµβούλιο του AIDS µέσα από τη
συνεργασία µε όλες τις µη κυβερνητικές οργανώσεις, τους φο-
ρείς και τους εθελοντές που κινούνται και δραστηριοποιούνται
γύρω απ’ αυτό το χώρο.

Σας ευχαριστώ πολύ.
ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ (Γρηγόριος Νιώτης): Ο ερωτών Βουλευτής Αι-

τωλοακαρνανίας του ΠΑΣΟΚ κ. Κουρουµπλής, έχει το λόγο για
τρία λεπτά.

ΠΑΝΑΓΙΩΤΗΣ ΚΟΥΡΟΥΜΠΛΗΣ: Κύριε Πρόεδρε, κυρία
Υπουργέ, το αγαθό της δηµόσιας υγείας είναι ένα αγαθό για το
οποίο οφείλουµε όλοι να µεριµνούµε καθηµερινά σε µια περίοδο
που έχει αποδειχθεί ότι η χώρα κατακλύζεται -κάτω από τις συν-
θήκες που γνωρίζουµε όλοι- από χιλιάδες ανθρώπους. Άνθρω-
ποι που έρχονται από χώρες στις οποίες το υγειονοµικό σύστηµα
είναι σχεδόν στο µηδέν και σε µια περίοδο που γνωρίζουµε ότι
εκατοντάδες επιχειρηµατίες όχι µόνο δεν ασφαλίζουν αυτούς
τους ανθρώπους, αλλά αµφιβάλλουµε αν, πραγµατικά, τους υπο-
χρεώνουν να διαθέτουν βιβλιάρια υγείας. Οφείλουµε να είµαστε
ανήσυχοι!

Εγώ ξέρω την ευαισθησία της Υπουργού και την ευσυνειδησία
της, αλλά οφείλω και ως πολίτης και ως πολιτικός να ανησυχώ,
διότι γνωρίζουµε πολύ καλά, κύριε Πρόεδρε, πώς λειτουργούν
οι ελεγκτικοί µηχανισµοί στην Ελλάδα, αν πραγµατικά είναι στε-
λεχωµένοι στο βαθµό που πρέπει να είναι, κάτω από τις δεδοµέ-
νες συνθήκες για τις οποίες συζητούµε σήµερα και αν
πραγµατικά επιτελούν -µε τον τρόπο που οφείλουν να επιτελούν-
τους ελεγκτικούς τους σκοπούς.

∆εν είναι µια απλή υπόθεση. Ήδη µε έγγραφα που υπάρχουν,
µε έρευνες που έχουν γίνει από τα αρµόδια όργανα, διαπιστώ-
νεται ότι αυτά τα φαινόµενα είναι σε έξαρση. ∆εν θέλω να κιν-
δυνολογήσω και να πω ότι κάποια στιγµή, αν δεν ληφθούν όλα τα
µέτρα, αν τα µέτρα δεν είναι αποφασιστικά, αν δεν είναι ουσια-
στικά και πραγµατικά, µπορεί να έχουµε και προβλήµατα επιδη-
µιών. Ήδη τα νοσοκοµεία αντιµετωπίζουν πρόβληµα τέτοιων
ασθενειών.

Γι’ αυτό, λοιπόν, εκείνο για το οποίο θα παρακαλέσω την κυρία
Υπουργό είναι να εντείνει τις προσπάθειες του Υπουργείου, ώστε
πραγµατικά οι ελεγκτικοί µηχανισµοί να αποκτήσουν περιεχό-
µενο, να αποκτήσουν ουσία, να έχουν αποτέλεσµα. Γιατί µόνο
έτσι, µ’ έναν τέτοιον τρόπο, θα µπορούµε να αισθανόµαστε ότι
υπάρχει µια φροντίδα, ώστε αυτό το δηµόσιο αγαθό να είναι σε
ένα τέτοιο πλαίσιο που υπηρετεί πραγµατικά µια σύγχρονη κοι-
νωνία και µια σύγχρονη πολιτεία.

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ (Γρηγόριος Νιώτης): Ευχαριστούµε, κύριε συ-
νάδελφε.

Η Υπουργός Υγείας και Κοινωνικής Αλληλεγγύης κ. Ξενογιαν-
νακοπούλου έχει το λόγο για να δευτερολογήσει.

ΜΑΡΙΛΙΖΑ ΞΕΝΟΓΙΑΝΝΑΚΟΠΟΥΛΟΥ (Υπουργός Υγείας και
Κοινωνικής Αλληλεγγύης): Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε.

Είναι αλήθεια, αγαπητέ συνάδελφε, ότι τα θέµατα που θέσατε
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είναι ιδιαίτερα σηµαντικά. Εγώ θα κωδικοποιήσω σε τρία θέµατα
όσα είπατε. Συµφωνούµε ότι χρειάζεται να υπάρχει µεγαλύτερη
εντατικοποίηση της προσπάθειας.

Το πρώτο θέµα έχει άµεση σχέση µε τη µαύρη εργασία, την
καταπολέµηση της µαύρης εργασίας που έρχεται, πραγµατικά,
να εκµεταλλευτεί τους µετανάστες στη χώρα µας. Μιλάµε άρα
για νόµιµη εργασία, µιλάµε για οικονοµικούς µετανάστες που
είναι ασφαλισµένοι, έχουν τα ίδια δικαιώµατα και τις ίδιες υπο-
χρεώσεις, συνεισφέρουν στα ασφαλιστικά µας ταµεία και φυσικά
έχουν ως επακόλουθο και την υποχρέωση να έχουν ατοµικό βι-
βλιάριο υγείας στο πλαίσιο που υπάρχει αναφορικά µε τους κα-
νόνες δηµόσιας υγείας.

∆εύτερο θέµα. Πολύ σωστά λέτε ότι για να λειτουργήσει αυτό
το σύστηµα χρειάζεται ελεγκτικούς µηχανισµούς. Αυτή είναι µια
µεγάλη προσπάθεια. Είναι αλήθεια ότι χρειάζεται πολύ περισσό-
τερη προσπάθεια στην εποπτεία των ελεγκτικών µηχανισµών και
είναι ιδιαίτερα κρίσιµο όπως το θέτετε.

Το τρίτο θέµα αφορά την πρόληψη. Αυτό είναι ένα ευρύτερο
θέµα. Καταλαβαίνετε ότι η πρόληψη αφορά τον κάθε κάτοικο,
τον κάθε άνθρωπο που βρίσκεται σ’ αυτή τη χώρα. Εκεί δεν µπο-
ρούµε να κάνουµε µια απλή διάκριση σε νόµιµους ή µη νόµιµους,
όταν µιλάµε για εµβολιασµό.

Ξέρω και τη δική σας προσωπική ευαισθησία και θα σας πω
ένα παράδειγµα στο οποίο είχαµε όλοι συµφωνήσει. Όταν κά-
ναµε το Εθνικό Πρόγραµµα Εµβολιασµού για τη νέα γρίπη, όπου
φυσικά δεν κοιτούσαµε αν κάποιος έχει νόµιµα ή όχι χαρτιά, εκεί
λέγαµε ότι πρέπει να βοηθήσουµε όλους και πολύ περισσότερο
βέβαια τα παιδιά και τους νέους.

Εγώ, λοιπόν, θέλω να σας διαβεβαιώσω ότι και στις τρεις
αυτές κατευθύνσεις, τις οποίες και εσείς αναδεικνύετε µε την
ερώτησή σας, εµείς συµφωνούµε. Εντείνουµε τις προσπάθειές
µας. Φυσικά χρειάζεται να έχουµε την αντίστοιχη βοήθεια και
στήριξη και από τους µηχανισµούς που έρχονται να επιθεωρή-
σουν τους χώρους εργασίας, όπως και από τις Νοµαρχιακές Αυ-
τοδιοικήσεις της χώρας.

Σας ευχαριστώ.
ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ (Γρηγόριος Νιώτης): Ευχαριστούµε, κυρία

Υπουργέ.
Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, θα προχωρήσουµε τώρα στη

συζήτηση της µε αριθµό 576/9-3-2010 τρίτης επίκαιρης ερώτησης
του Βουλευτή του Κοµµουνιστικού Κόµµατος Ελλάδας κ. Χαρά-
λαµπου Χαραλάµπους προς την Υπουργό Υγείας και Κοινωνικής
Αλληλεγγύης, σχετικά µε τη χρήση του κτηρίου του παλιού Νο-
σοκοµείου της Κέρκυρας ως Νοσοκοµείου χρόνιων νοσηµάτων
και Κέντρου Υγείας Αστικού Τύπου κ.λπ..

Αναλυτικά η επίκαιρη ερώτηση του συναδέλφου κ. Χαραλά-
µπους έχει ως εξής:

«Είναι γνωστό πως στην Κέρκυρα, στην οποία κατοικούν µό-
νιµα εκατόν είκοσι χιλιάδες άνθρωποι, δεν υπάρχει δηµόσιο νο-
σοκοµείο χρονίως πασχόντων. Υπάρχουν δύο παρόµοια
ιδρύµατα –το ένα ανήκει στην Ιερά Μητρόπολη Κέρκυρας και το
άλλο στην Καθολική Αρχιεπισκοπή- τα οποία αφ’ ενός µεν δέχο-
νται περιορισµένο αριθµό ασθενών, αφ’ ετέρου ελάχιστοι Κερ-
κυραίοι µπορούν να ανταποκριθούν λόγω του υψηλού νοσηλίου
(1.000-1.200 ευρώ µηνιαίως). Έτσι οι Κερκυραίοι που αντιµετω-
πίζουν το πρόβληµα αυτό αναγκάζονται να ξοδεύουν το µεγαλύ-
τερο µέρος του οικογενειακού τους προϋπολογισµού κρατώντας
τον δικό τους άνθρωπο, που χρήζει φροντίδας νοσοκοµείου χρο-
νίως πασχόντων, στο σπίτι και πληρώνοντας αποκλειστική νοσο-
κόµα και φαρµακευτικό υλικό για να τον φροντίζει.

Είναι γνωστό επίσης πως η πόλη της Κέρκυρας δεν διαθέτει
Κέντρο Υγείας. Η έλλειψη αυτή µέχρι στιγµής δεν είναι πολύ εµ-
φανής γιατί καλύπτεται από το υπάρχον Νοσοκοµείο, το οποίο
όµως -βάσει των δικών σας διαβεβαιώσεων- σε πολύ σύντοµο
χρονικό διάστηµα θα µεταφερθεί στο καινούργιο νοσοκοµείο
που βρίσκεται εκτός του αστικού ιστού της πόλης.

∆εδοµένου ότι οι Κερκυραίοι σχεδόν οµόφωνα (οµόφωνο ψή-
φισµα Νοµαρχιακού Συµβουλίου, οµόφωνα ψηφίσµατα διάφο-
ρων δηµοτικών συµβουλίων κ.λπ.) ζητούν το κτήριο του παλιού
Νοσοκοµείου –µετά τις απαραίτητες επισκευές- να παραµείνει
στη χρήση του Υπουργείου Υγείας και να συνεχίσει τη λειτουρ-

γία του σαν Νοσοκοµείο χρονίως πασχόντων και σαν Κέντρο
Υγείας Αστικού Τύπου.

Ερωτάται η κυρία Υπουργός:
Εάν είναι στις προθέσεις της και πότε, να υλοποιήσει την

άµεση αυτή ανάγκη του κερκυραϊκού λαού;».
Η Υπουργός Υγείας και Κοινωνικής Αλληλεγγύης κ. Μαριλίζα

Ξενογιαννακοπούλου έχει το λόγο για να απαντήσει.
ΜΑΡΙΛΙΖΑ ΞΕΝΟΓΙΑΝΝΑΚΟΠΟΥΛΟΥ (Υπουργός Υγείας και

Κοινωνικής Αλληλεγγύης): Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε.
Είναι αλήθεια, όπως θέτει ο αγαπητός συνάδελφος, ότι το οι-

κόπεδο αρχικού εµβαδού 14.400 τετραγωνικών, επί του οποίου
έχει ανεγερθεί από το 1962 το παλαιό Νοσοκοµείο Κερκύρας,
αποτελεί ιδιοκτησία του Υπουργείου Υγείας και Κοινωνικής Αλ-
ληλεγγύης. Συµµερίζοµαι την ανάγκη να δούµε πώς θα αξιοποι-
ηθεί τώρα αυτό το παλιό κτήριο, στο βαθµό που, όπως σας
έχουµε διαβεβαιώσει, πολύ γρήγορα θα αρχίσει να λειτουργεί το
νέο Νοσοκοµείο της Κέρκυρας.

Ακολουθείται, σύµφωνα µε τις Υπηρεσίες µας και τη νοµοθε-
σία, µία συγκεκριµένη αξιολόγηση, η οποία κοιτάει και τη νοµική
πτυχή και τη σκοπιµότητα. Σε κάθε περίπτωση, κρατάµε την πρό-
τασή σας, δηλαδή να µπορούσε ενδεχοµένως να χρησιµοποιηθεί
το παλιό κτήριο είτε για Κέντρο Υγείας Αστικού Τύπου, είτε,
όπως λέτε, για νοσοκοµείο χρονίων παθήσεων. Είναι από τα
πρώτα πράγµατα που έχουµε ζητήσει και από το νέο ∆ιοικητή
της Υγειονοµικής Περιφέρειας να ασχοληθεί, να υπάρξει ένας
διάλογος και µε τους φορείς του νησιού, γιατί έχουν ακουστεί
και άλλες ιδέες, εκτός απ’ αυτές, που ενδεχοµένως θα µπορούσε
να υπάρξει χρήση. Εµείς είµαστε ανοιχτοί, αγαπητέ συνάδελφε,
να δούµε πραγµατικά µε τον καλύτερο τρόπο πώς µπορούµε να
αξιοποιήσουµε µια τέτοια υποδοµή, προκειµένου να είναι εις
όφελος των αναγκών της υγείας του κερκυραϊκού λαού.

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ (Γρηγόριος Νιώτης): Ο ερωτών Βουλευτής κ.
Χαραλάµπους έχει το λόγο για τρία λεπτά.

ΧΑΡΑΛΑΜΠΟΣ ΧΑΡΑΛΑΜΠΟΥΣ: Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε.
Κυρία Υπουργέ, κατ’ αρχάς να ξεκαθαρίσουµε κάτι. ∆εν είναι

δική µου πρόταση. Είναι οµόφωνη πρόταση του Νοµαρχιακού
Συµβουλίου και µάλιστα σε ανύποπτο χρόνο, όταν όλοι είχαµε
τις ψευδαισθήσεις µας, πριν πέντε ή έξι χρόνια, ότι επίκειτο η λει-
τουργία τού καινούργιου Νοσοκοµείου και τότε, αν θέλετε, και
σε πανηγυρική συνεδρίαση αποφασίστηκε οµόφωνα όχι «ή το
ένα ή το άλλο», όπως είπατε, δηλαδή Κέντρο Υγείας αστικού
Τύπου ή Νοσοκοµείο χρονίως πασχόντων, αλλά και τα δύο.
Υπάρχουν τεράστιοι χώροι, οι οποίοι θα µπορούσαν να αξιοποι-
ηθούν.

Βέβαια αν ισχύει η παροιµία που λέει ότι «των φρονίµων τα παι-
διά πριν πεινάσουν µαγειρεύουν» ήδη το Υπουργείο Υγείας θα
έπρεπε να είχε καταλήξει, βάσει και των διαβεβαιώσεών σας, βέ-
βαια, ότι πολύ σύντοµα –άµποτε!- θα πάµε στο καινούργιο Νο-
σοκοµείο. Βέβαια να πάµε στο καινούργιο Νοσοκοµείο –να κάνω
µία παρένθεση, κυρία Υπουργέ, τα είπαµε πολλές φορές- αλλά
µε ασφάλεια. Και για να πάµε µε ασφάλεια χρειάζονται προσλή-
ψεις προσωπικού µε µόνιµη και σταθερή δουλειά και όχι όπως ο
Γραµµατέας της Νοµαρχιακής του ΠΑΣΟΚ διαβεβαιώνει τους
Κερκυραίους, ότι σε συνάντησή µαζί σας αποφασίσατε να πά-
ρετε και κάποιους άλλους µε ελαστικές σχέσεις εργασίας.

Προηγουµένως ο συνάδελφος που µίλησε είπε για συστήµατα
υγείας άλλων χωρών που βρίσκονται στο µηδέν. Ουσιαστικά,
πραγµατικά όσον αφορά την πρόνοια, η Κέρκυρα είναι κάτω κι
από το µηδέν. ∆εν υπάρχει, όπως σας είπα, δηµόσιο Νοσοκοµείο
χρονίως πασχόντων. Και να µου επιτρέψετε να διορθώσω ένα
λάθος. Στην ερώτησή µου µιλάω για 1.200 ευρώ το µήνα. Το
έψαξα καλύτερα και είναι 1.400 ευρώ που πρέπει να πληρώσει
κάποιος που έχει ανάγκη να βάλει τον άνθρωπό του είτε στα γη-
ροκοµεία –γιατί περί γηροκοµείων πρόκειται- της Μητρόπολης ή
της Καθολικής Αρχιεπισκοπής είτε σε κάποια ιδιωτικά. Και βέ-
βαια αυτό είναι ουσιαστικά αδύνατον. Πάνω από τα µισά σπίτια
στην Κέρκυρα έχουν κάποιο δικό τους άνθρωπο χρονίως πά-
σχοντα, είτε µε κακοήθειες σε προχωρηµένο βαθµό είτε τετρα-
πληγικούς είτε υπερήλικες, στους οποίους ξοδεύεται ένα πολύ
µεγάλο, µα πολύ µεγάλο –πιστέψτε µε- µέρος του οικογενειακού
προϋπολογισµού, για να τα φέρουν βόλτα οι άνθρωποι αυτοί.
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Από την άλλη το ξέρετε πολύ καλά ότι στην πόλη της Κέρκυ-
ρας θα δηµιουργηθεί τεράστιο πρόβληµα στην πρωτοβάθµια
φροντίδα υγείας όσον αφορά το Κέντρο Υγείας αστικού τύπου,
διότι µέχρι τώρα αυτές οι ανάγκες καλύπτονταν µε το παλιό νο-
σοκοµείο. Όµως ξέρετε πολύ καλά ότι το καινούργιο Νοσοκο-
µείο βρίσκεται εκτός του αστικού ιστού και αυτό θα επιφέρει, αν
θέλετε, µεγάλη ταλαιπωρία σε πάρα πολύ κόσµο που ζει στην
Κέρκυρα γιατί -να µου επιτρέψετε τη φράση- για ψύλλου πήδηµα
θα τρέχει πάλι στο καινούργιο Νοσοκοµείο. Γι’ αυτό, λοιπόν,
θεωρώ ότι πολύ γρήγορα πρέπει να αποφασίσετε και να µας
πείτε τι προτίθεστε να κάνετε για τη χρήση του παλιού νοσοκο-
µείου.

Ευχαριστώ.
ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ (Γρηγόριος Νιώτης): Η Υπουργός Υγείας και

Κοινωνικής Αλληλεγγύης κ. Ξενογιαννακοπούλου, έχει το λόγο
για να δευτερολογήσει.

ΜΑΡΙΛΙΖΑ ΞΕΝΟΓΙΑΝΝΑΚΟΠΟΥΛΟΥ (Υπουργός Υγείας και
Κοινωνικής Αλληλεγγύης): Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε.

Είναι σαφές ότι χρειάζονται νέες προσλήψεις. Εµείς το έχουµε
πει και σε δικές σας ερωτήσεις κοινοβουλευτικού ελέγχου που
έχουµε απαντήσει άλλες φορές, αλλά ούτως ή άλλως, ήδη, και
στη µεγάλη προκήρυξη για το νοσηλευτικό προσωπικό, που έχει
λήξει η ηµεροµηνία υποβολής των αιτήσεων και το ΑΣΕΠ τα επε-
ξεργάζεται, αλλά και µε βάση τις νέες θέσεις ιατρικού προσωπι-
κού που ήδη έχουν προχωρήσει -είτε έχουν προκηρυχθεί είτε
βρίσκονται στο στάδιο της προκήρυξης- κι εκεί έχουµε λάβει υπ’
όψιν µας τις ανάγκες για το νέο Νοσοκοµείο της Κέρκυρας.

Φυσικά ενδεχοµένως δεν µπορούµε να καλύψουµε 100% όλες
αυτές τις ανάγκες µέσα σε µία χρονιά, αλλά γίνεται προσπάθεια
να υπάρξει ένας ικανός αριθµός σε ιατρικές και νοσηλευτικές θέ-
σεις που θα καλυφθούν.

Όσον αφορά, λοιπόν, το κτήριο του παλαιού νοσοκοµείου,
είναι σε γνώση µας ότι υπάρχουν αυτές οι προτάσεις, τις οποίες
και εσείς συµµερίζεστε αφού κάνετε την ερώτηση. ∆εν µπορώ,
βέβαια, να σας πω γιατί τα προηγούµενα χρόνια που δεν ήµα-
σταν εµείς στην Κυβέρνηση δεν έγινε µια πλήρης αξιολόγηση και
προεργασία όσον αφορά την χρήση του παλαιού κτηρίου. Aυτό
που σας είπα όµως, και αυτή είναι η πρόθεσή µας, έχουµε ήδη
πει στον νέο διοικητή της Υγειονοµικής Περιφέρειας να κάνει µια
πλήρη αξιολόγηση όσον αφορά το κτήριο, τις δυνατότητες να
υπάρξει -φυσικά και θα υπάρξει και θα ληφθεί υπ’ όψιν και το ψή-
φισµα του Νοµαρχιακού Συµβουλίου και όλες οι προτάσεις που
υπάρχουν- είτε όπως είπατε και οι δυο χρήσεις αυτές και να τις
αξιολογήσουµε. Και πολύ γρήγορα να έχουµε πραγµατικά ένα
σχεδιασµό, όσον αφορά, την καλύτερη αξιοποίηση του παλαιού
κτηρίου εις όφελος του Κερκυραϊκού λαού και της υγείας του.

Ευχαριστώ πολύ.
ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ (Γρηγόριος Νιώτης): Κυρίες και κύριοι συνά-

δελφοι, η µε αριθµό 577/09.03.2010 τέταρτη επίκαιρη ερώτηση
του Βουλευτή του Λαϊκού Ορθόδοξου Συναγερµού κ. Μαυρουδή
Βορίδη προς την Υπουργό Περιβάλλοντος, Ενέργειας και Κλιµα-
τικής Αλλαγής, σχετικά µε την Αναθεώρηση του Περιφερειακού
Σχεδιασµού για τη διαχείριση των απορριµµάτων κ.λπ., δεν συ-
ζητείται λόγω κωλύµατος της Υπουργού και διαγράφεται.

Εισερχόµεθα τώρα στην µε αριθµό 581/09.03.2010 Πέµπτη
επίκαιρη ερώτηση του Ζ’ Αντιπροέδρου της Βουλής και Βου-
λευτή του Συνασπισµού Ριζοσπαστικής Αριστεράς, κ. Αθανασίου
Λεβέντη, προς την Υπουργό Υγείας και Κοινωνικής Αλληλεγγύης,
σχετικά µε τις ελλείψεις για τα ακτινοθεραπευτικά τµήµατα του
Εθνικού Συστήµατος Υγείας κ.λπ..

Η επίκαιρη ερώτηση αναλυτικά του Αντιπροέδρου κ. Αθανα-
σίου Λεβέντη, έχει ως εξής:

«Τα ακτινοθεραπευτικά τµήµατα των δηµοσίων νοσοκοµείων
της χώρας αντιµετωπίζουν πολύ σηµαντικές ελλείψεις σε βασικό
εξοπλισµό, µε αποτέλεσµα να δηµιουργούνται τεράστιες λίστες
αναµονής για τους ασθενείς µε καρκίνο, µε µέσο χρόνο αναµο-
νής από τρεις έως και έξι µήνες.

Η παλαιότητα του υφιστάµενου εξοπλισµού των µονάδων συ-
νεπάγεται συχνές βλάβες και αυξηµένες ανάγκες σε συντήρηση
των µηχανηµάτων αλλά και αδυναµία συνεργασίας µε τις πιο
σύγχρονες µονάδες. Ακόµη και τα κατ’ εξοχήν ογκολογικά νο-

σοκοµεία της χώρας (Αγ. Σάββας, Μεταξά) βρίσκονται εδώ και
χρόνια σε αναµονή σύγχρονου εξοπλισµού, µε αποτέλεσµα να
µην τηρούνται οι προδιαγραφές των διεθνών οργανισµών και να
εφαρµόζονται παρωχηµένες µέθοδοι.

Η κατάσταση αυτή είναι γνωστή στην ηγεσία του Υπουργείου
Υγείας µε πάνω από διακόσιες επιστολές της Ελληνικής Εται-
ρείας Ακτινοθεραπευτικής Ογκολογίας, όµως ακόµη δεν έχει
πραγµατοποιηθεί ούτε η απαιτούµενη κοστολόγηση των βασι-
κών ιατρικών πράξεων ακτινοθεραπείας του δηµοσίου από το αρ-
µόδιο Κεντρικό Συµβούλιο Υγείας, σε αντίθεση µε την
κοστολόγηση στον ιδιωτικό τοµέα που έχει πραγµατοποιηθεί και
µάλιστα σε πολύ υψηλές τιµές.

Ερωτάται η κυρία Υπουργός:
1. Τι µέτρα προτίθεται να λάβει ώστε να εξοπλιστούν τα ακτι-

νοθεραπευτικά τµήµατα των δηµοσίων νοσοκοµείων της χώρας
µε σύγχρονα µηχανήµατα, να στελεχωθούν µε τις απαιτούµενες
ειδικότητες και να εκσυγχρονιστούν οι παρεχόµενες υπηρεσίες;

2. Τι µέτρα προτίθεται να λάβει για την άµεση εξυπηρέτηση
των ογκολογικών ασθενών που βρίσκονται σε πολύµηνες λίστες
αναµονής ώστε να µην αποβεί η καθυστέρηση αυτή ζηµιογόνος
για την εξέλιξη της θεραπείας τους αλλά και να αποτραπεί η µα-
ζική διοχέτευση των ασθενών στον ιδιωτικό τοµέα;»

Η Υπουργός Υγείας και Κοινωνικής Αλληλεγγύης κ. Μαριλίζα
Ξενογιαννακοπούλου έχει το λόγο να απαντήσει.

Ορίστε, έχετε το λόγο να απαντήσετε, κυρία Υπουργέ.
ΜΑΡΙΛΙΖΑ ΞΕΝΟΓΙΑΝΝΑΚΟΠΟΥΛΟΥ (Υπουργός Υγείας και

Κοινωνικής Αλληλεγγύης): Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε.
Είναι αλήθεια ότι τα θέµατα που θίγει ο Αντιπρόεδρος κ. Λε-

βέντης είναι ιδιαίτερα σηµαντικά και είναι απόλυτα σωστό ότι
υπάρχει αυτή τη στιγµή πολύ µεγάλη καθυστέρηση. Καθυστέ-
ρηση και στη στελέχωση, καθυστέρηση και στον εξοπλισµό αλλά
και παλαιάς γενιάς µηχανήµατα. Όπως επίσης εγώ θα ήθελα να
θέσω και δυο ακόµη διαστάσεις.

Υπάρχει πολύ µεγάλη ανισορροπία ανάµεσα στον εξοπλισµό
των δηµοσίων νοσοκοµείων σε σχέση µε τον εξοπλισµό που εί-
δαµε να έχουν ιδιωτικές κλινικές και τα ιδιωτικά διαγνωστικά κέ-
ντρα τα τελευταία χρόνια. Και εδώ βέβαια τίθεται ένα µεγάλο
ζήτηµα πολιτικής επιλογής που ακολουθήθηκε τα τελευταία χρό-
νια. Όπως επίσης και µια διαφορά που υπάρχει ανάµεσα στην
Αθήνα και την περιφέρεια που έρχεται, βέβαια, στο τέλος να επι-
βαρύνει και τα νοσοκοµεία των Αθηνών -όπως εσείς είπατε χα-
ρακτηριστικά το «Μεταξά» ή το «Άγιος Σάββας»- γιατί η έλλειψη
αυτού του εξοπλισµού στην περιφέρεια υποχρεώνει και τους
ασθενείς αυτούς να έρχονται στα µεγάλα ογκολογικά νοσοκο-
µεία των Αθηνών, ούτως ώστε να διευρύνεται και αυτή η λίστα
της ταλαιπωρίας που είναι κρίσιµη, βέβαια, και για την µάχη που
δίνουν αυτοί οι άνθρωποι για τη ζωή τους.

Θα ήθελα, λοιπόν, να σας πω ότι πρώτα από όλα εµείς έχουµε
θέσει ως πρώτη προτεραιότητα µέσα από το ΕΣΠΑ και τις δυνα-
τότητες που µας δίνει, µε ένα σχεδιασµό και την καταγραφή των
αναγκών που υπάρχουν αυτή τη στιγµή σε όλα τα νοσοκοµεία
της χώρας και µε ιδιαίτερη έµφαση στην περιφέρεια να µπορέ-
σει να προχωρήσει αυτός ο εξοπλισµός ή η ανανέωση όπου χρει-
άζεται αυτού του εξοπλισµού. Άρα, λοιπόν, αυτό είναι το πρώτο
σηµείο της απάντησης το οποίο βέβαια σε συνέχεια θα διευκο-
λύνει πολύ και στη µείωση της λίστας αναµονής.

Και βέβαια να σας δώσω µια συγκεκριµένη απάντηση όσον
αφορά την κοστολόγηση των ιατρικών πράξεων συνολικά µέσα
στην οποία µπαίνουνε και τα θέµατα που θέσατε για την ακτινο-
θεραπεία, ότι σε συνεννόηση µε το νέο Πρόεδρο του ΚΕΣΥ, τον
κ. Σερέτη, θα ενεργοποιηθεί ξανά η επιτροπή που προβλέπεται
από το νόµο να λειτουργήσει το ΚΕΣΥ για την κοστολόγηση ια-
τρικών και οδοντιατρικών πράξεων, η οποία θα πρέπει να σας
πω, αγαπητέ συνάδελφε, ότι από τα τέλη του ∆εκέµβρη του 2004
είχε τελείως αδρανήσει. Άρα, λοιπόν, και αυτή η επιτροπή τώρα
θα ενεργοποιηθεί, ξανά, προκειµένου να συµβάλει και στο συ-
γκεκριµένο θέµα που και εσείς θέσατε, όσον αφορά την ακτινο-
θεραπεία.

Σας ευχαριστώ πολύ.
ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ (Γρηγόριος Νιώτης): Ο Αντιπρόεδρος της

Βουλής και Βουλευτής Αττικής, του ΣΥΡΙΖΑ, κ. Αθανάσιος Λεβέ-
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ντης έχει το λόγο.
ΑΘΑΝΑΣΙΟΣ ΛΕΒΕΝΤΗΣ (Ζ’ Αντιπρόεδρος της Βουλής): Ευ-

χαριστώ, κύριε Πρόεδρε.
Κυρία Υπουργέ, είναι πάµπολλα τα προβλήµατα στο χώρο της

υγείας. Άλλωστε, αυτό, αντανακλάται και στις επίκαιρες ερωτή-
σεις, δεν λέω τις άλλες, τις γραπτές ερωτήσεις που καλείστε
κάθε µέρα να απαντήσετε. Αυτό είναι το ένα.

Το δεύτερο είναι ότι ο καρκίνος είναι µια φοβερή αρρώστια.
Μια αρρώστια η οποία δεν αστειεύεται, η οποία απαιτεί άµεση
παρέµβαση από τη στιγµή που θα εµφανιστεί. ∆εν έχουµε περι-
θώρια, δεν επιτρέπεται να αφήνουµε να κυλάει ο χρόνος για να
αντιµετωπίσουµε το πρόβληµα του αρρώστου, για να τον χει-
ρουργήσουµε, να τον υποβάλουµε σε χηµειοθεραπεία ή ακτινο-
θεραπεία.

Το να κάθονται σε λίστες αναµονής οι άρρωστοι για τρεις, έξι
ή περισσότερους µήνες είναι εγκληµατικό! ∆εν θα διεκτραγω-
δήσω πάλι αυτά που λέει η ερώτηση µου και που εσείς επανα-
λάβατε και τα επαυξήσατε µάλιστα. Σε αυτό συµφωνούµε
απολύτως!

Το ερώτηµα είναι τι κάνουµε, κυρία Υπουργέ, γιατί δυστυχώς
ο καιρός περνάει. Ήδη η Κυβέρνησή σας έχει έξι µήνες ζωής και
θα πρέπει να επιταχύνουµε τους ρυθµούς. ∆εν υπάρχουν περι-
θώρια να αναβάλλουµε αυτά. Άµεσα πρέπει να κινηθούµε. Και
εγώ διαβάζω χθες την Κυριακή σε µια εφηµερίδα εδώ το «VETO»
ότι υπάρχει στο Νοσοκοµείο Παίδων «Αγλαΐας Κυριακού» ένα
σύγχρονο µηχάνηµα ακτινοθεραπείας για τα παιδιά το οποίο δεν
λειτουργεί ελλείψει ενός Ακτινοφυσικού. ∆εν ξέρω αν είναι αυτή
η µόνη αιτία ή και κάποιος άλλος λόγος. ∆εν επιτρέπεται, όµως,
να περιµένουν εκατοντάδες παιδιά να υποβληθούν σε ακτινοθε-
ραπεία και να περιµένουν στη σειρά, να περνάνε οι µήνες ή αν
θέλετε να συνωστίζονται στους χώρους που νοσηλεύονται και οι
µεγάλοι, γιατί τα παιδιά έχουν ιδιαιτερότητες και πρέπει να αντι-
µετωπίζονται στα ειδικά νοσοκοµεία.

Επίσης ο εκσυγχρονισµός του εξοπλισµού, κυρία Υπουργέ.
Είχα εργαστεί επί έτη στο αντικαρκινικό Νοσοκοµείο «Μεταξά».
Υπήρχαν τεράστιες ελλείψεις εξοπλισµού σε µηχανήµατα ή τα
µηχανήµατα ήταν πεπαλαιωµένα. Και έχουν περάσει δεκαπέντε
χρόνια, από τότε που έχω φύγει εγώ, και οι ελλείψεις αυτές όχι
µόνο παραµένουν, αλλά έχουν αυξηθεί ακόµα περισσότερο,
πράγµα που σηµαίνει ότι όλο αυτό το διάστηµα αντιµετωπίσαµε
µε πολύ επιπόλαιο –θα µου επιτρέψετε να πω- τρόπο τα προ-
βλήµατα της υγείας.

Και ειδικότερα σε αυτόν τον τοµέα δεν επιτρέπονται ούτε επι-
πολαιότητες, ούτε αναβλητικότητες, ούτε τσιγκουνιές, κυρία
Υπουργέ. Για οποιοδήποτε άλλο σκοπό µπορούµε να ξανοι-
χτούµε, να µαζέψουµε χρήµατα -και να το κάνουµε- αλλά, πρω-
ταρχική ανάγκη, όµως, είναι να επικεντρώσουµε σε αυτές εδώ
τις τεράστιες ανάγκες που έχουµε και που µάλιστα έχουν ένα
χάσµα και εκτός των άλλων και στην περιφέρεια –όπως και εσείς
το αναφέρατε- και στο κέντρο. Υπάρχουν τεράστιες περιοχές της
χώρας εντελώς ακάλυπτες, κυρία Υπουργέ, και δεν επιτρέπεται
αυτό όπως το καταλαβαίνουν όλοι, γιατί αυτό σηµαίνει και τα-
λαιπωρία και καθυστέρηση και έξοδα τεράστια.

(Στο σηµείο αυτό κτυπάει το κουδούνι λήξεως του χρόνου οµι-
λίας του κυρίου Ζ’ Αντιπροέδρου της Βουλής)

Τελειώνω αµέσως, κύριε Πρόεδρε.
Ένας άρρωστος που υποβάλλεται σε ακτινοθεραπεία πρέπει

να περιµένει και να κάνει τουλάχιστον τριάντα-τριάντα πέντε συ-
νεδρίες, δύο µήνες δηλαδή. ∆εν λέω για τα άλλα τα σύγχρονα µη-
χανήµατα, όπως είναι το «Gamma Knife», το «Cyberknife», που και
αυτά είναι απαραίτητα, πολύτιµα και είµαστε πάρα πολύ πίσω.

Και εδώ έρχεται ο ιδιωτικός τοµέας και επωφελείται. Καλύπτει
τα κενά αυτά του δηµόσιου συστήµατος –και υποχρεωτικά κα-
λύπτονται µε αυτόν τον τρόπο- πλην όµως είναι απαράδεκτο να
επιβαρύνονται επιπλέον και οι πολίτες γι’ αυτές τις δαπάνες, τις
οποίες θα πρέπει να τις επωµιστεί το δηµόσιο.

Σας ευχαριστώ.
ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ (Γρηγόριος Νιώτης): Ευχαριστούµε τον κύριο

Αντιπρόεδρο.
Το λόγο έχει η Υπουργός Υγείας και Κοινωνικής Αλληλεγγύης

κ. Μαριλίζα Ξενογιαννακοπούλου.

Ορίστε, κυρία Υπουργέ, έχετε το λόγο για τη δευτερολογία
σας.

ΜΑΡΙΛΙΖΑ ΞΕΝΟΓΙΑΝΝΑΚΟΠΟΥΛΟΥ (Υπουργός Υγείας και
Κοινωνικής Αλληλεγγύης): Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε.

Είναι αλήθεια ότι η πληθώρα των ερωτήσεων γύρω από τα θέ-
µατα της υγείας από όλους τους συναδέλφους, από όλες τις πτέ-
ρυγες της Βουλής, δείχνει πόσο πραγµατικά η υγεία δεν είναι
απλώς ένα µεγάλο θέµα, δεν είναι απλώς ότι έχει πάρα πολλά
προβλήµατα, είναι πραγµατικά στην καρδιά του κοινωνικού κρά-
τους και της κοινής αγωνίας. Άλλο εάν ο καθένας µπορεί πολλές
φορές, να έχει κάποιες διαφορές στις πολιτικές προσεγγίσεις
περί της υγείας.

Έχετε απόλυτο δίκιο όταν λέτε και όταν µιλάµε για ανθρώπους
που έχουν ανάγκη για ακτινοθεραπεία, ότι πρέπει να υπάρχει τα-
χύτητα, προσβασιµότητα και όχι λίστες αναµονής. Γι’ αυτό κιόλας
είπαµε ότι και µε το ΕΣΠΑ θα δώσουµε ιδιαίτερη προτεραιότητα.
Και αυτό κάνουµε αυτήν τη στιγµή.

Όπως ξέρετε τώρα µπαίνει σε συζήτηση αυτές τις ηµέρες το
νοµοσχέδιο από το Υπουργείο Οικονοµίας, το οποίο αµέσως
µετά θα επιτρέψει να µπορέσουµε να αξιοποιήσουµε τις πιστώ-
σεις του ΕΣΠΑ, σε συνεργασία φυσικά και µε τις υγειονοµικές
περιφέρειες, καταγράφοντας τις ανάγκες για να λύσουµε πρώτα
απ’ όλα αυτή τη µεγάλη περιφερειακή ανισότητα που υπάρχει, η
οποία έρχεται στη συνέχεια και επιβαρύνει –όπως είπα και στην
πρωτοµιλία µου- και τα νοσοκοµεία του κέντρου της Αθήνας.

Από εκεί και πέρα και το θέµα της πρόληψης είναι εξίσου κρί-
σιµο, όπου και εκεί χρειάζονται τα αντίστοιχα µηχανήµατα –δι-
ευρύνω τώρα στην απάντησή µου τον ορίζοντα- γιατί και εκεί
έχουµε ανάγκη να έχουµε τις προµήθειες εκείνες στα δηµόσια
νοσοκοµεία. Και εγώ θα σας δώσω ένα στοιχείο. Η αναλογία το
2004 ήταν 1 προς4 δηµόσιου τοµέα-ιδιωτικού. Τώρα έχει φθάσει
σχεδόν στο 1 προς 11. Αυτό δείχνει τον τρόπο µε τον οποίο ακο-
λουθήθηκε µια πολιτική γύρω από αυτού του τύπου τον εξοπλι-
σµό, την αδειοδότηση και όλες αυτές τις αντιλήψεις που
επικράτησαν.

Εµάς, λοιπόν, η προτεραιότητά µας είναι σαφής. Θέλουµε να
δώσουµε προτεραιότητα στα δηµόσια νοσοκοµεία της χώρας,
ιδιαίτερα της περιφέρειας. Και θα αξιοποιήσουµε, πραγµατικά
το ΕΣΠΑ για να µπορέσουµε πολύ γρήγορα να έχουµε αυτόν τον
εξοπλισµό.

Θα ήθελα να σας δώσω και µία ειδική απάντηση για το θέµα
που θέσατε, για το ακτινοθεραπευτικό µηχάνηµα στο «Αγλαΐα Κυ-
ριακού». Εκεί πρέπει να σας πω ότι όταν φθάσαµε στο Υπουρ-
γείο, µπορέσαµε και εγκρίναµε µε ταχύτατες ενέργειες από
κοινού µε το Υπουργείο Οικονοµικών –που όπως ξέρετε χρειά-
ζεται η συνυπογραφή- την αντίστοιχη µετατροπή των οργανικών
θέσεων.

Και έτσι πριν από τα Χριστούγεννα, σε πλήρη συνεργασία και
µε τη «Φλόγα», -η οποία µάλιστα είχε και την πρωτοβουλία για
την προµήθεια αυτού του ακτινοθεραπευτικού µηχανήµατος-
έχει ήδη βρεθεί ο αντίστοιχος ακτινοφυσικός, ο οποίος θα χειρι-
στεί το µηχάνηµα. Θα υπάρξει απόσπαση στο νοσοκοµείο. Χρει-
άζεται -σύµφωνα µε τα στοιχεία και µε τη νοµοθεσία- να υπάρξει
µία περίοδος όπου θα γίνει δοκιµή στο µηχάνηµα, προκειµένου
να µπορεί να λειτουργήσει.

Άρα, λοιπόν, στο αµέσως επόµενο µέλλον θα αρχίσει να λει-
τουργεί και αυτό το µηχάνηµα. Είναι κάτι που πρέπει να σας πω,
ότι από κοινού µε την Υφυπουργό την κ. Γεννηµατά, το παλεύ-
ουµε. Και έχουµε βάλει -και αν θέλετε- και έναν προσωπικό στόχο
απέναντι στη «Φλόγα» και σε αυτά τα παιδιά, ότι πολύ γρήγορα
αυτό το µηχάνηµα να λειτουργήσει.

Σας ευχαριστώ πολύ.
ΑΘΑΝΑΣΙΟΣ ΛΕΒΕΝΤΗΣ (Ζ’ Αντιπρόεδρος της Βουλής): Το

ευχόµαστε και το περιµένουµε.
ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ (Γρηγόριος Νιώτης): Κυρίες και κύριοι συνά-

δελφοι, ερχόµαστε στη δεύτερη µε αριθµό 573/9-3-2010 επί-
καιρη ερώτηση του Βουλευτή της Νέας ∆ηµοκρατίας κ. Μάριου
Σαλµά προς την Υπουργό Υγείας και Κοινωνικής Αλληλεγγύης,
σχετικά µε την αναστολή λειτουργίας του Κέντρου Αποθερα-
πείας και Φυσικής Αποκατάστασης Αµφιλοχίας κ.λπ..

Αναλυτικά η επίκαιρη ερώτηση του κ. Σαλµά έχει ως εξής:
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«Κυρία Υπουργέ, το Κέντρο Αποθεραπείας και Φυσικής Απο-
κατάστασης στην Αµφιλοχία παρέχει υπηρεσίες αποκατάστα-
σης σε χιλιάδες ασθενείς τα τελευταία τέσσερα χρόνια (από το
2005 έως σήµερα). Από την περασµένη Άνοιξη παρέχει υπηρε-
σίες κλειστής νοσηλείας σε εκατοντάδες ασθενείς, λειτουργώ-
ντας τριάντα κλίνες.

Την παρούσα περίοδο νοσηλεύει δεκαεννέα ασθενείς. Λόγω
της αδυναµίας του οργανισµού του κέντρου που προβλέπει λι-
γότερες από είκοσι οργανικές θέσεις προσωπικού, το κέντρο λει-
τουργεί µε αποσπασµένους από άλλες νοσηλευτικές µονάδες
της χώρας και µε εργαζόµενους βάσει προγραµµατικών συµβά-
σεων, που έχουν συνυπογράψει το Υπουργείο Υγείας και Κοινω-
νικής Αλληλεγγύης, το Κέντρο Αποθεραπείας και Φυσικής
Αποκατάστασης Αµφιλοχίας και ένας σύλλογος ατόµων µε ειδι-
κές ανάγκες βάσει της κείµενης νοµοθεσίας. Προ δέκα ηµερών
η σύµβαση για είκοσι δύο εργαζόµενους, στην πλειοψηφία τους
γιατροί, νοσηλευτές και φυσικοθεραπευτές έληξε.

Προ µηνός εγκαίρως, ο διοικητής του κέντρου αποθεραπείας
και φυσικής αποκατάστασης, µε επανειληµµένες συναντήσεις µε
την πολιτική ηγεσία του Υπουργείου και ιδιαίτερα µε το γενικό
γραµµατέα πρόνοιας, έθεσε έγκαιρα το ζήτηµα της ανανέωσης
των συµβάσεων.

Ενώ ο γενικός γραµµατέας πρόνοιας δεσµεύθηκε για την ανα-
νέωσή τους, δηλώνοντας ότι δεν επιθυµεί να αναστείλει τη λει-
τουργία του το κέντρο, τοπικοί Βουλευτές του κυβερνώντος
κόµµατος παρενέβησαν στη διαδικασία ανανέωσης των συµβά-
σεων, όπως οι ίδιοι δηµοσίως έχουν δηλώσει, προαναγγέλλοντας
τη συνέχιση της διαδικασίας από το επόµενο συµβούλιο και τον
επόµενο διοικητή.

Το γεγονός αυτό οδήγησε, ώστε από τριηµέρου, δεκαεννέα
ασθενείς νοσηλευόµενοι, να βρίσκονται χωρίς ιατρική κάλυψη,
γεγονός που σε οποιαδήποτε δυσµενή εξέλιξη στην υγεία των
ασθενών θα σηµαίνει ποινικές ευθύνες για την εκτελεστική εξου-
σία και τη διοίκηση.

Ο διοικητής του κέντρου υπέβαλε την παραίτησή του καταγ-
γέλλοντας κοµµατικό εκβιασµό και το κέντρο είναι στα πρόθυρα
αναστολής λειτουργίας.

Κατόπιν αυτού, ερωτάται η κυρία Υπουργός:
Τι προτίθεται να κάνει µε τη στήριξη λειτουργίας του κέντρου

Αποθεραπείας και Φυσικής Αποκατάστασης Αµφιλοχίας και µε
την ανανέωση των προγραµµατικών συµβάσεων;».

Η Υφυπουργός Υγείας και Κοινωνικής Αλληλεγγύης κ. Φώφη
Γεννηµατά έχει το λόγο για να απαντήσει

Ορίστε, κυρία Υφυπουργέ, έχετε το λόγο για τρία λεπτά.
ΦΩΤΕΙΝΗ ΓΕΝΝΗΜΑΤΑ (Υφυπουργός Υγείας και Κοινωνι-

κής Αλληλεγγύης): Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε.
Κύριε Σαλµά και κύριοι Βουλευτές, όπως γνωρίζετε αναλά-

βαµε τον ευαίσθητο αυτόν τοµέα της πρόνοιας µέσα σε µία εξαι-
ρετικά δυσµενή δηµοσιονοµική συγκυρία και θα έλεγα µε τους
µεγαλύτερους οικονοµικούς περιορισµούς από τη Μεταπολί-
τευση µέχρι σήµερα.

Παρ’ όλα αυτά για µας αποτελεί πρωταρχικό µας µέληµα η εύ-
ρυθµη και οµαλή λειτουργία των µονάδων κοινωνικής φροντίδας
για δύο λόγους. Και γατί πιστεύουµε ότι αυτό αποτελεί υποχρέ-
ωσή µας απέναντι στα άτοµα µε αναπηρίες και στις οικογένειές
τους, αλλά και γιατί αποτελεί βασικό πυλώνα της πολιτικής µας,
των προτεραιοτήτων µας, των προεκλογικών µας δεσµεύσεων.

Γι’ αυτό από την ηµέρα που αναλάβαµε βασική µας προτεραι-
ότητα ήταν πρώτα απ’ όλα να καταγράψουµε, ποιες είναι οι
πραγµατικές συνθήκες στις µονάδες κοινωνικής φροντίδας, να
καταγράψουµε, δηλαδή, ποιες είναι οι πραγµατικές ανάγκες. Και
ίσως το γνωρίζετε και εσείς -µιας και έχετε διατελέσει Υφυ-
πουργός Κοινωνικής Αλληλεγγύης- ότι δυστυχώς οι υπηρεσίες
του Υπουργείου δεν ήταν σε θέση να αποτυπώσουν την πλήρη
κατάσταση και να δώσουν ακριβή στοιχεία για το προσωπικό που
απασχολούµε σε όλες αυτές τις µονάδες αλλά και για τις πραγ-
µατικές ανάγκες των ατόµων µε αναπηρία, που προσέρχονται
στις µονάδες του Υπουργείου και έχουν ανάγκη τις υπηρεσίες.

Η δεύτερη προτεραιότητά µας ήταν ταυτόχρονα να θεσπί-
σουµε αντικειµενικά κριτήρια, γιατί επιτέλους, πρέπει να ξέρουµε
ποια πρέπει να είναι η σχέση, η αναλογία ανάµεσα στους εργα-

ζόµενους και στους εξυπηρετούµενους πολίτες, διότι αυτό µέχρι
σήµερα δεν υπήρχε. Η διεύθυνση -µέχρι και εχθές που µιλού-
σαµε µαζί τους- δεν µπορούσε να µας δώσει µία σαφή, υπεύθυνη
και αντικειµενική απάντηση.

Κριτήριό µας σε όλη αυτήν την επεξεργασία µέχρι σήµερα,
είναι πριν απ’ όλα ο σεβασµός στο δικαίωµα φροντίδας των αν-
θρώπων που το έχουν ανάγκη, αλλά ταυτόχρονα και ο σεβασµός
σε κάθε ευρώ που δίνει ο Έλληνας φορολογούµενος πολίτης και
τα χρήµατα αυτά κατευθύνονται για να ενισχύσουν το κοινωνικό
κράτος.

Πιστεύουµε ότι µπορούµε να βάλουµε σε µία σωστή λειτουρ-
γία το χώρο της πρόνοιας, έστω και κάτω από αυτές τις αντίξοες
συνθήκες, αρκεί να τηρήσουµε απαρέγκλιτα τη λογική που λέει:
ορθολογικός σχεδιασµός κεντρικά από το Υπουργείο, αντικειµε-
νικά κριτήρια στην κατανοµή των ελάχιστων πόρων που έχουµε,
µακριά σε κάθε περίπτωση από λογικές που έχουν να κάνουν µε
χαριστικές επιχορηγήσεις, επιλεκτικές παρεµβάσεις και εξυπη-
ρέτηση τοπικών δικτύων πελατείας.

Η κατεύθυνσή µας, λοιπόν, ύστερα απ’ όλα αυτά, κύριε Σαλµά
και κύριοι Βουλευτές, είναι πράγµατι, η σύναψη προγραµµατι-
κών συµβάσεων, όπου αυτό απαιτείται, για την εξυπηρέτηση των
αναγκών των ατόµων µε αναπηρία και, βέβαια, όπου περιγράφε-
ται ένα σαφές έργο, µία σαφής δράση, έτσι ώστε να µπορέ-
σουµε, πράγµατι, να προχωρήσουµε στην υπογραφή των
προγραµµατικών συµβάσεων.

Ειδικότερα, για τις συνθήκες που επικρατούν στο ΚΑΦΚΑ Αµ-
φιλοχίας, θα αναφερθώ στη δευτερολογία µου.

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ (Γρηγόριος Νιώτης): Ο Βουλευτής Αιτωλοα-
καρνανίας της Νέας ∆ηµοκρατίας κ. Μάριος Σαλµάς έχει το λόγο
για τρία λεπτά.

Ορίστε, κύριε συνάδελφε, έχετε το λόγο.
ΜΑΡΙΟΣ ΣΑΛΜΑΣ: Κύριε Πρόεδρε, ο Κανονισµός της Βουλής

προβλέπει τη δυνατότητα από έναν Υπουργό να απαντήσει σε
τρία λεπτά, να µιλήσει ο ερωτών Βουλευτής και να απαντήσει
ξανά ο Υπουργός. Όµως, η κ. Γεννηµατά δεν µου απήντησε για
το ΚΑΦΚΑ. της Αµφιλοχίας και είπε ότι θα µου απαντήσει µετά.
Άρα, καταλαβαίνετε ότι δεν συνάδει µε τη φιλοσοφία της λει-
τουργίας του κοινοβουλευτισµού, διότι δεν πήρα απάντηση. Άρα
πώς να τοποθετηθώ;

Παρ’ όλα αυτά, κυρία Γεννηµατά, η αλήθεια είναι ότι οι προ-
θέσεις όλων των πολιτικών που έρχονται να υπηρετήσουν έναν
τοµέα είναι καλές και δεν αµφιβάλλω και για τις δικές σας καλές
προθέσεις. Όσον αφορά, όµως, την αποτελεσµατικότητα, από
την οποία κρινόµαστε εµείς οι πολιτικοί, µετά από έξι µήνες πρέ-
πει να δούµε συγκεκριµένα αυτές τις γενικόλογες προσεγγίσεις
στην πρόνοια.

Επ’ αφορµή σήµερα του ΚΑΦΚΑ της Αµφιλοχίας, πρέπει να
δούµε τα συγκεκριµένα βήµατα που έχετε κάνει προς τα µπρος
ή προς τα πίσω αυτό το πεντάµηνο διάστηµα.

Θα ήθελα να κάνω µία παρένθεση. Εάν δεν έχετε τα στοιχεία
του προσωπικού που δουλεύουν στις µονάδες κοινωνικής φρο-
ντίδας -χωρίς να µε παρεξηγήσετε- πείτε µου να σας τα στείλω,
διότι όταν έφυγα από το Υπουργείο, από τη θέση αυτή στις 4
Οκτωβρίου, υπήρχαν όλα. Υπάρχει και ο χάρτης πρόνοιας που
είναι και πιο εξειδικευµένος και δουλεύεται στην Εθνική Σχολή
∆ηµόσιας Υγείας. Είναι πανεύκολο. Γνωρίζουν όλοι οι διοικητές,
οι εκατόν πέντε µονάδες κοινωνικής φροντίδας τι προσωπικό
απασχολούν. Είναι εύκολο, λοιπόν, να το προσεγγίσετε.

Το ΚΑΦΚΑ της Αµφιλοχίας είναι ένα προνοιακό ίδρυµα, µία µο-
νάδα κοινωνικής φροντίδας. Είναι ένα από τα επτά ΚΑΦΚΑ, ίσως
το µόνο που λειτουργεί ως πρότυπο ΚΑΦΚΑ και µε την αποστολή
που έχει ως κέντρο αποκατάστασης. ∆ιότι, όπως γνωρίζετε τα
περισσότερα είτε δεν λειτουργούν, είτε λειτουργούν ως θερα-
πευτήρια χρόνιων παθήσεων. Έµειναν, δηλαδή, στο πρότερο κα-
θεστώς, όταν άλλαξαν αυτά και µετονοµάστηκαν σε κέντρα
αποκατάστασης.

Αυτό το κέντρο το παραλάβαµε το 2004 µε τρία άτοµα προ-
σωπικό, τρεις γυναίκες ήταν οι υπάλληλοι. Το έργο ήταν παρα-
δοµένο µε πολύ µεγάλες ατέλειες, οι στέγες έβαζαν νερά και δεν
λειτουργούσε τίποτα. Μέσα σε τέσσερα χρόνια, λοιπόν, εξέτασε
αυτό το κέντρο πάνω από δεκαπέντε χιλιάδες ασθενείς στα εξω-
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τερικά ιατρεία και τους αντιµετώπισε, κάνοντας φυσικοθεραπεία
και αποκατάσταση, λογοθεραπείες, ψυχολογική υποστήριξη
κ.λπ. και βεβαίως, από πέρυσι λειτουργεί και µε κλειστή νοση-
λεία, έχοντας νοσηλεύσει περίπου, κατά µέσο όρο, είκοσι ασθε-
νείς έως είκοσι πέντε ηµερησίως.

Το προσωπικό έφθασε να είναι συνολικά ενενήντα έξι άτοµα
που εργάζονται εκεί. Και, βεβαίως, επειδή αυτό το ίδρυµα δεν
έχει οργανισµό, προβλέπει δεκαοχτώ µόνο οργανικές θέσεις, οι
δεκατέσσερις είναι πληρωµένες και οι τέσσερις επί των ηµερών
µας, την προηγούµενη χρονιά, είχαν δροµολογηθεί για να προ-
κηρυχθούν, ώστε να πληρωθούν και οι δεκαοχτώ θέσεις. Κατα-
λαβαίνετε, όµως, ότι δεν µπορεί να λειτουργήσει αυτή η µονάδα
χωρίς τις προγραµµατικές συµβάσεις. Υπάρχουν τρόποι και θα
σας πω στο τέλος.

(Στο σηµείο αυτό την Προεδρική Έδρα καταλαµβάνει ο Πρό-
εδρος της Βουλής κ. ΦΙΛΙΠΠΟΣ ΠΕΤΣΑΛΝΙΚΟΣ)

Όµως, τι κατάσταση υπάρχει σήµερα; Τα ενενήντα έξι άτοµα
προσωπικό που εργάζονταν, σήµερα µειώθηκαν κατά είκοσι δύο,
γιατί δεν ανανεώσατε την προγραµµατική σύµβαση. Ο διοικητής
του κέντρου σας ενηµέρωσε από 13-1-2010 µε επιστολή που σας
παρακαλεί, σας εκλιπαρεί να µη µείνει χωρίς γιατρούς. ∆ιότι, σας
λέω ότι οι τέσσερις γιατροί που περιλαµβάνονται στους είκοσι
δύο έχουν φύγει. Εποµένως σήµερα νοσηλεύονται είκοσι ασθε-
νείς µε επικινδυνότητα. Αν συµβεί κάτι, ποιος θα απολογηθεί;

(Στο σηµείο αυτό κτυπάει το κουδούνι λήξεως του χρόνου οµι-
λίας του κυρίου Βουλευτή)

Τελειώνω σε µισό λεπτό, κύριε Πρόεδρε.
∆εν έχετε ανανεώσει τις προγραµµατικές συµβάσεις. Επανέρ-

χεται ο διοικητής στις 26-2-2010 και στις 1-3-2010 επανέρχεται.
Σας παρακαλάει. Είχε δει το γενικό σας γραµµατέα και του είπε
ότι θα τις ανανεώσει. Παρενέβησαν τοπικοί Βουλευτές του
ΠΑ.ΣΟ.Κ. και φαντάζοµαι ότι θα το γνωρίζετε αυτό…

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ (Φίλιππος Πετσάλνικος): Κύριε Σαλµά, παρα-
καλώ να ολοκληρώσετε.

ΜΑΡΙΟΣ ΣΑΛΜΑΣ: Τελειώνω, κύριε Πρόεδρε. Έκανα µία πα-
ρατήρηση επί του Κανονισµού στην αρχή και γι’ αυτό καθυστέ-
ρησα.

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ (Φίλιππος Πετσάλνικος): Κάνατε την παρατή-
ρηση, αλλά σας παρακαλώ, ολοκληρώστε.

ΜΑΡΙΟΣ ΣΑΛΜΑΣ: Τελειώνω, κύριε Πρόεδρε.
Εποµένως υπήρξε παρέµβαση από τους τοπικούς Βουλευτές

του ΠΑΣΟΚ που προανήγγειλαν ότι θα «παγώσει» η σύµβαση,
πράγµα το οποίο και έγινε.

Και στη συνέχεια, βέβαια, ανεστάλη η κλειστή νοσηλεία του
ΚΑΦΚΑ, δεν παίρνει ασθενείς, ένα ίδρυµα που παίρνει 400.000
ευρώ έσοδα από τις συµβάσεις µε τα ασφαλιστικά ταµεία. Είναι
το µόνο νοικοκυρεµένο ουσιαστικά ΚΑΦΚΑ. Και βεβαίως, παραι-
τήθηκε ο διοικητής του κέντρου, µιας και δεν µπόρεσε να τα βγά-
λει πέρα.

Πληροφοριακά σας λέω ότι πέρυσι, µέσα σε έξι µήνες, υπέ-
γραψα 740.000 ευρώ για να λειτουργήσει αυτό το κέντρο. ∆ώ-
σατε, από 4 Οκτωβρίου µέχρι σήµερα, 9.000 ευρώ. Πρέπει να
αποφασίσετε, αν το θέλετε το κέντρο ή όχι.

Πάντως, για να προτείνω και κάτι, είχαµε ξεκινήσει τον οργα-
νισµό, είχε υπογραφεί από τον Υπουργό, γύρισε πίσω από το
Υπουργείο Εσωτερικών.

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ (Φίλιππος Πετσάλνικος): Κύριε Σαλµά, σας πα-
ρακαλώ τελειώστε. Πείτε µία λέξη κλείνοντας.

ΜΑΡΙΟΣ ΣΑΛΜΑΣ: Μπορεί νοµοθετικά να δηµιουργηθεί µε
νόµο ο οργανισµός, αλλά λόγω της οικονοµικής κρίσης µπορείτε
µε µία νοµοθετική ρύθµιση να προβλέπεται µε απόφαση του
Υπουργού να µπορείτε να µεταφέρετε κενές οργανικές θέσεις
από άλλα ιδρύµατα που δεν τις χρειάζονται στο ΚΑΦΚΑ της Αµ-
φιλοχίας.

Σας ευχαριστώ.
ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ (Φίλιππος Πετσάλνικος): Το λόγο έχει η Υφυ-

πουργός Υγείας και Κοινωνικής Αλληλεγγύης κ. Φώφη Γεννη-
µατά.

ΦΩΤΕΙΝΗ ΓΕΝΝΗΜΑΤΑ (Υφυπουργός Υγείας και Κοινωνι-
κής Αλληλεγγύης): Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε.

Κύριε Σαλµά, έχετε δίκιο ότι η διεύθυνση γνωρίζει το προσω-

πικό. Το ερώτηµα είναι, όµως, ποιο προσωπικό γνωρίζει; Γνωρί-
ζει το µόνιµο προσωπικό που προβλέπεται από τους οργανι-
σµούς, γνωρίζει και τους αποσπασµένους πιθανά, τους οποίους
ανανεώσαµε. Και αλίµονο αν δεν τους είχαµε ανανεώσει. Γνωρί-
ζετε πολύ καλά ότι ανανεώσαµε δεκαπέντε αποσπασµένους,
γιατί χρειάζονταν για την εύρυθµη λειτουργία του ΚΑΦΚΑ. Εκείνο
που δεν είναι σε θέση να γνωρίζει η διεύθυνση του Υπουργείου
είναι το προσωπικό που δουλεύει κάτω από άλλες συνθήκες, δη-
λαδή µε διάφορες προγραµµατικές.

Θέλω να σας πω ότι, καθηµερινά σχεδόν, διαπιστώνουµε ότι
υπάρχει πλήθος προγραµµατικών ανά την Ελλάδα, υπογεγραµ-
µένες µε διάφορους συλλόγους. Έτσι, λοιπόν, θα πρέπει να
έχουµε τη συνολική εικόνα.

Ενδεικτικά σας αναφέρω στο ΚΑΦΚΑ Αµφιλοχίας συγκεκρι-
µένα, εργάζονται δώδεκα µόνιµοι υπάλληλοι, δεκαπέντε απο-
σπασµένοι, τριάντα τέσσερις µε «STAGE», έντεκα από µία
προγραµµατική, δέκα από µία δεύτερη προγραµµατική και είκοσι
δύο από αυτήν την τρίτη προγραµµατική που έληξε. Και όλα
αυτά για να παρέχουν υπηρεσίες σε δεκαεννέα εξυπηρετούµε-
νους.

Την ίδια στιγµή πρέπει να σας πω ότι το ΚΑΦΚΑ Ρόδου εξυπη-
ρετεί εβδοµήντα έξι εσωτερικούς ασθενείς µε εξήντα δύο άτοµα
προσωπικό και το ΚΑΦΚΑ Μεσσηνίας τριάντα τρεις εσωτερικούς
µε µόλις τριάντα δύο άτοµα προσωπικό.

Ταυτόχρονα - ίσως, δεν το γνωρίζετε- υπάρχει απόφαση του
Ελεγκτικού Συνεδρίου σε σχέση µε µία από αυτές τις προγραµ-
µατικές που έχετε υπογράψει, που σαφώς λέει ότι είναι µη νό-
µιµη, δεν πρέπει να πληρωθεί. Αρνούνται την πληρωµή της, διότι
όπως αναφέρει στην απόφασή του το Ελεγκτικό Συνέδριο, µε την
προγραµµατική αυτή απλώς επιδιώχθηκε η παράκαµψη του
ΑΣΕΠ σε µονάδες κοινωνικής φροντίδας.

ΜΑΡΙΟΣ ΣΑΛΜΑΣ: Για το ΚΑΦΚΑ Αµφιλοχίας µιλάµε.
ΦΩΤΕΙΝΗ ΓΕΝΝΗΜΑΤΑ (Υφυπουργός Υγείας και Κοινωνι-

κής Αλληλεγγύης): ∆εν µιλάω για το ΚΑΦΚΑ Αµφιλοχίας, µιλάω
για άλλη µονάδα, στην οποία είχατε υπογράψει εσείς µία αντί-
στοιχη προγραµµατική σύµβαση.

ΜΑΡΙΟΣ ΣΑΛΜΑΣ: Μα δεν ισχύει αυτό που λέτε.
ΦΩΤΕΙΝΗ ΓΕΝΝΗΜΑΤΑ (Υφυπουργός Υγείας και Κοινωνι-

κής Αλληλεγγύης): Κύριε Σαλµά, σας παρακαλώ. ∆εν προβλέ-
πεται τέτοιος διάλογος. Κύριε Πρόεδρε, σας παρακαλώ πάρα
πολύ.

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ (Φίλιππος Πετσάλνικος): Κύριε Σαλµά, αφήστε
να ολοκληρώσει η Υπουργός.

ΜΑΡΙΟΣ ΣΑΛΜΑΣ: Ρωτάµε για το ΚΑΦΚΑ Αµφιλοχίας και µι-
λάτε για άλλες συµβάσεις.

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ (Φίλιππος Πετσάλνικος): Κύριε Σαλµά, µε πολλή
προσοχή σας άκουσε η κυρία Υπουργός, σχεδόν πέντε λεπτά.
Αναπτύξατε τις απόψεις σας. Αφήστε να ολοκληρώσει την απά-
ντησή της η κυρία Υπουργός.

ΦΩΤΕΙΝΗ ΓΕΝΝΗΜΑΤΑ (Υφυπουργός Υγείας και Κοινωνι-
κής Αλληλεγγύης): Το αίτηµα του διοικητικού συµβουλίου
αφορά την επάνδρωση -µία λέξη που δεν θα έπρεπε να χρησι-
µοποιείται κιόλας- και δεν αναφέρεται κανένα συγκεκριµένο έργο
ή κάποια συγκεκριµένη δράση για εξυπηρέτηση συγκεκριµένης
οµάδας ατόµων µε αναπηρία.

∆εν µπορεί να υπογραφεί προγραµµατική σύµβαση από το
Υπουργείο µε οποιοδήποτε σύλλογο και οποιοδήποτε ΚΑΦΚΑ,
απλώς για να παρακάµψουµε το ΑΣΕΠ.

Θα πρέπει να είναι µία σαφής, συγκεκριµένη δράση που θα
εξυπηρετείται µέσα από τη σύµβαση.

Ακριβώς, λοιπόν, σας περιέγραψα στην αρχική µου τοποθέ-
τηση το σκεπτικό µας, τα κριτήρια. Είµαστε αποφασισµένοι να
επιβάλουµε µία ορθολογική διαχείριση, θέλουµε να αναβαθµι-
στούν όλα τα KAΦKA και όχι µόνο το συγκεκριµένο της Αµφιλο-
χίας και ακριβώς σε αυτήν την κατεύθυνση θα λειτουργήσουµε
το αµέσως επόµενο διάστηµα, πάντα τηρώντας τους νόµους
απόλυτα, ιδιαίτερα όσον αφορά τις προσλήψεις σε µία τόσο δύ-
σκολη περίοδο, κύριε Σαλµά.

Σας ευχαριστώ.
ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ (Φίλιππος Πετσάλνικος): Ευχαριστούµε και εµείς.
Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, έχω την τιµή να ανακοινώσω στο
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Σώµα ότι τη συνεδρίασή µας παρακολουθούν από τα άνω δυτικά
θεωρεία, αφού προηγουµένως ξεναγήθηκαν στην έκθεση της
αίθουσας «ΕΛΕΥΘΕΡΙΟΣ ΒΕΝΙΖΕΛΟΣ» και ενηµερώθηκαν για την
ιστορία του κτηρίου και τον τρόπο οργάνωσης και λειτουργίας
της Βουλής, σαράντα δύο µαθητές και µαθήτριες και έξι συνοδοί-
εκπαιδευτικοί από το 3ο Γυµνάσιο Νεάπολης Θεσσαλονίκης.

Η Βουλή τους καλωσορίζει.
(Χειροκροτήµατα απ’ όλες τις πτέρυγες της Βουλής)

Επίκαιρες ερωτήσεις δευτέρου κύκλου:
Θα συζητηθεί η πρώτη µε αριθµό 579/9-3-2010 επίκαιρη ερώ-

τηση του Βουλευτή του Πανελλήνιου Σοσιαλιστικού Κινήµατος, κ.
Μιχαήλ Κατρίνη προς τον Υπουργό Πολιτισµού και Τουρισµού,
σχετικά µε την καταβολή των δεδουλευµένων των εργαζοµένων
στον αρχαιολογικό χώρο της Ήλιδας κ.λπ..

Η επίκαιρη ερώτηση του κ. Κατρίνη, έχει ως εξής:
«Έντονη είναι η ανησυχία πολλών εργαζοµένων στην Αρχαία

Ήλιδα, καθώς κρίνεται αβέβαιο και εξαιρετικά επισφαλές το ερ-
γασιακό τους µέλλον αφού τους οφείλονται οι µισθοί οκτώ
µηνών, το επίδοµα αδείας και το δώρο Χριστουγέννων του 2009.

Φύλακες, εργάτες και αρχαιολόγοι στον αρχαιολογικό χώρο
κινδυνεύουν να µείνουν άνεργοι, παρ’ όλη τη δικαίωσή τους στα
δικαστήρια µετά την ευδοκίµηση της αίτησης ασφαλιστικών µέ-
τρων και τη θετική εισήγηση του Ευρωπαϊκού ∆ικαστηρίου
καθώς δεν δόθηκε οριστική λύση από την προηγούµενη κυβέρ-
νηση για το πώς θα πληρωθούν αυτοί µετά την κατάργηση των
ειδικών λογαριασµών του Υπουργείου Πολιτισµού. Τα ποσά των
πληρωµών τους πέρασαν στον τακτικό προϋπολογισµό, µε απο-
τέλεσµα να µην µπορούν να ισοσκελιστούν οι δαπάνες αυτές για
τις πληρωµές των εργαζοµένων.

Με την κατάσταση αυτή, όµως, τίθεται εν αµφιβόλω και η οποι-
αδήποτε ανασκαφή και συνέχιση του έργου στον αρχαιολογικό
χώρο, καθώς όλοι οι εργαζόµενοι καλύπτουν πάγιες και διαρκείς
ανάγκες και κατά συνέπεια είναι απαραίτητοι στην εργασία τους
εν όψει δε και της θερινής-τουριστικής περιόδου.

Ερωτάται ο κ. Υπουργός:
Πότε θα πληρωθούν και τι προτίθεται να πράξει η Κυβέρνηση

σχετικά µε τους εργαζοµένους στον αρχαιολογικό χώρο της Ήλι-
δας;»

Το λόγο έχει, ο Υπουργός Πολιτισµού και Τουρισµού, κ. Παύ-
λος Γερουλάνος.

ΠΑΥΛΟΣ ΓΕΡΟΥΛΑΝΟΣ (Υπουργός Πολιτισµού και Τουρι-
σµού): Κύριε Πρόεδρε, αγαπητέ συνάδελφε, όπως γνωρίζετε, το
Υπουργείο Πολιτισµού διαχρονικά απασχολούσε και απασχολεί
ένα µεγάλο αριθµό συµβασιούχων στους αρχαιολογικούς χώ-
ρους και στα µουσεία του. Σε πάρα πολλές από αυτές τις περι-
πτώσεις, οι προσλήψεις αυτών των συµβασιούχων είχαν γίνει µε
αδιαφανείς διαδικασίες και οι συµβασιούχοι αυτοί ήταν όµηροι
της εκάστοτε πολιτικής ηγεσίας και των ρουσφετιών που ήθελε
εκείνη να κάνει.

Ούτε η υπηρεσία µπορούσε να εξασφαλίσει τη διαχρονικότητα
που χρειαζόταν για το προσωπικό που είχε ανάγκη, ούτε την εξει-
δίκευση µπορούσε να εξασφαλίζει, ούτε οι εργαζόµενοι, από τη
δική τους τη µεριά έβρισκαν τη σιγουριά, την οποία θα τους
όφειλε η θέση εργασίας τους. Ειδικά αυτοί που κάλυπταν πάγιες
και διαρκείς ανάγκες ήταν όµηροι της εκάστοτε πολιτικής ηγε-
σίας . Αυτό ήταν µία πραγµατικότητα σε όλα τα υπουργεία. Ει-
δικά όµως στο Υπουργείο Πολιτισµού και τώρα Τουρισµού, η
κατάσταση αυτή είχε βγει εκτός ελέγχου και ένας στους δύο
υπαλλήλους ήταν συµβασιούχοι.

Από την πρώτη στιγµή που αναλάβαµε το Υπουργείο, δηλώ-
σαµε ότι αυτή η κατάσταση δεν µπορεί να συνεχιστεί και ξεκινή-
σαµε µία συνεργασία µε το Υπουργείο Οικονοµικών και το
Υπουργείο ∆ηµόσιας ∆ιοίκησης για να βρούµε διαχρονικές λύ-
σεις σε αυτό το πρόβληµα. Από την πρώτη στιγµή ανακοινώσαµε
δύο πρώτα µέτρα.

Το πρώτο είναι ότι από εδώ και πέρα όλες οι προσλήψεις θα γί-
νονται αξιοκρατικά και το δεύτερο είναι ότι, σταδιακά, όλες οι
πάγιες και διαρκείς ανάγκες του Υπουργείου θα καλύπτονται από
µόνιµο προσωπικό.

Η ελπίδα µας ήταν ότι, µε αυτόν τον τρόπο, θα πάψει το φαι-
νόµενο των προσωρινών διαταγών και των ασφαλιστικών µέτρων

που οδηγεί στο αδιέξοδο και στους παραλογισµούς που περι-
γράψατε στην ερώτηση σας. Και οδηγεί σε αδιέξοδα και παρα-
λογισµούς, διότι η προσφυγή ενός εργαζόµενου στα πολιτικά
δικαστήρια µε αίτηµα να συνεχίσει να εργάζεται όταν έχει λήξει
η σύµβαση του, δεν λύνει ένα πρόβληµα αλλά δηµιουργεί ένα
δεύτερο.

Ακόµα και αν δικαιωθεί ο υπάλληλος στα δικαστήρια, όταν
έρθει πίσω στο Υπουργείο, δεν µπορεί να πληρωθεί διότι το Ελε-
γκτικό Συνέδριο, το οποίο ελέγχει τις δαπάνες του κράτους, έχει
δώσει τη διαταγή να µην πληρώνονται οι υπάλληλοι που δου-
λεύουν κάτω από αυτές τις συνθήκες.

Άρα εκ των πραγµάτων έχουµε δηµιουργήσει έναν παραλογι-
σµό µέσα στο δηµόσιο. Από τη µία µεριά τα δικαστήρια λένε ότι
αυτοί πρέπει να συνεχίσουν να δουλεύουν και από την άλλη το
Ελεγκτικό Συνέδριο λέει ότι δεν θα πληρώνονται.

Παλιότερα, η πολιτική ηγεσία έκλεινε το µάτι σε αυτούς του
εργαζόµενους, πράγµα το οποίο εµείς έχουµε αποφασίσει ότι
πρέπει να σταµατήσει.

Έτσι, λοιπόν, το 2009 βρήκαµε µία κατάσταση, όπου από την
κατάργηση του ειδικού λογαριασµού δεν µπορούσαν πια να πλη-
ρωθούν αυτοί οι υπάλληλοι. Και τότε, είχε φέρει ο τότε Υπουργός
Πολιτισµού, ο κ. Σαµαράς, µία τροπολογία, µε την οποία δικαιώ-
θηκαν οι µισοί από αυτούς. Οι µισοί ήταν µέσα στην τροπολογία
και πληρώθηκαν και οι άλλοι µισοί έµειναν απέξω.

Από την πρώτη στιγµή, είπαµε ότι θα φέρουµε µία τροπολο-
γία, η οποία θα καλύψει και τους άλλους µισούς. Αυτή η τροπο-
λογία είναι έτοιµη και θα έρθει στη Βουλή µ’ ένα νοµοσχέδιο, στο
οποίο µπορεί να µπει ως τροπολογία.

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ (Φίλιππος Πετσάλνικος): Το λόγο έχει ο ερωτών
Βουλευτής, κ. Μιχαήλ Κατρίνης.

ΜΙΧΑΗΛ ΚΑΤΡΙΝΗΣ: Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε.
Κύριε Υπουργέ, νοµίζω ότι, θα συµφωνήσετε και εσείς, ότι οι

εργαζόµενοι που αναφέρω στην ερώτηση µου και είπατε και
εσείς, είναι θύµατα της διαχρονικής ανευθυνότητας και αναξιο-
πιστίας της πολιτείας, ιδιαιτέρως δε της απελθούσης κυβέρνη-
σης. Γιατί, όπως και εσείς αναφέρατε, παρά το γεγονός ότι ο
σηµερινός Πρόεδρος της Νέας ∆ηµοκρατίας και τότε Υπουργός
Πολιτισµού, ποµπωδώς είχε φέρει µία τροπολογία µε την οποία
έλεγε, ότι θα ρυθµίσει όλα τα ζητήµατα των εργαζόµενων στους
αρχαιολογικούς χώρους, δυστυχώς άφησε τους µισούς εκτός,
παρά το γεγονός ότι το Υπουργείο Οικονοµικών, διαβεβαίωνε
στις 24 Μαρτίου 2009 ότι έχουν διασφαλιστεί οι αναγκαίες πι-
στώσεις για να πληρωθούν όλοι οι εργαζόµενοι.

Εδώ, λοιπόν, συµβαίνει το εξής παράδοξο, άνθρωποι, οι οποίοι
έχουν δικαιωθεί από τα δικαστήρια και µπορούν, βεβαίως, όπως
και εσείς λέτε, µε µία νοµοθετική ρύθµιση να τους δοθεί η δυνα-
τότητα για τουλάχιστον ένα έτος να παρατείνουν τη σύµβαση,
αφού παραιτηθούν από τα ασφαλιστικά µέτρα, να µένουν εδώ
και εννέα µήνες απλήρωτοι και να µην έχει αναλάβει, µέχρι σή-
µερα, τουλάχιστον, κανένας την ευθύνη να τους δώσει µία σαφή
απάντηση.

Αυτό που προκαλεί µεγάλη εντύπωση, δεν είναι τόσο το ερ-
γασιακό µέλλον των εργαζοµένων, που συµφωνώ, όπως και εσείς
είπατε, ότι ήταν όµηροι της εκάστοτε πολιτικής ηγεσίας, παρά
το γεγονός ότι κανένας δεν αµφισβητεί ότι προσέφεραν έργο και
σε περιοχές οι οποίες -και εµείς το έχουµε συµφωνήσει και ως
Κυβέρνηση- θα πρέπει να αναδειχτούν, όπως είναι ο αρχαιολο-
γικός χώρος της Ήλιδας και η σύνδεση µε την Αρχαία Ολυµπία.

Θυµίζω, κύριε Υπουργέ, ότι ο Πρωθυπουργός και τότε Πρόε-
δρος της Αντιπολίτευσης, είχε εγκρίνει ένα κοµµάτι της προε-
κλογικής επιχορήγησης του ΠΑΣΟΚ, ως βοήθεια στους πυρό-
πληκτους για την αναβίωση του ιστορικού µονοπατιού Αρχαία
Ήλιδα- Αρχαία Ολυµπία.

Άρα, δηµιουργείται ευλόγως και µία ανησυχία για το τι επιφυ-
λάσσει το Υπουργείο, σε σχέση µε τη συνέχιση των ανασκαφών,
µε την ανάδειξη του αρχαιολογικού χώρου της Αρχαίας Ήλιδας
και βεβαίως µε το εργασιακό µέλλον όλων κατηγοριών εργαζο-
µένων, αρχαιολόγων, εργατών και άλλων επαγγελµάτων, οι
οποίοι προσφέρουν και σήµερα και βρίσκονται, πραγµατικά, στο
κενό.
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Εύχοµαι αυτή η τροπολογία την οποία εσείς σήµερα λέτε ότι
θα φέρετε στο νοµοσχέδιο, να έρθει το συντοµότερο δυνατόν,
γιατί η κατάσταση έχει φτάσει στο απροχώρητο, γιατί και εσείς
διαπιστώνετε τις γραφειοκρατικές αγκυλώσεις, που οδηγούν σή-
µερα πολλούς χώρους στο να µην έχουν τον αναγκαίο αριθµό
εργαζοµένων και, βεβαίως, να µην µπορούν να καλυφθούν από
τις προκηρύξεις οι οποίες βγαίνουν κατά καιρούς. Αλλά θα ήθελα
να επιµείνω στην αναγκαιότητα να στηριχτεί ο αρχαιολογικός
χώρος της Αρχαίας Ήλιδας και γενικότερα αρχαιολογικοί χώροι
του Νοµού Ηλείας οι οποίοι είχαν εγκαταλειφτεί µε πρωτοφανή
τρόπο, από την προηγούµενη κυβέρνηση και, βεβαίως, από τον
τότε Υπουργό Πολιτισµού, κ. Σαµαρά.

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ (Φίλιππος Πετσάλνικος): Το λόγο έχει ο Υπουρ-
γός Πολιτισµού και Τουρισµού, κ. Παύλος Γερουλάνος.

ΠΑΥΛΟΣ ΓΕΡΟΥΛΑΝΟΣ (Υπουργός Πολιτισµού και Τουρι-
σµού): Κύριε Πρόεδρε, κύριε συνάδελφε, όπως σας είπα η τρο-
πολογία αυτή είναι έτοιµη. Πιστεύουµε, πραγµατικά, ότι µε αυτήν
την τροπολογία θα καλυφτούν όλοι οι υπάλληλοι οι οποίοι βρε-
θήκαν εκτός, λόγω της τροπολογίας Σαµαρά και πιστεύουµε ότι
µε τις ενέργειες τις οποίες θα κάνουµε µέσα σε αυτήν τη χρο-
νιά, θα µπορούµε να εξασφαλίσουµε ότι όλοι οι υπάλληλοι οι
οποίοι καλύπτουν µόνιµες και διαρκείς θέσεις εργασίας θα προ-
σληφθούν στο δηµόσιο, αν αυτό, βεβαίως, είναι εφικτό, µε βάση
τα οικονοµικά στοιχεία που έχουµε στη διάθεσή µας.

Μέσα σ’ αυτό το πλαίσιο προφανώς θα ενταχθούν και οι συ-
γκεκριµένοι υπάλληλοι για να µπορέσουµε να βρούµε µία δια-
χρονική λύση και για το δικό τους το πρόβληµα.

Τώρα, σε ό,τι αφορά το συγκεκριµένο έργο, το έργο αυτό είχε
ξεκινήσει εν’ όψει των Ολυµπιακών Αγώνων και γι’ αυτό είχε και
χρηµατική στήριξη. Έχω ζητήσει από το νέο διοικητικό συµβού-
λιο του Ταµείου ∆ιαχείρισης Πιστώσεων, το οποίο εκτελεί αρ-
χαιολογικά έργα, ανασκαφές κ.λπ., να αξιολογήσει όλα τα έργα
που αυτήν τη στιγµή βρίσκονται κάτω από την αρµοδιότητά του.
Είναι είκοσι εννέα έργα στο σύνολο. Μέσα σ’ αυτό το πλαίσιο θα
αξιολογηθεί και το συγκεκριµένο έργο.

Εάν το έργο αυτό θεωρηθεί ότι πρέπει να συνεχιστεί, θα συ-
νεχιστεί και θα κοιτάξουµε να βρούµε έναν τρόπο να το χρηµα-
τοδοτήσουµε είτε µέσω του ΕΣΠΑ, είτε µέσω του Προγράµµατος
∆ηµοσίων Επενδύσεων, είτε κατευθείαν από το Υπουργείο. Εάν
όχι, τότε είναι προφανές ότι αυτός ο αρχαιολογικός χώρος θα
ενταχθεί στην αρµόδια διεύθυνση, στην αρµόδια εφορία και εκεί
θα µεταφερθεί και ένα µέρος του προσωπικού του, το οποίο µπο-
ρεί να συνεχίσει τη δουλειά του εκεί. Αυτό θα εξαρτηθεί από την
αξιολόγηση που θα κάνει το διοικητικό συµβούλιο.

Σας ευχαριστώ.
ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ (Φίλιππος Πετσάλνικος): Ακολουθεί η δεύτερη

µε αριθµό 555/8-3-2010 επίκαιρη ερώτηση του Βουλευτή της
Νέας ∆ηµοκρατίας κ. Ελευθερίου Αυγενάκη προς τον Υπουργό
Πολιτισµού και Τουρισµού, σχετικά µε την τροποποίηση του νο-
µικού πλαισίου για την άρση της υποχρεωτικής πληρωµής τέ-
λους υπέρ της ΕΡΤ στα τιµολόγια της ∆ΕΗ κ.λπ..

Η επίκαιρη ερώτηση του κ. Αυγενάκη έχει ως εξής:
«Στα τιµολόγια που εκδίδονται από τη «∆ΕΗ Α.Ε.» συµπερι-

λαµβάνεται σήµερα το τέλος υπέρ της ΕΡΤ, το οποίο και ανέρ-
χεται στο ποσόν των 50,88 ευρώ ετησίως για όλους τους
καταναλωτές ρεύµατος, είτε διαθέτει είτε όχι τηλεόραση και παρ’
όλο που η ΕΡΤ έχει έσοδα από διαφηµίσεις. Γεγονός είναι επί-
σης, ότι η επιβολή του εν λόγω τέλους αντιτίθεται στην αρχή του
ελεύθερου ανταγωνισµού που διέπει το ευρωπαϊκό δίκαιο εις
βάρος της ιδιωτικής πρωτοβουλίας, ενώ δεδοµένο είναι ότι το
τέλος δεν µπορεί να επιβάλλεται σε πολίτες που δεν διαθέτουν
τηλεοπτικούς ή ραδιοφωνικούς δέκτες ή σε πολίτες που δεν πα-
ρακολουθούν τα κρατικά κανάλια, αφού στις περιπτώσεις αυτές
δεν συντρέχει προσφορά υπηρεσίας στην οποία αντιστοιχεί
ανταπόδοση. Επιπροσθέτως, σηµειώνεται ότι τα ψηφιακά κανά-
λια της ΕΡΤ δεν λαµβάνονται σε ολόκληρη τη χώρα, καθώς το
σήµα της εκπέµπεται στην Αθήνα από τους ποµπούς Υµηττού,
Πάρνηθας και Αίγινας, στη Θεσσαλονίκη από τον ποµπό του Χορ-
τιάτη και στη Θεσσαλία από τον ποµπό του Πηλίου. Εποµένως
µόνο µία µερίδα συµπολιτών µας απολαµβάνουν τις συγκεκρι-
µένες υπηρεσίες, για τις οποίες όµως, όλοι οι Έλληνες πολίτες

επιβαρύνονται. Σηµειώνεται τέλος, ότι η Ελλάδα είναι η µοναδική
ευρωπαϊκή χώρα στην οποία προκειµένου να υπάρχει παροχή
ηλεκτρικού ρεύµατος είναι αναγκαία η πληρωµή της δηµόσιας
τηλεόρασης.

Κατόπιν των ανωτέρω, ερωτάται ο αρµόδιος Υπουργός:
Υπάρχει η πολιτική βούληση εκ µέρους της Κυβέρνησης για

τροποποίηση του υπάρχοντος νοµοθετικού πλαισίου, προκειµέ-
νου να µη θεωρείται ως υποχρεωτική η καταβολή εισφοράς υπέρ
της ΕΡΤ στα τιµολόγια της ∆ΕΗ και να µην περιλαµβάνεται σε
αυτά;».

Το λόγο έχει ο Υπουργός Πολιτισµού και Τουρισµού ο κ. Παύ-
λος Γερουλάνος.

ΠΑΥΛΟΣ ΓΕΡΟΥΛΑΝΟΣ (Υπουργός Πολιτισµού και Τουρι-
σµού): Κύριε Πρόεδρε, κύριε συνάδελφε, πραγµατικά, καλωσο-
ρίζω αυτήν την ερώτηση γιατί µας δίνει την ευκαιρία όχι µόνο να
µιλήσουµε για το τέλος της ΕΡΤ, αλλά και για το ρόλο της ΕΡΤ.

Πράγµατι, εάν η ΕΡΤ ανταγωνίζεται τα ιδιωτικά κανάλια, αν
αυτός είναι ο στόχος της, τότε θα πρέπει να βασίζει όλη της τη
χρηµατοδότηση από τη διαφήµιση και όχι από το τέλος. Σε αυτό
είµαι απόλυτα σύµφωνος. Όµως, ο ρόλος της δηµόσιας τηλεό-
ρασης είναι διαφορετικός. Έχει καταστατικές αρχές, έχει άλλες
προτεραιότητες, υπηρετεί ή πρέπει επιτέλους να υπηρετεί µε το
πρόγραµµά της τις εκπαιδευτικές, γλωσσικές, ιστορικές και πο-
λιτιστικές ανάγκες όλων των πολιτών. Πρέπει να φέρνει στην κοι-
νωνία έναν ουσιαστικό και νηφάλιο διάλογο µε δύσκολα θέµατα,
που ίσως άλλα κανάλια δεν µπορούν να φέρουν στο τραπέζι,
οφείλει να προάγει την ανεξάρτητη ενηµέρωση, µία πραγµατικά
ανεξάρτητη ενηµέρωση, η οποία θα βοηθήσει το διάλογο στην
κοινωνία και βεβαίως, πρέπει να παρέχει ψυχαγωγία, η οποία να
µην ακουµπάει µόνο το χαµηλότερο κοινό παρονοµαστή.

Κυρίως, λοιπόν, η κρατική τηλεόραση, η δηµόσια τηλεόραση,
πρέπει να προάγει αξίες, όπως είναι η ελευθερία της έκφρασης,
η δηµιουργικότητα, η πολυφωνία κ.λπ.. Για να πετύχει τους προ-
αναφερόµενους στόχους, αποφασίστηκε η δηµόσια τηλεόραση
να ενταχθεί υπό την εποπτεία του Υπουργείου Πολιτισµού και
Τουρισµού, όταν ανέλαβε η καινούργια Κυβέρνηση και βέβαια,
για να συµβεί αυτό, πρέπει να συνεχίσει να χρησιµοποιεί το τέλος
από τη ∆ΕΗ. Το τέλος αυτό δίνει την ευκαιρία στην ΕΡΤ να µην
πιέζεται, ούτε να δηµιουργεί περιεχόµενο µόνο για εµπορική εκ-
µετάλλευση, αλλά ούτε και να πιέζεται από τα συµφέροντα των
διαφηµιζόµενων.

Τώρα, αν το τέλος δεν χρησιµοποιήθηκε σωστά στο παρελθόν
-και νοµίζω ότι µπορούµε να συµφωνήσουµε ότι κατά καιρούς
δεν έχει χρησιµοποιηθεί σωστά- δεν σηµαίνει ότι το τέλος αυτό
καθ’ αυτό, είναι λάθος τρόπος χρηµατοδότησης. Και βεβαίως,
θα ήµασταν ευχαρίστως διατεθειµένοι να συζητήσουµε οποια-
δήποτε πρόταση για διαφορετικό τρόπο χρηµατοδότησης της
ΕΡΤ.

Λέω ότι δεν χρησιµοποιήθηκε πάντα σωστά, γιατί πολλές
φορές χρησιµοποιήθηκε το τέλος είτε για να γίνουν υπέρογκες
προσλήψεις στην ΕΡΤ και να διογκωθεί το κόστος λειτουργίας
της, είτε για να «χτυπήσει» η ΕΡΤ εµπορικό περιεχόµενο και µε
αυτόν τον τρόπο να το πληθωρίσει, κάνοντάς το αδύνατο από τα
ιδιωτικά κανάλια να το αγοράσουν αυτά. ∆ηλαδή, η ΕΡΤ πληθώ-
ριζε την τιµή του περιεχοµένου, το οποίο ήταν διατεθειµένο να
πληρώσουν τα ίδια τα ιδιωτικά κανάλια. Αυτές οι δύο πρακτικές
άφησαν την ΕΡΤ εθισµένη και στο µέγεθος του τέλους, το οποίο
πληρώνει σήµερα ο Έλληνας φορολογούµενος, αλλά και στη
διαφήµιση, την οποία αυτήν τη στιγµή η ΕΡΤ πουλάει.

Ο στόχος µας είναι να µειώσουµε και τα δύο. Έχουµε κάθε
λόγο να θέλουµε µείωση της διαφήµισης στην ΕΡΤ, κάθε λόγο να
θέλουµε χαµηλότερο τέλος για τον Έλληνα πολίτη. Και γι’ αυτό
έχουµε ξεκινήσει ένα πρόγραµµα εξυγίανσης της ΕΡΤ -πρέπει να
έχετε ακούσει κάποια από τα πρώτα µέτρα που έχουµε λάβει- και
η καινούργια διοίκηση έχει την εντολή να συνεχίσει αυτήν την
πρακτική.

Αυτό το οποίο είναι πραγµατικά στόχος µας στην ΕΡΤ, είναι να
δηµιουργήσουµε ένα τέτοιο ποιοτικό προϊόν, ώστε η ΕΡΤ να δι-
ευρύνει το κοινό της και να µπορέσει να έχει έσοδα και από άλλα
προϊόντα, όπως είναι η σωστή αξιοποίηση, παραδείγµατος χάριν,
του αρχείου της.
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Μέσα σε αυτό το πλαίσιο εµείς θεωρούµε ότι η ΕΡΤ πρέπει να
λειτουργεί µε όρους διαφάνειας, αξιοκρατίας, λογοδοσίας, µε
ξεκάθαρους στόχους. Θέλουµε η ΕΡΤ η οποία µπαίνει κάθε
ηµέρα στα σαλόνια των σπιτιών των φορολογούµενων να είναι
ένα πρότυπο δηµόσιου οργανισµού και αυτός είναι ο στόχος που
έχουµε τώρα.

Σας ευχαριστώ.
ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ (Φίλιππος Πετσάλνικος): Το λόγο έχει ο ερωτών

Βουλευτής, ο κ. Ελευθέριος Αυγενάκης.
ΕΛΕΥΘΕΡΙΟΣ ΑΥΓΕΝΑΚΗΣ: Ευχαριστώ πολύ, κύριε Πρόεδρε.
Σας ευχαριστώ πολύ για την πληροφόρηση, κύριε Υπουργέ.

Επιτρέψτε µου να σηµειώσω ότι βρισκόµαστε σήµερα εδώ,
έπειτα από δύο αλλεπάλληλες αναβολές της συζήτησης και µά-
λιστα λόγω σύγχυσης αρµοδιοτήτων µεταξύ του Υπουργείου σας
και του Υπουργείου Περιβάλλοντος, καθώς η ηγεσία του τελευ-
ταίου ανέβαλε δύο φορές τη συζήτηση των επίκαιρων ερωτή-
σεών µου -και συγκεκριµένα αυτή της 18ης Ιανουαρίου, µε
αριθµό πρωτοκόλλου 280 και αυτή της 10ης Φεβρουαρίου, µε
αριθµό πρωτοκόλλου 540- ως αρµόδια και ως εποπτεύουσα
αρχή της ∆ΕΗ. Το Υπουργείο Περιβάλλοντος είχε αυτό την αρ-
χική ευθύνη και το συγκεκριµένο Υπουργείο µου απάντησε σε
ερωτήσεις που είχα καταθέσει το προηγούµενο διάστηµα.

Πιστεύω ότι τόσους µήνες µετά, η Κυβέρνηση οφείλει επιτέ-
λους να ξεµπερδέψει τις αρµοδιότητες και να καθορίσει µε σα-
φήνεια ποιος κάνει τι. Ιδιαίτερα µάλιστα, όταν κατά τις παρούσες
κρίσιµες οικονοµικά συνθήκες η χώρα χρειάζεται αποτελεσµατι-
κότητα, σαφή προγραµµατισµό και ταχεία, ενιαία αντίδραση στις
συνεχώς µεταβαλλόµενες συνθήκες.

∆υστυχώς, διαπιστώνουµε ότι αυτά τα στοιχεία δεν τα έχετε
ακόµα, κύριε Υπουργέ. Στο σηµείο αυτό επιτρέψτε µου να ρω-
τήσω εσάς, ως πλέον πολιτικό προϊστάµενο της ΕΡΤ, εάν είστε
σύµφωνος µε την υποχρεωτική πληρωµή του τέλους υπέρ της
ΕΡΤ στους λογαριασµούς της ∆ΕΗ και αυτό που είπατε για µεί-
ωση ή για πιθανή µείωση εάν και κατά πόσο θα ισχύσει και πότε
είστε έτοιµος να πάρετε πρωτοβουλίες.

Είστε σύµφωνος µε το γεγονός ότι όλοι πληρώνουν την ΕΡΤ
υποχρεωτικά είτε έχουµε τηλεόραση είτε όχι και παρ’ όλο που η
ΕΡΤ έχει σηµαντικά έσοδα από διαφηµίσεις -το γνωρίζετε πολύ
καλά- και που βέβαια λειτουργεί ανταγωνιστικά, όπως κατέθεσα
και στην ερώτησή µου, µε τα υπόλοιπα τηλεοπτικά κανάλια;

Συµφωνώ µάλιστα ότι σήµερα το τέλος -σηµειώνω σε αυτό το
σηµείο, κύριε Υπουργέ- συµπεριλαµβάνεται ακόµα και σε λογα-
ριασµούς που εκδίδονται από τη ∆ΕΗ και αφορούν βοηθητικούς
ή κοινόχρηστους χώρους πολυκατοικιών, βιοτεχνίες, κλιµακο-
στάσια πολυκατοικιών, ακόµη και εκκλησίες, όπου αποδεδειγ-
µένα δεν υπάρχει ούτε τηλεοπτικός ούτε ραδιοφωνικός
σταθµός-δέκτης και µερικά χωριά ακόµα, ολόκληρα χωριά, στα
οποία δεν υπάρχει καν λήψη του σήµατος της ΕΡΤ, όπως συµ-
βαίνει και σε ορισµένα χωριά της Κρήτης, αλλά και σε πολλά
άλλα ολόκληρης της επικράτειας.

Επίσης, πρέπει να γνωρίζετε ότι µόνο µια µερίδα πολιτών µας
απολαµβάνει τις υπηρεσίες της ψηφιακής ΕΡΤ, για τις οποίες,
όµως, όλοι επιβαρυνόµαστε. Σηµειώστε, κύριε Υπουργέ, ότι η Ελ-
λάδα είναι η µοναδική ευρωπαϊκή χώρα, στην οποία προκειµέ-
νου να υπάρχει παροχή ηλεκτρικού ρεύµατος είναι αναγκαία η
πληρωµή της δηµόσιας τηλεόρασης.

Επιµένω, λοιπόν, στην ανάγκη λήψης συγκεκριµένων νοµοθε-
τικών πρωτοβουλιών, εκ µέρους της Κυβέρνησης, ώστε να µη
συνδέεται η παροχή ηλεκτρικού ρεύµατος στους καταναλωτές
µε την υποχρεωτική πληρωµή του τέλους της ΕΡΤ και βέβαια,
όπως διαρρέετε –αν όχι εσείς, σίγουρα κάποιοι συνεργάτες σας-
διαπιστώνοντας την κακή διαχείριση, υψηλούς µισθούς, παρα-
γωγές που δεν έγιναν στη ΝΕΤ και µία σειρά άλλων παραπτω-
µάτων. Μήπως τελικά πρέπει να βάλετε µία τελεία και να
αξιοποιήσετε πολύ σωστά τα χρήµατα του ελληνικού λαού;

Σας ρωτάω ευθέως, κύριε Υπουργέ: Υπάρχει πολιτική βού-
ληση, εκ µέρους της Κυβέρνησης για την τροποποίηση του
υπάρχοντος νοµικού πλαισίου, για την άρση της υποχρεωτικής
καταβολής του τέλους της ΕΡΤ στα τιµολόγια της ∆ΕΗ;

Τέλος, θα ήθελα τη γνώµη σας και για ένα ακόµη θέµα, που
ξέρω ότι δεν άπτεται άµεσα των αρµοδιοτήτων σας, όµως είναι

ενδεικτικό του τρόπου που λειτουργεί η Κυβέρνηση. Αναφέρο-
µαι στην οµολογουµένως εύκολη και αβίαστη απόφαση που πή-
ρατε για την αύξηση των τιµολογίων της ∆ΕΗ και µάλιστα
αναδροµικά. Είστε σύµφωνος µε αυτήν την απόφαση; Το ρωτάω
αυτό, γιατί δεν µπήκατε καν στον κόπο να προχωρήσετε στην
αναλυτική καταγραφή των οφειλετών, αλλά και τη διεκδίκηση
των συσσωρευµένων οφειλών, µε ευθύνες φυσικά και των προη-
γούµενων διοικήσεων από οφειλέτες που είναι, ως γνωστόν, φο-
ρείς του δηµοσίου και µεγάλες ανώνυµες εταιρείες.

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ (Φίλιππος Πετσάλνικος): Κύριε συνάδελφε, θα
σας παρακαλέσω να ολοκληρώσετε.

ΕΛΕΥΘΕΡΙΟΣ ΑΥΓΕΝΑΚΗΣ: Μισό λεπτό, κύριε Πρόεδρε.
Αυτό είναι το πρώτο βήµα που όφειλε να κάνει η Κυβέρνηση

και η διοίκηση της ∆ΕΗ, πριν προχωρήσει αβίαστα στην από-
φαση αύξησης των τιµολογίων και µάλιστα αναδροµικά, από 1η
του Γενάρη.

Σύµφωνα µάλιστα µε τους υπολογισµούς µου, η εξόφληση των
χρεών δύο µόλις µεγάλων καταναλωτών ρεύµατος, ισοδυναµεί
µε την αύξηση των τιµολογίων της ∆ΕΗ της τάξης περίπου του
3%. Σε µερικές µέρες θα έχω και περισσότερα στοιχεία...

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ (Φίλιππος Πετσάλνικος): Σας παρακαλώ, κύριε
Αυγενάκη, ολοκληρώστε.

ΕΛΕΥΘΕΡΙΟΣ ΑΥΓΕΝΑΚΗΣ: ...και θα είναι στη διάθεσή σας.
Κλείνοντας, έχω να πω µόνο ότι, αρκετά µε τις υπέρογκες χρε-

ώσεις των νοικοκυριών, αρκετά µε τα εύκολα και γρήγορα µέτρα
αύξησης των τιµολογίων των ∆ΕΚΟ, χωρίς να έχουµε κάνει τα
αυτονόητα: Την αναζήτηση των οφειλών και τον περιορισµό δα-
πανών λειτουργίας των οργανισµών αυτών.

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ (Φίλιππος Πετσάλνικος): Κύριε Αυγενάκη,
έχουµε περάσει τα τέσσερα λεπτά. Ολοκληρώστε, σας παρα-
καλώ.

ΕΛΕΥΘΕΡΙΟΣ ΑΥΓΕΝΑΚΗΣ: Τελειώνω, κύριε Πρόεδρε.
Κύριε Υπουργέ, η κοινωνία απαιτεί πλέον από τους πολιτικούς

λύσεις ρεαλιστικές, δίκαιες, αλλά και εφαρµόσιµες.
Σας ευχαριστώ πολύ.
ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ (Φίλιππος Πετσάλνικος): Το λόγο έχει ο Υπουρ-

γός Πολιτισµού και Τουρισµού κ. Γερουλάνος.
ΠΑΥΛΟΣ ΓΕΡΟΥΛΑΝΟΣ (Υπουργός Πολιτισµού και Τουρι-

σµού): Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε.
Κύριε Αυγενάκη, µε εντυπωσιάζετε µε τον τρόπο µε τον οποίο

αναφέρεστε σ’ αυτό το θέµα, λες και είναι ένα νοµοσχέδιο το
οποίο περάσαµε προχθές.

Το νοµοσχέδιο το οποίο δίνει στην ΕΡΤ το δικαίωµα να ει-
σπράττει το τέλος, ψηφίστηκε το 1987, είναι ο λεγόµενος «νόµος
ΕΡΤ» και η εισφορά υπέρ της ΕΡΤ θεσπίστηκε το 1967. ∆εν είναι
κάτι καινούργιο. ∆εν είναι κάτι, δηλαδή, το οποίο προχθές ανα-
λάβαµε την Κυβέρνηση και την άλλη µέρα καταργούµε. Και ούτε
ήταν καµµία δέσµευσή της Κυβέρνησης να καταργήσει το τέλος.

Σε ό,τι αφορά τις αρµοδιότητες των Υπουργείων, σας λέω ότι
και µόνο το γεγονός ότι διέπεται ο νόµος της ΕΡΤ µέσα απ’ αυτό
και η ΕΡΤ είναι στην αρµοδιότητα του Υπουργείου Πολιτισµού,
θα έπρεπε να σας είναι ξεκάθαρο ότι ο τρόπος µε τον οποίο το
ελληνικό δηµόσιο µαζεύει χρήµατα για την ΕΡΤ, είναι δική µου
αρµοδιότητα. Άρα, είναι λογικό να είµαι εγώ εδώ και να σας απα-
ντάω σε αυτήν την ερώτηση.

Όλο αυτό το καθεστώς, το οποίο εσείς «καταγγέλλετε» -και
βάζω σε εισαγωγικά τη λέξη «καταγγέλλετε», διότι ήσασταν κυ-
βέρνηση εδώ και πέντε χρόνια και δεν έχετε κάνει κάτι γι’ αυτό-
είναι απόλυτα συνδεδεµένο µε τους νόµους της Ευρωπαϊκής
Ένωσης και απόλυτα νόµιµο και σε πάρα πολλές χώρες, το τέλος
αυτό είναι πάρα πολύ µεγαλύτερο και δεν συνδέεται µόνο µε το
ηλεκτρικό ρεύµα, όπως είναι εδώ στην Ελλάδα...

ΕΛΕΥΘΕΡΙΟΣ ΑΥΓΕΝΑΚΗΣ: Σε καµµία άλλη ευρωπαϊκή χώρα.
ΠΑΥΛΟΣ ΓΕΡΟΥΛΑΝΟΣ (Υπουργός Πολιτισµού και Τουρι-

σµού): ...αλλά πολλές φορές συνδέεται µε το πόσες τηλεορά-
σεις αγοράζεις. Άρα, αν ένα σπίτι έχει δύο τηλεοράσεις,
πληρώνει 15 µε 50 ευρώ το µήνα για την κάθε τηλεόραση, όταν
στην Ελλάδα το νοικοκυριό πληρώνει 4,2 ευρώ.

ΕΛΕΥΘΕΡΙΟΣ ΑΥΓΕΝΑΚΗΣ: Για λογαριασµούς πλατείας και
νεκροταφείου;

ΠΑΥΛΟΣ ΓΕΡΟΥΛΑΝΟΣ (Υπουργός Πολιτισµού και Τουρι-
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σµού): Σας λέω ότι αυτό είναι το νοµικό πλαίσιο, το οποίο εµείς
έχουµε στα χέρια µας. Σας λέµε, επίσης, ότι είµαστε διατεθειµέ-
νοι να συζητήσουµε καλύτερους τρόπους λειτουργίας αυτού του
νοµοθετικού πλαισίου.

(Στο σηµείο αυτό κτυπάει προειδοποιητικά το κουδούνι λή-
ξεως του χρόνου οµιλίας του κυρίου Υπουργού)

Το να συζητάµε, όµως, λες και αυτός ο νόµος είναι χθεσινός,
αυτό είναι αστείο. Σας λέω ότι αυτός ο νοµός υπάρχει από το
1967.

Επαναλαµβάνω, όποτε θέλετε να συζητήσουµε τρόπους µε
τους οποίους µπορούµε να κάνουµε τη χρηµατοδότηση της ΕΡΤ
πιο δίκαιη, πολύ ευχαρίστως να το συζητήσουµε.

Για την ώρα, όµως, αυτό το οποίο σας λέµε, είναι ότι µέσα από
το πρόγραµµα εξυγίανσης της ΕΡΤ, το οποίο θέλουµε να περι-
κόψει δαπάνες σε πάρα πολλά πράγµατα -όχι µόνο σε µισθούς,
αλλά και στις συµπαραγωγές τις οποίες κάνει- θα µειώσουµε
αναλογικά και το τέλος αυτό, αλλά και τη διαφήµιση, την οποία
και τα ιδιωτικά κανάλια θέλουν να τη µειώσουµε, διότι αυτό αφή-
νει περισσότερη διαφήµιση γι’ αυτούς, αλλά και εµείς θέλουµε να
τη µειώσουµε, διότι η ποιοτική τηλεόραση είναι µία τηλεόραση,
η οποία δεν διακόπτει κάθε δέκα λεπτά µια ταινία για να βάλει
διαφηµίσεις. Ποιοτική τηλεόραση είναι η τηλεόραση η οποία δεν
έχει διαφηµίσεις –ας πούµε- σε παιδικά προγράµµατα.

(Στο σηµείο αυτό κτυπάει το κουδούνι λήξεως του χρόνου οµι-
λίας του κυρίου Υπουργού)

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ (Φίλιππος Πετσάλνικος): Ολοκληρώστε, κύριε
Υπουργέ, σας παρακαλώ.

ΠΑΥΛΟΣ ΓΕΡΟΥΛΑΝΟΣ (Υπουργός Πολιτισµού και Τουρι-
σµού): Βεβαίως, κύριε Πρόεδρε.

Μέσα από το πρόγραµµα εξυγίανσης της ΕΡΤ, θα µπορέσουµε
να µειώσουµε αυτές τις δαπάνες και µέσα από εκεί θα µπορέ-
σουµε να συζητήσουµε για µία µείωση του τέλους.

Όσον αφορά τις ειδικές περιπτώσεις, µπορούµε να συζητή-
σουµε συγκεκριµένα και να δούµε, τι µπορούµε να κάνουµε.

Σας ευχαριστώ.
ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ (Φίλιππος Πετσάλνικος): Κυρίες και κύριοι συ-

νάδελφοι, η µε αριθµό 575/9-3-2010 τρίτη επίκαιρη ερώτηση του
Βουλευτή του Κοµµουνιστικού Κόµµατος Ελλάδας κ. Νικολάου
Μωραΐτη προς την Υπουργό Αγροτικής Ανάπτυξης και Τροφίµων,
σχετικά µε τα βιοµηχανικά σφαγεία της Ένωσης Αγροτικών Συ-
νεταιρισµών Αγρινίου κ.λπ., δεν συζητείται λόγω κωλύµατος της
Υπουργού και διαγράφεται.

Επίσης, η µε αριθµό 578/9-3-2010 τέταρτη επίκαιρη ερώτηση
του Βουλευτή του Λαϊκού Ορθόδοξου Συναγερµού κ. Σπυρίδω-
νος-Αδώνιδος Γεωργιάδη προς την Υπουργό Περιβάλλοντος,
Ενέργειας και Κλιµατικής Αλλαγής, σχετικά µε την κατασκευή
νέου γηπέδου του Παναθηναϊκού κ.λπ. δεν συζητείται λόγω κω-
λύµατος της Υπουργού και διαγράφεται.

Θα κλείσουµε µε τη συζήτηση της υπ’ αριθµόν 580/9-3-2010
πέµπτης επίκαιρης ερώτησης του Βουλευτή του Συνασπισµού
Ριζοσπαστικής Αριστεράς κ. Παναγιώτη Λαφαζάνη προς τον
Υπουργό Προστασίας του Πολίτη, σχετικά µε τη χρήση χηµικών
κατά των πολιτών κ.λπ..

Η επίκαιρη ερώτηση του κυρίου συναδέλφου έχει ως εξής:
«Με την απόφαση του ΟΗΕ 2603/16-12-1969, αλλά και βάσει

της Σύµβασης του Παρισιού (1993), έχει απαγορευθεί η παρα-
γωγή χηµικών ουσιών για στρατιωτικούς σκοπούς.

Οι πολίτες µονίµως αντιµετωπίζονται από την ΕΛΑΣ και τους
πολιτικούς της προϊσταµένους ως εχθροί και χρησιµοποιείται
εναντίον τους το ίδιο χηµικό όπλο, που απαγορεύεται µεταξύ
εµπολέµων κρατών.

Το αποκορύφωµα των τελευταίων ηµερών ήταν η µετατροπή
της διαµαρτυρίας, για τα µέτρα της Κυβέρνησης, στην πλατεία
Συντάγµατος την Παρασκευή 5 Μαρτίου σε πεδίο µάχης από την
ΕΛΑΣ και η εξοργιστική επίθεση κατά της Κοινοβουλευτικής Οµά-
δας του ΣΥΡΙΖΑ και ακόµη περισσότερο κατά του Μανώλη Γλέ-
ζου ο οποίος επιβίωσε τόσων δεκαετιών και αγώνων, για να
κινδυνεύσει από την αλόγιστη χρήση χηµικών και δακρυγόνων
από απόσταση µόλις µισού µέτρου.

Ερωτάται ο κύριος Υπουργός:
1. Θα πάρετε επιτέλους τα απαραίτητα διοικητικά µέτρα, ώστε

να συµµορφωθούν οι αστυνοµικές δυνάµεις µε τις διεθνείς και
ευρωπαϊκές συστάσεις και να καταργηθεί η χρήση χηµικών κατά
των πολιτών;

2. Για ποιο λόγο δεν έχετε ακόµη υλοποιήσει τις δεσµεύσεις
σας από τις 8-12-2009 για απαγόρευση χρήσης χηµικών και δα-
κρυγόνων στις πορείες των εργαζοµένων;».

Στην ερώτηση θα απαντήσει ο Υφυπουργός Προστασίας του
Πολίτη κ. Σπυρίδων Βούγιας.

Κύριε Υπουργέ, έχετε το λόγο.
ΣΠΥΡΙ∆ΩΝ ΒΟΥΓΙΑΣ (Υφυπουργός Προστασίας του Πολίτη):

Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε.
Κύριε συνάδελφε, είναι πραγµατικά χρήσιµο το ερώτηµα που

θέτετε, κυρίως στο τέλος της επίκαιρης ερώτησής σας, όπου
αναφέρεστε συγκεκριµένα και ρωτάτε: «Για ποιο λόγο δεν έχει
ακόµη υλοποιήσει τις δεσµεύσεις της η Κυβέρνηση από τις 8 ∆ε-
κεµβρίου» τρεις µήνες πριν δηλαδή, για την απαγόρευση της
χρήσης των χηµικών.

Υπάρχει, όµως, στο σκεπτικό της ερώτησης αυτής µία παρά-
γραφος η οποία, νοµίζω, πως αδικεί το υπόλοιπο κοµµάτι της
ερώτησης και στην ουσία δυσκολεύει και τη δυνατότητα συνολι-
κής απάντησης σε αυτήν. ∆ιότι, όταν κάνετε µία παραδοχή πολι-
τική που λέει, ότι οι πολίτες µονίµως αντιµετωπίζονται από την
ΕΛΑΣ και τους πολιτικούς της προϊστάµενους –εννοώντας και
τους σηµερινούς πολιτικούς προϊστάµενους και τη σηµερινή Ελ-
ληνική Αστυνοµία- ως εχθροί, πιστεύω πως αδικείτε τη δυνατό-
τητα να αντιµετωπιστεί νηφάλια στη συνέχεια η ερώτηση και να
δεχθείτε ειλικρινά και αντικειµενικά κάποιες απαντήσεις.

Όταν κάνετε, δηλαδή, την πολιτική ισοπέδωση, να συγκρίνετε
τη σηµερινή προσπάθεια αυτής της Κυβέρνησης και της Ελληνι-
κής Αστυνοµίας για την αλλαγή της φιλοσοφίας, της νοοτροπίας
και της συµπεριφοράς των αστυνοµικών µε άλλες αλήστου µνή-
µης εποχές, της σαύρας, των σφαιρών, των γκλόπς και της από-
λυτης καταστολής, νοµίζω πως αδικείτε τη σηµερινή πραγµατι-
κότητα και όταν η ανάλυση, που κάνετε δεν είναι αντικειµενική,
τότε και τα ερωτήµατα που θέτετε, δεν µπορούν εύκολα να απα-
ντηθούν.

Και αυτό το λέω, γιατί ξεκινήσαµε από την πρώτη µέρα µία µε-
γάλη προσπάθεια για την αλλαγή της φιλοσοφίας, της νοοτρο-
πίας και της εκπαίδευσης των Ελλήνων αστυνοµικών, που από
την πρώτη κιόλας εκπαιδευτική χρονιά από Γενική Στρατιωτική,
µετατρέπεται σε Ειδική Αστυνοµική. Αυτό σηµαίνει, πως η αστυ-
νοµία δεν βλέπει τον πολίτη ως εχθρό, αντιθέτως, τίθεται στην
υπηρεσία του και για την προστασία της ασφάλειάς του, εξειδι-
κεύοντας τη συµπεριφορά των Αστυνοµικών σε κάθε µεµονω-
µένη περίπτωση έτσι ώστε, να ξεχωρίζει καταστάσεις, να
ξεχωρίζει µειονότητες, να ξεχωρίζει ανθρώπους, να ξεχωρίζει
γειτονιές, να ξεχωρίζει περιπτώσεις, να µπορεί να ξεχωρίζει σα-
φέστατα µία πολιτική κινητοποίηση και µία διαµαρτυρία, που έχει
συνήθως συγκεκριµένα πολιτικά αίτια από βανδαλισµούς κατα-
στροφές ή προσπάθειες επιβολής βίας, τις οποίες πρέπει να
αποτρέπουµε.

Προσπαθώντας να ολοκληρώσουµε την προσπάθεια αυτή, θα
εφοδιάσουµε τους αστυνοµικούς και µε κατάλληλο εξοπλισµό
και εκπαίδευση, ώστε να µην επαναληφθούν ακραία δραµατικά
γεγονότα, σαν την επίθεση που έγινε προχθές στο Μανώλη
Γλέζο. Ο Μανώλης Γλέζος έδωσε την καλύτερη, την πιο βαθιά,
πολιτική και ανθρώπινη προσέγγιση στο θέµα, µη στοχοποιώντας
τον αστυνοµικό, αλλά βάζοντας το ζήτηµα στην πραγµατικά πο-
λιτική του διάσταση που είναι η καλύτερη εκπαίδευση και η µεί-
ωση µέχρι την κατάργηση της χρήσης των χηµικών.

(Στο σηµείο αυτό κτυπάει το κουδούνι λήξεως του χρόνου οµι-
λίας του κυρίου Υφυπουργού)

Γι’ αυτόν το λόγο θα ήθελα να επαναλάβω τη δέσµευση του
Υπουργού Προστασίας του Πολίτη, του κ. Χρυσοχοΐδη, στις 8 ∆ε-
κεµβρίου και την προσπάθεια που γίνεται σήµερα στην Ελληνική
Αστυνοµία να αναζητηθούν ηπιότερα -και για τον άνθρωπο και
για το περιβάλλον- µέσα, ώστε να αντιµετωπίζονται αποτελε-
σµατικά αυτές οι ακραίες καταστάσεις βίας και υπέρβασης πο-
λιτικών ορίων, που γίνονται από συγκεκριµένες οµάδες. Οι
οµάδες αυτές που παρεισφρέουν σε οργανωµένες πολιτικές εκ-
δηλώσεις ή αθλητικά γεγονότα για να προκαλούν ακραία περι-

5000 ΠΡΑΚΤΙΚΑ ΒΟΥΛΗΣ (ΟΛΟΜΕΛΕΙΑ)



στατικά βίας.
ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ (Φίλιππος Πετσάλνικος): Ολοκληρώστε, σας πα-

ρακαλώ, κύριε Υπουργέ. Θα συνεχίσετε στη δευτερολογία σας.
ΣΠΥΡΙ∆ΩΝ ΒΟΥΓΙΑΣ (Υφυπουργός Προστασίας του Πολίτη):

Στη δευτερολογία µου θα απαντήσω συγκεκριµένα και για τη
χρήση των δακρυγόνων και για την χηµική ουσία, η οποία εµπε-
ριέχεται σ’ αυτά, αλλά και για τις άλλες παράλληλες προσπά-
θειες, που γίνονται από την Κυβέρνησή µας και την Ελληνική
Αστυνοµία.

Ευχαριστώ πολύ.
ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ (Φίλιππος Πετσάλνικος): Το λόγο έχει ο ερωτών

Βουλευτής κ. Παναγιώτης Λαφαζάνης.
ΠΑΝΑΓΙΩΤΗΣ ΛΑΦΑΖΑΝΗΣ: Κατ’ αρχάς, σέβοµαι την παρου-

σία σας, κύριε Υφυπουργέ, παρ’ όλο που δεν είσαστε και ιδιαί-
τερα ευγενικός -θα έλεγα- στην απάντηση που µου δώσατε.
Λυπάµαι, όµως, που δεν είναι ο αρµόδιος Υπουργός εδώ για να
απαντήσει σ’ αυτήν την ερώτηση, διότι αυτός κατ’ εξοχήν έχει
προβεί και σε δεσµεύσεις, γι’ αυτό το θέµα της χρήσης χηµικών
όπλων, δακρυγόνων, όπως λέµε, εναντίον διαδηλωτών.

Ωραία είναι, κύριε Υφυπουργέ, να προσπαθείτε αντί να απα-
ντήσετε επί της ουσίας, να κάνετε µια αντεπίθεση άνευ ουσίας.
Το ερώτηµα το δικό µου ήταν σαφές και εξαιρετικά επίκαιρο και
το οποίο, δυστυχώς, από τα γεγονότα αποκτά και µια ιδιαίτερη
σηµασία στις σηµερινές συνθήκες. ∆ηλαδή, θα συνεχίσετε το χη-
µικό πόλεµο εναντίον των διαδηλωτών; Ως πότε θα τραβήξει
αυτή η υπόθεση και η ιστορία;

Εγώ δεν προσωποποιώ τα θέµατα ποτέ, µιλάω για κυβερνή-
σεις, για πολιτικές και πρακτικές που ασκούνται, ανεξάρτητα από
προθέσεις Υπουργών και Υφυπουργών, δεν είναι το θέµα µου
αυτό. Μας είπατε ότι η Κυβέρνησή σας και εσείς προσωπικά -και
βλέπουµε ότι ανεξάρτητα αν η δοσολογία την οποία εσείς θέλετε
να κάνετε για τη χρήση των δακρυγόνων- θεωρείτε ότι στο ισο-
ζύγιο είναι θετική για την Κυβέρνησή σας, δηλαδή, χρησιµοποι-
είτε λιγότερα δακρυγόνα, αλλά δεν είναι εκεί το θέµα.

Εγώ προσωπικά, δυστυχώς, από παιδάκι είµαι στους δρόµους,
βλέπω και ζω µέσα στις διαδηλώσεις και θεωρώ ότι η πολιτική
των δρόµων είναι αυτή που ανοίγει τους δρόµους για τις κοινω-
νίες και την ιστορία. Μη µου λέτε, λοιπόν, ότι εσείς χρησιµοποι-
είτε λιγότερο τα δακρυγόνα, γιατί τα υφίσταµαι προσωπικά. ∆εν
υπάρχει διαδήλωση -ιδιαίτερα το τελευταίο διάστηµα- που να µην
έχει γίνει εκτεταµένη, αλόγιστη και ανεξέλεγκτη χρήση δακρυ-
γόνων. Όχι ότι υπάρχει λελογισµένη, αλλά λέω. Τι θα γίνει, λοι-
πόν, θα συνεχισθεί αυτή η κατάσταση;

Μη µου πείτε ότι είναι ακίνδυνα τα CS. Ξέρετε πολύ καλά -και
ρωτήστε, αν δεν ξέρετε, τους συνεργάτες σας στα Σώµατα
Ασφαλείας- ότι αν συνυπάρχουν τα χηµικά όπλα, τα δακρυγόνα
µε σκυλιά, τα σκυλιά δεν µπορούν να τα αντέξουν. Τα σκυλιά δεν
αντέχουν τα δακρυγόνα, κινδυνεύουν να ψοφήσουν κυριολεκτικά
και όµως, στους ανθρώπους τα χρησιµοποιείτε και λέτε ότι δεν
βλάπτουν την υγεία τους. Εδώ έχω πλήρη κατάλογο µελετών,
που έχουν αναπτυχθεί για τη χηµική ουσία CS και τη χρήση που
γίνεται µαζί µε αυτή, που διευκολύνει να εκτοξεύεται ότι είναι όχι
απλώς επικίνδυνες, αλλά έχουν τεράστιες βλαπτικές συνέπειες
στην υγεία των πολιτών. Σας έχουν ψεκάσει στο πρόσωπο από
µισό µέτρο, κύριε Υφυπουργέ; Σας έχουν ψεκάσει ποτέ για να
καταλάβετε τι είδους βασανιστήριο είναι αυτό;

Πέραν των προβληµάτων στην υγεία, προχθές το κάνανε στο
Μανώλη το Γλέζο και το βλέπαµε στην εικόνα.

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ (Φίλιππος Πετσάλνικος): Θα σας παρακαλέσω
να ολοκληρώσετε.

ΠΑΝΑΓΙΩΤΗΣ ΛΑΦΑΖΑΝΗΣ: Τελειώνω, κύριε Πρόεδρε.
Τι το απειλητικό κρατούσε ο Μανώλης Γλέζος, πέρα από τα

άσπρα του µαλλιά; Κινδύνευσε ο άνθρωπος να πεθάνει, δίπλα
του ήµουν. Έπεσε αναίσθητος, λιπόθυµος, έχει κάνει και εγχει-
ρήσεις καρδιάς, έχει και άλλα προβλήµατα αναπνευστικά και κιν-
δύνευσε εκείνη τη στιγµή να µείνει επί τόπου. Τι θα λέγατε
ύστερα; Και εδώ έχουµε θύµατα απ’ αυτές τις περιπτώσεις.

Το θέµα που πρέπει να απαντήσετε είναι το εξής: Εσείς δε-
σµευθήκατε ότι θα καταργήσετε τη χρήση αυτού του είδους των
χηµικών ουσιών, τα δακρυγόνα, εναντίον διαδηλωτών. Πότε ακρι-
βώς θα υλοποιήσετε αυτήν τη δέσµευσή σας;

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ (Φίλιππος Πετσάλνικος): Ευχαριστούµε τον κ.
Λαφαζάνη.

Το λόγο έχει τώρα ο Υφυπουργός Προστασίας του Πολίτη κ.
Βούγιας για τη δευτερολογία του.

Έχετε το λόγο, κύριε Βούγια.
ΣΠΥΡΙ∆ΩΝ ΒΟΥΓΙΑΣ (Υφυπουργός Προστασίας του Πολίτη):

Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε.
Κύριε Λαφαζάνη, δεν είµαστε εδώ για να υπερασπιστούµε την

τοξικότητα του CS, µιας χηµικής ουσίας, η οποία βέβαια, τυπικά
δεν περιλαµβάνεται στη Σύµβαση του Παρισιού, όπως εξειδι-
κεύεται και από την οδηγία 67548 των Ευρωπαϊκών Κοινοτήτων.

Εµείς το βλέπουµε, όπως και εσείς πολιτικά, και µας ενδιαφέ-
ρει η σταδιακή µείωση µέχρι την κατάργηση της χρήσης των χη-
µικών δακρυγόνων. Αυτή είναι και η ουσιαστική απάντηση στο
ερώτηµά σας. Αυτήν τη στιγµή δεν µπορεί να δώσει κανείς, ούτε
εγώ ούτε ο Υπουργός εάν ήταν εδώ µια συγκεκριµένη ηµεροµη-
νία. Θα γίνει σύντοµα µέσα στους επόµενους µήνες, µόλις οι αρ-
µόδιοι της Ελληνικής Αστυνοµίας ολοκληρώσουν την έρευνα που
κάνουν για την υιοθέτηση κάποιων εναλλακτικών, ηπιότερων
µέσων -µπορεί να είναι το νερό ή άλλα µέσα- για την αντιµετώ-
πιση των ακραίων περιστατικών βίας, που σας προανέφερα.

Πάλι όµως µετατοπίσατε το θέµα σε άλλο ζήτηµα: Στην αντι-
µετώπιση των οργανωµένων διαδηλώσεων και των πολιτικών συ-
γκεντρώσεων και κινητοποιήσεων, που ειδικά τον τελευταίο
καιρό αντιµετωπίστηκαν µε τον ηπιότερο δυνατό τρόπο. Σας πα-
ραπέµπω σε δυο, τρεις περιπτώσεις που τις ξέρει όλος ο ελλη-
νικός λαός και για τα οποία και η Ελληνική Αστυνοµία δέχθηκε
κριτική, γιατί, ενδεχοµένως, δεν δρα ανασταλτικά.

Η Ελληνική Αστυνοµία δεν έχει απέναντί της τα κινήµατα, δεν
έχει απέναντί της τους ανθρώπους, έχει απέναντί της µόνο τους
κακοποιούς, τους εγκληµατίες, τους οποίους προσπαθεί να αντι-
µετωπίσει. Και βέβαια, τα περιστατικά βίας που ξεφεύγουν από
µια πολιτική συγκέντρωση είναι από κάποιους, οι οποίοι θέλουν
πιο πολύ να καταστρέψουν και δηµιουργούν κινδύνους για τη
σωµατική ακεραιότητα των πολιτών.

Σας θυµίζω την πορεία των συνταξιούχων που έφτασε εύκολα
στο Μαξίµου, σας υπενθυµίζω καταλήψεις συµβολικές ή πραγ-
µατικές, που κράτησαν πολλές ηµέρες και διατάραξαν την κα-
θηµερινή ζωή, επειδή όµως ήταν πολιτικό το κριτήριο και όχι
κατασταλτικό, αντιµετωπίστηκαν µε σωστό και λογικό τρόπο. Η
ρήψη των χηµικών έχει µειωθεί δραστικά τον τελευταίο καιρό, µε
στοχευµένες παρεµβάσεις µόνο εκεί που πρέπει.

∆εν θέλω να σχολιάσω το ακραία δραµατικό γεγονός της επί-
θεσης στο Μανώλη Γλέζο, που ο ίδιος το αντιµετώπισε µε το δικό
του ιδιαίτερο τρόπο. Η Οµοσπονδία Αστυνοµικών, γιατί η δική
µας συγγνώµη δεν έφτανε, πήγε και του πρόσφερε λουλούδια
στο νοσοκοµείο. Ύστερα και ο ίδιος ο αστυνοµικός ζήτησε τα-
πεινά συγγνώµη και ο Γλέζος τη δέχθηκε, ένα σύµβολο της Εθνι-
κής Αντίστασης και της πολιτικής ζωής σε όλα τα επίπεδα.
Μακάρι όλοι στα ογδόντα οκτώ µας να έχουµε την ίδια δύναµη
και το ίδιο θάρρος να συµµετέχουµε στις κινητοποιήσεις, να εί-
µαστε όρθιοι και να τρέχουµε σε διαδηλώσεις. Ο ίδιος αντιµε-
τώπισε το θέµα, βαθιά πολιτικά και ανθρωποκεντρικά.

Επιτρέψτε µου να πω, χωρίς να σας προσβάλλω, γιατί σας
εκτιµώ, πως είναι µια µίζερη πολιτικά τοποθέτηση να αναφερό-
µαστε έτσι στη συγκεκριµένη πράξη και να αναπαράγουµε την
ίδια λογική. Αυτό που συνέβη µε το Μανώλη Γλέζο είναι µια
αφορµή να συζητήσουµε ξανά το θέµα και να το αντιµετωπί-
σουµε πιο γρήγορα και αποτελεσµατικά χωρίς να στοχοποιούµε
τα πρόσωπα αλλά τις µεθόδους που -για εµάς- είναι ξεπερασµέ-
νες. Με την καλύτερη εκπαίδευση και τη σταδιακή µείωση µέχρι
την κατάργηση της χρήσης των χηµικών, θα το καταφέρουµε σύ-
ντοµα.

Ευχαριστώ.
ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ (Φίλιππος Πετσάλνικος): Και εµείς σας ευχαρι-

στούµε.
Είναι αλήθεια ότι όλοι, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, και σε-

βόµαστε και τιµούµε το Μανώλη Γλέζο και τους αγώνες του και
την παρουσία του και τη ζωτικότητά του στην ηλικία αυτή, µια
ζωτικότητα εφήβου αγωνιστή. Θεωρώ ότι εκφράζοντας όλους,
για µια φορά ακόµη επαναλαµβάνουµε τη βαθύτατη λύπη για το
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συµβάν αυτό, που είχε ως αποτέλεσµα την ταλαιπωρία εκείνη τη
µέρα του Μανώλη Γλέζου. Όπως είχα πει, επικοινώνησα εγώ αµέ-
σως µετά µε το νοσοκοµείο και ευτυχώς διαπιστώθηκε ότι δεν
είχε κάποια σοβαρότερη βλάβη. Είχε πρόβληµα, βέβαια, µε τα
µάτια του λόγω του ψεκασµού.

Παρακολούθησα µε ενδιαφέρον θέλω να σας πω χθες σε µια
εκποµπή την τοποθέτηση του Μανώλη Γλέζου και τη συνοµιλία
που είχε, όπως είπε, µε το νεαρό αστυνοµικό, είκοσι δύο χρονών.

Παιδί και αυτός, που µέσα στην ένταση της στιγµής στο χώρο
του Άγνωστου Στρατιώτη, εκείνη την ώρα, όπως είπε, δεν στό-
χευσε στο Μανώλη τον Γλέζο. Έγινε και η κίνηση δίπλα, µία αδέ-
ξια κίνηση, µία κίνηση µέσα στην ένταση από το συνάδελφό του
αστυνοµικό µε την ασπίδα, µε αποτέλεσµα να σηκωθεί περισσό-
τερο ψηλά ο βραχίονάς του και τα χηµικά αυτά να επιπέσουν επί
του προσώπου του Μανώλη Γλέζου.

Πέρα από αυτό, θεωρώ ότι η απάντηση του κυρίου Υφυπουρ-
γού, ότι πραγµατικά πολύ σοβαρά εξετάζει το Υπουργείο άλλες
µεθόδους, λιγότερο επώδυνες, θα έλεγα, και λιγότερο επικίνδυ-
νες σε ό,τι αφορά τη χρήση των χηµικών, είναι αυτή που θα πρέ-
πει να µας ικανοποιήσει. Και ευχόµαστε πολύ γρήγορα να
αλλάξουν τα µέσα τα οποία χρησιµοποιούνται, γιατί πράγµατι τα
χηµικά και σε τέτοιες περιπτώσεις µπορεί να έχουν ιδιαίτερα αρ-
νητικές συνέπειες.

Κλείνοντας, λοιπόν, θεωρώ ότι εκφράζει όλο το Σώµα, αν πω
ότι για µία ακόµη φορά εκφράζουµε τη συµπάθειά µας στο Μα-
νώλη Γλέζο και ευχόµαστε να συνεχίσει µε την ίδια ζωτικότητα
και να διατυπώνει τις απόψεις του και να αγωνίζεται για τις από-
ψεις του και τις ιδέες του.

ΣΠΥΡΙ∆ΩΝ ΒΟΥΓΙΑΣ (Υφυπουργός Προστασίας του Πολίτη):
Κύριε Πρόεδρε, µπορώ να πω µία φράση;

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ (Φίλιππος Πετσάλνικος): Κανονικά είναι εκτός
Κανονισµού, αλλά αν πρόκειται για ανακοίνωση σηµαντική, µπο-
ρείτε να µιλήσετε.

ΣΠΥΡΙ∆ΩΝ ΒΟΥΓΙΑΣ (Υφυπουργός Προστασίας του Πολίτη):
Απλώς να γνωρίζουν οι συνάδελφοι πως ο Μανώλης Γλέζος θα
είναι ο κεντρικός οµιλητής στην εκδήλωση της Ελληνικής Αστυ-
νοµίας για την 25η Μαρτίου που θα γίνει την παραµονή στις 24
στην Αστυνοµική Ακαδηµία, µε θέµα την Εθνική Αντίσταση και το
σηµερινό ρόλο των Σωµάτων Ασφαλείας.

ΠΑΝΑΓΙΩΤΗΣ ΛΑΦΑΖΑΝΗΣ: Τα χηµικά να καταργήσετε.
ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ (Φίλιππος Πετσάλνικος): Κυρίες και κύριοι συ-

νάδελφοι, έχω την τιµή να ανακοινώσω στο Σώµα ότι τη συνε-
δρίασή µας παρακολουθούν από τα άνω δυτικά θεωρεία, αφού
προηγουµένως ξεναγήθηκαν στην έκθεση της αίθουσας «ΕΛΕΥ-
ΘΕΡΙΟΣ ΒΕΝΙΖΕΛΟΣ» και ενηµερώθηκαν για την ιστορία του κτη-
ρίου και τον τρόπο οργάνωσης και λειτουργίας της Βουλής,
πενήντα εννέα µαθητές και µαθήτριες και τρεις εκπαιδευτικοί
από το Γ’ Γενικό Λύκειο Πτολεµαΐδας.

Η Βουλή τους καλωσορίζει και θα µου επιτρέψετε να πω ότι
τους καλωσορίζω και εγώ διπλά, λόγω του ότι είναι γειτονάκια -
ας µου επιτραπεί η έκφραση- από τη δυτική Μακεδονία, την Πτο-
λεµαΐδα.

(Χειροκροτήµατα απ’ όλες τις πτέρυγες της Βουλής)
Επίσης, ανακοινώνεται, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, προς το

Σώµα ότι οι Υπουργοί Οικονοµίας, Ανταγωνιστικότητας και Ναυ-

τιλίας, Εσωτερικών, Αποκέντρωσης και Ηλεκτρονικής ∆ιακυβέρ-
νησης, Οικονοµικών, Υποδοµών, Μεταφορών και ∆ικτύων, Περι-
βάλλοντος, Ενέργειας και Κλιµατικής Αλλαγής, Αγροτικής
Ανάπτυξης και Τροφίµων, ∆ικαιοσύνης, ∆ιαφάνειας και Ανθρω-
πίνων ∆ικαιωµάτων, Εργασίας και Κοινωνικής Ασφάλισης, Παι-
δείας ∆ιά Βίου Μάθησης και Θρησκευµάτων, Πολιτισµού και
Τουρισµού και Υγείας και Κοινωνικής Αλληλεγγύης, κατέθεσαν
σχέδιο νόµου: «Αποκέντρωση, απλοποίηση και ενίσχυση της απο-
τελεσµατικότητας των διαδικασιών του Εθνικού Στρατηγικού
Πλαισίου Αναφοράς (Ε.Σ.Π.Α.) 2007-2013 και άλλες διατάξεις».

Παραπέµπεται στην αρµόδια ∆ιαρκή Επιτροπή.
Στο σηµείο αυτό ολοκληρώθηκε η συζήτηση των επικαίρων

ερωτήσεων.
ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ (Φιλιππος Πετσάλνικος): Κυρίες και κύριοι συ-

νάδελφοι, πριν εισέλθουµε στη συζήτηση της επίκαιρης επερώ-
τησης, θα µου επιτρέψετε να ανακοινώσω στο Σώµα τα εξής και
να πάρουµε αποφάσεις.

Όπως όλοι έχουµε συµφωνήσει, είναι αδήριτη η ανάγκη για
συµβολή όλων και ιδιαίτερα της Βουλής, στην πανεθνική προ-
σπάθεια για τη στήριξη της χώρας µας και τη βελτίωση των δη-
µοσιονοµικών µεγεθών. Στην κατεύθυνση αυτή η Βουλή
προβαίνει σε επιπρόσθετα µέτρα εισοδηµατικού χαρακτήρα, µε
τη µείωση των δαπανών του προϋπολογισµού της.

Πρώτα απ’ όλα, σχετικά µε την αποζηµίωση των Βουλευτών,
θυµίζω ότι είχαµε ανακοινώσει ήδη στις 11 Φεβρουαρίου µία
σειρά αποφάσεων περικοπών, που αφορούν και τη βουλευτική
αποζηµίωση εν τη ευρεία εννοία των Βουλευτών, των µελών της
Εθνικής Αντιπροσωπείας.

Επίσης, µετά την οριστικοποίηση της εισοδηµατικής πολιτικής
από πλευράς της Κυβέρνησης την περασµένη εβδοµάδα και
σύµφωνα µε την από 11/3/10 απόφαση της ∆ιάσκεψης των Προ-
έδρων -την οποία εισηγήθηκα και ενεκρίθη από τη ∆ιάσκεψη των
Προέδρων- εισηγούµαι σήµερα και στην Ολοµέλεια την έγκριση
των ακόλουθων αποφάσεων:

Πρώτα από όλα τη µείωση κατά 12% των δαπανών οργανώ-
σεως και λειτουργίας των γραφείων των Βουλευτών.

Τη µείωση κατά 15% της χορηγούµενης αποζηµίωσης από τη
συµµετοχή των Βουλευτών σε επιτροπές και Θερινά Τµήµατα ή
αποστολές στο εξωτερικό.

Επίσης, την παράταση της µείωσης κατά 5% της µηνιαίας απο-
ζηµίωσης κάθε Βουλευτού, δηλαδή της βουλευτικής αποζηµίω-
σης, αρχής γενοµένης από το µήνα Μάιο, δεδοµένου ότι η
απόφαση που είχαµε λάβει πέρυσι ως προς αυτό, δηλαδή ως
προς τη µείωση κατά 5% της βουλευτικής αποζηµίωσης από την
Ολοµέλεια, λήγει στις 30 Απριλίου. Και όπως είχαµε δεσµευθεί,
ανανεώνουµε και για το επόµενο έτος τη µείωση του 5% της βου-
λευτικής αποζηµίωσης.

∆ηλαδή, έχουµε τις µειώσεις των επιδοµάτων κατά 12%, τη
µείωση κατά 15% της χορηγούµενης αποζηµίωσης από τη συµ-
µετοχή Βουλευτών σε επιτροπές, Θερινά Τµήµατα και αποστο-
λές στο εξωτερικό και παρατείνουµε και για άλλο ένα χρόνο τη
µείωση κατά 5% της βουλευτικής αποζηµίωσης.

Σχέδια των οικείων αποφάσεων καταθέτω στα Πρακτικά.
(Στο σηµείο αυτό κατατίθενται για τα Πρακτικά οι σχετικές

αποφάσεις οι οποίες έχουν ως εξής:
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ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ (Φίλιππος Πετσάλνικος): Η Βουλή εγκρίνει αυτές
τις εισηγήσεις µας;

ΟΛΟΙ ΟΙ ΒΟΥΛΕΥΤΕΣ: Μάλιστα, µάλιστα.
ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ (Φίλιππος Πετσάλνικος): Η Βουλή ενέκρινε οµό-

φωνα τις εισηγήσεις.
Θα ήθελα επίσης να σας ενηµερώσω –γιατί για όλα αυτά χρει-

αζόταν η απόφαση της Ολοµέλειας που πήραµε τώρα εδώ- ότι
την προηγούµενη εβδοµάδα υπέγραψα την απόφαση για περι-

κοπή κατά 12% και των δαπανών κίνησης των Βουλευτών, την
οποία καταθέτω και αυτήν στα Πρακτικά. Η περικοπή αυτή γίνε-
ται µε απόφαση του Προέδρου. Το είχαµε ανακοινώσει, είχαµε
συµφωνήσει όλοι, ενεκρίθη και αυτή η περικοπή από τη ∆ιά-
σκεψη των Προέδρων και µε την απόφασή µου επήλθε και αυτή
η περικοπή.

(Στο σηµείο αυτό κατατίθεται για τα Πρακτικά η σχετική από-
φαση η οποία έχει ως εξής:
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ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ (Φίλιππος Πετσάλνικος): Τέλος, θα ήθελα να θυ-
µίσω ότι οι Βουλευτές πριν από τρία χρόνια εθελούσια δεν πήραν
την αύξηση που δόθηκε στους δικαστικούς λειτουργούς, παρά
τα όσα προβλέπει το Ζ’ ψήφισµα της αναθεωρητικής Βουλής του
1975 περί σύνδεσης της βουλευτικής αποζηµίωσης µε τις απο-
δοχές των ανωτάτων δικαστικών λειτουργών. Και θυµάστε ότι
πριν από τρία χρόνια υπήρξε µία σηµαντική αύξηση των αποδο-
χών των δικαστικών λειτουργών, που για τους επικεφαλής των
ανωτάτων δικαστηρίων, αν δεν µε απατά η µνήµη, ανέρχεται στα
1.800 µε 2.000 ευρώ. Εµείς είχαµε παραιτηθεί παρ’ ότι το Ζ’ ψή-
φισµα, όπως θύµισα, προβλέπει τη σύνδεση της βουλευτικής
αποζηµίωσης µε τις αποδοχές των ανωτάτων δικαστικών λει-
τουργών.

Θυµίζω επίσης ότι οι επιπρόσθετες αποδοχές στις οποίες ανα-
φέρθηκα λίγο πριν και τις οποίες αποφασίσαµε, οι περικοπές των
επιδοµάτων, στα οποία αναφέρθηκα, η παράταση της µείωσης
της βουλευτικής αποζηµίωσης κατά 5% κ.λπ., όλα αυτά σηµαί-
νουν µηνιαία µείωση της βουλευτικής αποζηµίωσης που είναι
κοντά 900 ευρώ. Γιατί το λέω αυτό; Γιατί οι µειώσεις αυτές ση-
µαίνουν µία πραγµατική µείωση των αποδοχών της βουλευτικής
αποζηµίωσης, τουλάχιστον διπλάσια από τη µείωση των αποδο-
χών που αποφασίστηκε στα πλαίσια της εισοδηµατικής πολιτι-
κής για οποιονδήποτε άλλον µισθοδοτείται κατά οποιονδήποτε
τρόπο από το δηµόσιο, δηλαδή οποιονδήποτε άλλο δηµόσιο
υπάλληλο. ∆ηλαδή η συµβολή µας, όπως είχαµε πει εδώ και
εβδοµάδες, για να εκπέµπει πολύ συγκεκριµένα -όχι µόνο µε
συµβολισµό έντονο, αλλά και ουσιαστικό αποτέλεσµα- µηνύµατα
το Ελληνικό Κοινοβούλιο, η συµβολή στην προσπάθεια µείωσης
των δαπανών και βελτίωσης των δηµοσιονοµικών µεγεθών της
χώρας είναι πολύ συγκεκριµένη. Είναι τουλάχιστον διπλάσια σε
ό,τι αφορά τη συµβολή και τις θυσίες, στις οποίες υποβάλλονται
και όλοι οι άλλοι εργαζόµενοι στο δηµόσιο τοµέα.

Και βέβαια, θα πρέπει να θυµίσω στο σηµείο αυτό ότι κατά
30% µειώνονται για τους Βουλευτές επίσης και τα επιδόµατα
Πάσχα, θερινών διακοπών και Χριστουγέννων. Και για τους Βου-
λευτές αυτοµάτως επέρχεται η µείωση κατά 30% των επιδοµά-
των αυτών.

Τέλος, θα ήθελα να σας ενηµερώσω, σχετικά µε τους εργαζό-
µενους στη Βουλή, γιατί διάφορα λέγονται, διάφορα γράφονται.
Και παρ’ ότι πάρα πολλές φορές κι εγώ, αλλά και εκτός από µένα
και άλλοι πολλοί έχουµε αναφερθεί στα πραγµατικά γεγονότα
και περιστατικά, βλέπω ακόµα και τις προηγούµενες ηµέρες,
έστω και σποραδικά, κάποια κείµενα, κάποιες τοποθετήσεις, που
διαστρεβλώνουν την πραγµατικότητα.

Η κριτική είναι ευπρόσδεκτη για όλους µας και είναι και χρή-
σιµη. Η διαστρέβλωση, όµως, της πραγµατικότητας δεν συνιστά
σοβαρή προσέγγιση των θεµάτων αυτών.

Γι’ αυτό θα ήθελα να σας ενηµερώσω ότι σχετικά µε τους ερ-
γαζόµενους, όπως ήδη είχα αναφέρει, από την ηµέρα που εγέ-
νετο η κοπή της πίτας των υπαλλήλων της Βουλής και τότε
απαντώντας στους υπαλλήλους συνεργάτες µας στη Βουλή,
είπα ότι το Κοινοβούλιο θα πρέπει να εκπέµπει αυτά τα µηνύµατα
και ότι όλοι θα πρέπει να συµβάλλουµε µε θυσίες, µε επώδυνες
αποφάσεις στην προσπάθεια ανάκαµψης της εθνικής οικονοµίας
–πρώτα απ’ όλα διάσωσης της εθνικής µας οικονοµίας- και αντι-
µετώπισης των ελλειµµάτων και του δηµοσίου χρέους µε περι-
στολή των δαπανών. Και είχα πει ότι δεν θα συµφωνούσα µε µία
ιδιαίτερη µεταχείριση, προνοµοιακή µεταχείριση των υπαλλήλων
της Βουλής, παρά το ότι δουλεύουν πάρα πολλές ώρες –και το
γνωρίζουµε όλοι αυτό- παρ’ ότι δεν υπάρχει ωράριο στη Βουλή.
Αυτή τη στιγµή που η ώρα είναι 19.45’ το βράδυ λειτουργούν επι-
τροπές, εργάζονται υπάλληλοι και θα είναι µέχρι τα µεσάνυχτα
και καµµία φορά και µετά τα µεσάνυχτα.

Παρόλα αυτά, πρέπει όλοι να συµβάλουµε. Γι’ αυτό, είναι ανα-
γκαίες και οι περικοπές αµοιβών και για τους υπαλλήλους της
Βουλής. Ενηµερώνω, λοιπόν, ότι σχετικά µε τους εργαζόµενους
στη Βουλή έχω ήδη υπογράψει σχετικές αποφάσεις µε τις οποίες
µειώνονται τα κάθε µορφής επιδόµατα κατά 12%, για όλους τους
δικαιούχους αυτών των επιδοµάτων.

Ειδικά δε για το επίδοµα έκτακτης αποζηµίωσης, που διάφοροι
θέλουν να το χαρακτηρίζουν µισθό, δεν είναι µισθός, δεν είναι ο

15ος και ο 16ος µισθός, είναι ένα ειδικό επίδοµα, µία έκτακτη απο-
ζηµίωση, που ως γνωστόν καταβάλλεται εδώ και δεκαετίες ήδη,
λόγω των συνθηκών εργασίας, και του ιδιότυπου αυτού ωραρίου
για τους εργαζόµενους της Βουλής. ∆εν είναι µισθός, γιατί αν
ήταν µισθός, θα επηρέαζε -όπως επηρεάζει ο µισθός- και άλλες
αποδοχές. Θα επηρέαζε επί παραδείγµατι τις υπερωριακές αµοι-
βές, θα επηρέαζε τη σύνταξη, δηλαδή θα συµπεριλαµβανόταν
στη σύνταξη. Είναι ένα ειδικό επίδοµα. Ειδικά επιδόµατα κατα-
βάλλονται και σε άλλες δηµόσιες υπηρεσίες, ως γνωστόν. Και σε
πολλές υπηρεσίες καταβάλλονται µηνιαία επιδόµατα µεγαλύτε-
ρου ύψους.

Αυτό, λοιπόν, το επίδοµα, αυτή η έκτακτη αποζηµίωση, ανα-
λογιζόµενη, δηλαδή διαµοιραζόµενη στους δώδεκα µήνες, όταν
δεν υπερβαίνει τα 1.000 ευρώ, τότε µε τις αποφάσεις µου µειώ-
νεται κατά 12%, όπως και κάθε άλλο επίδοµα στο δηµόσιο. Όταν
υπερβαίνει τα 1.000 ευρώ, τότε µειώνεται κατά 17%. Και το λέω
αυτό γιατί γνωρίζουµε όλοι πως σε όλο τον άλλο δηµόσιο τοµέα
η µείωση που επέρχεται στα πλαίσια της ανάγκης θυσιών και της
εφαρµογής της εισοδηµατικής πολιτικής είναι γραµµική µείωση
12%, ανεξαρτήτως του εάν τα επιδόµατα στις άλλες δηµόσιες
υπηρεσίες η µείωση, για µέχρι 1.000 ευρώ ή αν ξεπερνούν τα
1.000 ευρώ, είναι 12%.

Εµείς εδώ, κάνοντας ένα βήµα ακόµη, που σηµαίνει µια ακόµη
περαιτέρω συµβολή των εργαζόµενων της Βουλής στους στό-
χους που ανέφερα νωρίτερα, όταν µεν το επίδοµα αυτό αναλο-
γικά φθάνει µέχρι 1.000 ευρώ το µήνα, τότε µειώνεται κατά 12%
και όταν υπερβαίνει τα 1.000 ευρώ το µήνα τότε η µείωση φθά-
νει το 17%.

Και για να µιλάµε µε αριθµούς, κάνοντας αυτή την αναλογικό-
τητα, ανά µήνα δηλαδή τι σηµαίνει µοιράζοντας αυτό το επίδοµα
σε δώδεκα µήνες, να έχετε υπ’ όψιν σας ότι ξεκινά από 580 πε-
ρίπου ευρώ για υπάλληλο της Βουλής υποχρεωτικής εκπαίδευ-
σης 18ου µισθολογικού κλιµακίου και φθάνει το πολύ µηνιαία στο
ύψος των 1.320 περίπου ευρώ, για κατηγορία πανεπιστηµιακής
εκπαίδευσης 1ου µισθολογικού κλιµακίου και µε υπηρεσία άνω
των τριάντα ετών, δηλαδή για τους διευθυντές. Αυτό είναι το πε-
ρίφηµο επίδοµα που διάφοροι θέλουν να το χαρακτηρίζουν σκαν-
δαλώδες επιπλέον επίδοµα ή 15ο και 16ο µισθό.

∆εν θέλω να αναφερθώ σε επιδόµατα που δίδονταν και δίδο-
νται και τώρα θα µειωθούν κατά 12% και στον άλλο δηµόσιο
τοµέα, γιατί δεν θέλω να κάνω αυτές τις συγκρίσεις. Αλλά σαφώς
εάν κάνουµε αυτές τις συγκρίσεις, τότε αντιλαµβανόµαστε ότι
αυτό το επίδοµα δεν είναι το µεγαλύτερο επίδοµα που χορηγεί-
ται στο δηµόσιο. Παρ’ όλα αυτά, εµείς προχωρούµε ως Κοινο-
βούλιο για τους λόγους που ανέφερα στην περαιτέρω µείωση,
πέραν του ορίου του 12% φθάνοντας µέχρι και το 17%.

Αυτά για ενηµέρωση και δική σας, αλλά για µια ακόµη φορά
και για ενηµέρωση της κοινής γνώµης. Γιατί, επαναλαµβάνω ότι
στις δύσκολες στιγµές που βρίσκεται η χώρα µας εν τοις πράγ-
µασι πρέπει να αποδεικνύουµε ότι συµβάλλουµε και συµµετέ-
χουµε όλοι. Και η Εθνική Αντιπροσωπεία µε τις προτάσεις και τις
εισηγήσεις µου και µε τις δικές σας αποφάσεις, όπως µε την οµό-
φωνη αποψινή απόφαση, θέλω να πιστεύω ότι εκπέµπει ένα τέ-
τοιο ισχυρό µήνυµα ότι πρώτοι εµείς συµβάλλουµε στην
περιστολή των δαπανών.

Εάν κάποιος συνάδελφος θέλει, µπορεί να πάρει το λόγο στο
σηµείο αυτό.

Ο κ. Γιακουµάτος έχει το ζητήσει το λόγο.
ΓΕΡΑΣΙΜΟΣ ΓΙΑΚΟΥΜΑΤΟΣ: Κύριε Πρόεδρε, πιστεύω ότι εκ-

φράζω απόλυτα τον εαυτό µου, αλλά και όλη την Εθνική Αντι-
προσωπεία και όλους τους Βουλευτές.

Κανείς σε αυτή τη δύσκολη στιγµή δεν έχει την πολυτέλεια να
σκεφθεί διαφορετικά από ό,τι σωστά επισηµάνατε και να µειω-
θεί και ο µισθός και όλα.

Θα σας παρακαλούσα όµως κάτι. Θα ήθελα να στείλετε µία
επιστολή να καλέσετε τους κοινοβουλευτικούς συντάκτες, τους
δηµοσιογράφους που τους φιλοξενεί η Βουλή, που τους περι-
θάλπει πάρα πολύ καλά, να απαντήσουν...

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ (Φίλιππος Πετσάλνικος): Μία µικρή παρεµβολή
θα ήθελα να κάνω εδώ. ∆εν τους φιλοξενούµε και τους περιθάλ-
πουµε. Είναι εργαζόµενοι και αυτοί, οι οποίοι συµβάλλουν...
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ΓΕΡΑΣΙΜΟΣ ΓΙΑΚΟΥΜΑΤΟΣ: Εργαζόµενοι, οι οποίοι δια-
στρεβλώνουν την αλήθεια. Κύριε Πρόεδρε, ακούστε. Γίνοµαι
µάρτυρας καθηµερινά γεγονότων µε δηµοσιογράφους του κοι-
νοβουλευτικού ρεπορτάζ, οι οποίοι δεν κάνουν τίποτε άλλο παρά
σπέκουλα εις βάρος των Βουλευτών.

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ (Φίλιππος Πετσάλνικος): ∆εν προέρχεται η δια-
στρέβλωση της αλήθειας από τους κοινοβουλευτικούς συντά-
κτες.

ΓΕΡΑΣΙΜΟΣ ΓΙΑΚΟΥΜΑΤΟΣ: Να σταµατήσουµε κάποτε να
«χαϊδεύουµε αυτιά».

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ (Φίλιππος Πετσάλνικος): Επαναλαµβάνω: Και η
κοινοβουλευτικοί συντάκτες και οι άλλοι δηµοσιογράφοι έχουν
ως αποστολή να ενηµερώνουν για τα διαδραµατιζόµενα στην
Εθνική Αντιπροσωπεία.

ΓΕΡΑΣΙΜΟΣ ΓΙΑΚΟΥΜΑΤΟΣ: Πώς! Άκουσα προχθές συντά-

κτρια που έλεγε για τους Βουλευτές ότι παίρνουµε 10.000 ευρώ.
Κύριε Πρόεδρε, ένα γεύµα φιλίας. Θα πρέπει να παρέµβετε,
κύριε Πρόεδρε. Είστε ο Πρόεδρος της Βουλής, µας εκφράζετε
όλους. ∆εν µπορεί ο καθένας κατά µονάς να γίνεται βορά των
δηµοσιογράφων. Θα πρέπει εσείς να το κοιτάξετε αυτό. Και αυτή
είναι η παράκλησή µου.

∆εν έχουµε κανένα πρόβληµα να υποστούµε θυσίες για οτι-
δήποτε. Όµως, δεν µπορεί να λέει ότι παίρνω 10.000-15.000
ευρώ, δεν µπορεί να λέει ανακρίβειες ο διαπιστευµένος δηµο-
σιογράφος της Βουλής. Αυτό, κύριε Πρόεδρε, είναι στη δική σας
ευχέρεια, για να µην το πάρω εγώ στα χέρια µου και στο στόµα
µου.

Ευχαριστώ πολύ.
ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ (Φίλιππος Πετσάλνικος): ∆εν υπάρχει άλλος συ-

νάδελφος που θα ήθελε να τοποθετηθεί επ’ αυτού.
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ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ (Φίλιππος Πετσάλνικος): Κυρίες και κύριοι συ-
νάδελφοι, εισερχόµαστε στην ηµερήσια διάταξη των

ΕΠΕΡΩΤΗΣΕΩΝ

Συζήτηση της υπ’ αριθ. 19/16/4.2.2010 επερώτησης προς τους
Υπουργούς Οικονοµικών και Πολιτισµού και Τουρισµού, των Βου-
λευτών της Νέας ∆ηµοκρατίας κ.κ. Θ. Καράογλου, Α. ∆ερµε-
ντζόπουλου, Μ. Τζίµα, Ν. Λέγκα, Α. Μπούρα, Γ. Βλάχου, Ζ.
Τζηκαλάγια, Ν. Καντερέ, Σ. Καλαφάτη, Κ. Κουκοδήµου Κ. Τσιάρα,
Χ. Σταϊκούρα, Ε. Αυγενάκη, Κ. Κόλλια, Ε. Κεφαλογιάννη, Μ. Κόλ-
λια-Τσαρουχά, Ι. Βρούτση και Ι. Ιωαννίδη, σχετικά µε τον έλεγχο
και την φορολόγηση των διαδικτυακών τυχερών παιγνίων.

Το λόγο έχει ο πρώτος επερωτών κ. Θεόδωρος Καράογλου.
ΘΕΟ∆ΩΡΟΣ ΚΑΡΑΟΓΛΟΥ: Κύριε Πρόεδρε, η επίκαιρη επε-

ρώτηση, την οποία καταθέσαµε, έχει δύο άξονες.
Ο ένας άξονας αφορά το οικονοµικό σκέλος και τη δυνατό-

τητα άντλησης σηµαντικών εσόδων για το κράτος από µια φο-
ρολόγηση παράνοµου διαδικτυακού τζόγου και ο δεύτερος έχει
το αθλητικό σκέλος και βεβαίως, αφορά τον παριστάµενο
Υπουργό Πολιτισµού και Τουρισµού.

Θεωρώ ότι, αν µη τι άλλο, θα έπρεπε να είναι ο Υπουργός ή ο
αρµόδιος Υφυπουργός εδώ, έτσι ώστε να ακούσει αυτά τα οποία
θα πούµε. Γιατί εµείς ερχόµαστε καλοπροαίρετα να καταθέ-
σουµε προτάσεις σε µία δύσκολη στιγµή για την ελληνική οικο-
νοµία, γιατί πιστεύουµε ότι µπορούµε µε τις προτάσεις αυτές να
συµβάλουµε θετικά στην αντιµετώπιση της κρίσης.

Θεωρώ, λοιπόν, απαράδεκτη τη στάση του αρµόδιου Υπουρ-
γείου, του Υπουργείου Οικονοµικών να µην παρίσταται εκπρό-
σωπός του και να µην ακούσει τις προτάσεις, οι οποίες εκτιµούµε
ότι θα µπορούσαν να αποφέρουν σηµαντικότατα έσοδα στο ελ-
ληνικό δηµόσιο. Παρ’ όλα αυτά, θα τοποθετηθώ, θα µιλήσω δυ-
στυχώς από ό,τι φαίνεται σε ό,τι αφορά το φορολογικό κοµµάτι,
το κοµµάτι των εσόδων, σε «ώτα µη ακουόντων», γιατί θεωρώ ότι
είναι απαραίτητο δια του Σώµατος να ενηµερωθεί και ο ελληνικός
λαός για το πώς µε µεγάλη ευθύνη της Κυβέρνησης, ένα σηµα-
ντικό κοµµάτι εσόδων χάνεται από το ελληνικό δηµόσιο.

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, θεωρούσαµε ότι δεν θα προέ-
κυπτε η ανάγκη της κατάθεσης της παρούσας επερώτησης, αλλά
δυστυχώς διαψευστήκαµε. Και διαψευστήκαµε, επειδή πιστεύ-
αµε ότι µετά από διάστηµα πεντέµισι µηνών, η Κυβέρνηση του
ΠΑΣΟΚ θα είχε έστω το αίσθηµα ευθύνης ή την ευαισθησία να
επιληφθεί ενός σηµαντικού για την ελληνική οικονοµία και την
κοινωνία, θέµατος. Για άλλη µια φορά, όµως, οι προσδοκίες µας
διαψεύστηκαν. Και δυστυχώς, όπως φαίνεται, ακόµη περισσό-
τερο διαψεύστηκαν οι προσδοκίες του ελληνικού λαού από τη
µέχρι τώρα διακυβέρνησή σας.

Η αδράνεια και η αναλγησία που επιδεικνύετε ως Κυβέρνηση
είναι πρωτόγνωρη για τα δεδοµένα της χώρας. Και αυτό, γιατί
προχωρήσατε στην πιο ληστρική επιδροµή, µε την επιβολή των
πιο σκληρών οικονοµικών µέτρων, σε όλους ανεξαιρέτως τους
Έλληνες πολίτες. Προχωρήσατε στη µείωση του εισοδήµατος
των Ελλήνων πολιτών και δηµιουργήσατε µια έκρυθµη κατά-
σταση στην ελληνική κοινωνία, που προηγούµενό της δεν υπήρξε
ποτέ. Και το αστείο και οξύµωρο σε όλα αυτά είναι ότι δεν έχετε
προβεί καν στην κατάθεση σηµαντικών νοµοσχεδίων, όπως του
αναπτυξιακού, του φορολογικού, του ασφαλιστικού, του εργα-
σιακού. Πεντέµισι µήνες τώρα συζητάτε, διαβουλεύεστε, επε-
ξεργάζεστε, αλλά το αποτέλεσµα ποιο είναι; Κανένα. Πού είναι η
σοβαρότητα και η υπευθυνότητά σας; Πού είναι η σοσιαλιστική
ή µάλλον σοσιαλίζουσα παίδευσή σας περί οικονοµικών θεµά-
των, κύριοι του ΠΑΣΟΚ; Πού είναι η ευθύνη που φέρετε απένα-
ντι στον ελληνικό λαό; Μήπως όλα αυτά αποσύρθηκαν εν µια
νυκτί, µαζί µε ορισµένες αµαρτωλές τροπολογίες, όπως αυτή
περί της δυνατότητας αναθέσεως έργων και µελετών από τον
ίδιο τον Πρωθυπουργό της χώρας, χωρίς καµµία διαδικασία,
χωρίς γνωστό προϋπολογισµό εκ των προτέρων; Μήπως όλα
αυτά χάθηκαν, µαζί µε τις διακηρύξεις σας περί διαφάνειας, µεί-
ωσης της σπατάλης στο δηµόσιο τοµέα και εξοικονόµησης εσό-
δων; Τόσο εύκολα λησµονείτε τις υποσχέσεις σας και
επιστρέφετε στον γνώριµο, τον παλιό, τον κακό σας εαυτό;

Εάν δεν καταθέσετε σύντοµα τα νοµοσχέδια αυτά, κύριοι της
Κυβέρνησης, τα νοµοσχέδια που θα δώσουν πνοή και ελπίδα
στον ελληνικό λαό, πολύ φοβούµαι ότι σύντοµα θα προβείτε στη
λήψη ακόµη πιο δυσβάσταχτων µέτρων για τους Έλληνες πολί-
τες, µέτρων τα οποία τώρα αποκρύπτετε.

Η πρακτική σας είναι πραγµατικά πρωτάκουστη. Βιαστήκατε
ως Κυβέρνηση να φέρετε στην Εθνική Αντιπροσωπεία νοµοσχέ-
δια που θα µπορούσαν να έλθουν σε άλλο χρονικό διάστηµα,
όπως αυτό της ιθαγένειας και αδρανήσατε για νοµοσχέδια που
επείγουν και είναι αναγκαία, πολύ δε περισσότερο τη συγκεκρι-
µένη χρονική στιγµή, λόγω των δεδοµένων οικονοµικών συγκυ-
ριών. Και εδώ τα µικροκοµµατικά συµφέροντα που εξυπηρετείτε
είναι ορατά, καθώς φιλοδοξείτε να αποκτήσετε εκλογικό πλεο-
νέκτηµα και γι’ αυτό το λόγο δίνετε άκριτα την ιθαγένεια στους
µετανάστες. ∆ίνετε σε νοµοσχέδια το χαρακτήρα του κατεπεί-
γοντος και δεν λαµβάνετε καν µέτρα για επείγοντα ζητήµατα.

Η Κυβέρνησή σας µε άλλα λόγια, κύριοι του ΠΑΣΟΚ, έτσι όπως
λειτουργεί, πολύ σύντοµα θα βρεθεί η ίδια στα επείγοντα.

Έρχοµαι, λοιπόν, στη συγκεκριµένη επερώτηση. Είναι γνωστό
ότι η κατάσταση που επικρατεί µε το διαδικτυακό τζόγο στη
χώρα µας είναι χαοτική, καθώς ο διαδικτυακός τζόγος αποτελεί
ένα ραγδαία αναπτυσσόµενο επιχειρηµατικό τοµέα. Παρά το γε-
γονός ότι στη χώρα µας, αποκλειστικά υπεύθυνος όσον αφορά
τη διαχείριση και τη διεξαγωγή τυχερών παιχνιδιών είναι η ΟΠΑΠ
ΑΕ, εν τούτοις παρατηρείται έξαρση ηλεκτρονικών καζίνο και τυ-
χερών παιχνιδιών στο διαδίκτυο, τα οποία ελέγχονται από υπε-
ράκτιες εταιρείες, µε έδρα χώρες εκτός Ελλάδος. Τα τυχερά
παιχνίδια αποτελούν µια νέα µορφή εξάρτησης, η οποία είναι επι-
ζήµια, τόσο για την κοινωνία µας, όσο και για την ελληνική οικο-
νοµία.

Σε αυτό το σηµείο, να αναφερθώ στα στοιχεία της σχετικά πιο
πρόσφατης έρευνας που έχουµε, µιας έρευνας που έγινε από τη
µονάδα απεξάρτησης από αλκοόλ, φάρµακα και τυχερά παιχνί-
δια, της µονάδος ΜΕΘΕΞΙΣ, η οποία λέει ότι το ποσοστό των
εξαρτηµένων από τα τυχερά παιχνίδια εκτινάχτηκε από το 2,3%
το 1999 σε 13,5% στις αρχές του 2004. Και προφανώς, µετά από
έξι χρόνια θα είναι πολύ περισσότερο και είµαι βέβαιος ότι τα ξε-
περνάει το 20%, ίσως και το 25%.

Ο ετήσιος τζόγος στη χώρα µας από το διαδικτυακό στοίχηµα,
σύµφωνα µε εκτιµήσεις αγγίζει ή και ξεπερνάει τα 5.000.000.000
ευρώ. ∆ηλαδή περίπου κινείται στα όρια του τζίρου του ΟΠΑΠ.
Ο τζίρος αυτός, όχι µόνο δεν υπόκειται σε φορολογικό έλεγχο,
αλλά δηµιουργεί πρόβληµα ανταγωνιστικότητας και στον ίδιο τον
ΟΠΑΠ. Με αυτόν τον τρόπο η διαρροή τεράστιων χρηµατικών
ποσών από τη χώρα µας έχει τραγικές συνέπειες για την οικο-
νοµία, µεγεθύνοντας το πρόβληµα της φοροδιαφυγής που απο-
τελεί τη µάστιγα της ελληνικής οικονοµίας και αυτοµάτως
µεγεθύνοντας την τρύπα του δηµόσιου ταµείου.

Σε αυτά έρχεται να προστεθεί και το γεγονός ότι οι εταιρείες
που δραστηριοποιούνται στη χώρα µας στον παράνοµο διαδι-
κτυακό τζόγο, σκοπεύουν να διαθέσουν αρκετά εκατοµµύρια
ευρώ για τη διαφήµισή τους, κυρίως µέσω του ίντερνετ. Αντι-
λαµβάνεστε, λοιπόν, πόσες εκατοντάδες εκατοµµύρια ευρώ χά-
νονται κάθε χρόνο από τα ταµεία του κράτους από µια παράνοµη
δραστηριότητα κι εσείς αφήνετε στο απυρόβλητο αυτές τις εται-
ρείες, παραµένοντας αδιάφοροι θεατές σε µια κατάσταση που
διαιωνίζεται. Ευαγγελίζεστε φορολογική δικαιοσύνη, αλλά το
πνεύµα αυτό αντιβαίνει µε τα σηµερινά δεδοµένα.

Προφανώς δεν έχετε αντιληφθεί το µέγεθος του προβλήµα-
τος. ∆εν έχετε αντιληφθεί τη ζηµιά που προκαλείται στο ελληνικό
δηµόσιο από την έξαρση των διαδικτυακών τυχερών παιχνιδιών
και δεν έχετε επίσης αντιληφθεί την οικονοµική καταστροφή, που
συντελείται καθηµερινά στη χώρα µας. Γιατί, ας µην ξεχνούµε
άλλωστε ότι η χώρα µας έχει καταδικαστεί από το ∆ικαστήριο
των Ευρωπαϊκών Κοινοτήτων για παρεµφερές θέµα, για ένα θέµα
που αφορά την ολική απαγόρευση των ηλεκτρονικών παιχνιδιών
περιορισµένου κέρδους, τα γνωστά φρουτάκια, δηλαδή, και κα-
θηµερινά από 1 Σεπτεµβρίου 2009 πληρώνει 31.798 ευρώ. Περί-
που δηλαδή 1.000.000 ευρώ ετησίως επιβαρύνεται η χώρα µας
από την απόφαση αυτή του ∆ικαστηρίου και δεν έχετε κάνει τί-
ποτα ακόµη για να αντιµετωπίσετε το πρόβληµα αυτό.

5010 ΠΡΑΚΤΙΚΑ ΒΟΥΛΗΣ (ΟΛΟΜΕΛΕΙΑ)



Στο σηµείο αυτό, θα ήθελα να θυµίσω σε όλους ότι στις 5 Φε-
βρουαρίου από αυτό εδώ το Βήµα, ο Υπουργός Οικονοµικών κ.
Παπακωνσταντίνου σηµείωνε χαρακτηριστικά στη σχετική ερώ-
τηση Βουλευτή άλλου κόµµατος: «Εγώ αυτό που θα σας πω είναι
ότι επεξεργαζόµαστε ένα σχέδιο νόµου και θα το θέσουµε σε δη-
µόσια διαβούλευση τις επόµενες ηµέρες». Μόνο που δεν µας εί-
πατε ποιες είναι επιτέλους αυτές οι επόµενες ηµέρες. Γιατί
σίγουρα οι εκατόν εξήντα πρώτες ηµέρες του ΠΑΣΟΚ πέρασαν,
χωρίς να έχετε πράξει κάτι ουσιαστικό, χωρίς να έχετε αντιµε-
τωπίσει προβλήµατα, όπως αυτό που σας αναφέρουµε.

Θα σας αναφέρω ακόµη ότι η ανανέωση των αδειών εκµετάλ-
λευσης των καζίνων που έχουν λήξει, τα λεγόµενα φρουτάκια, η
προκήρυξη του στιγµιαίου λαχείου, το γνωστό ΞΥΣΤΟ δηλαδή,
µπορούν να αποφέρουν στα κρατικά ταµεία άµεσα, έσοδα της
τάξης του 1.000.000.000 ευρώ. Και για την ιστορία του λόγου,
να σας υπενθυµίσω ότι το συγκεκριµένο σχέδιο νόµου το είχε
προχωρήσει η Κυβέρνηση της Νέας ∆ηµοκρατίας τον περασµένο
Αύγουστο, αλλά εσείς σε ουδεµία κίνηση προβήκατε µε την ανά-
ληψη των καθηκόντων σας.

Αγαπητοί συνάδελφοι, αντιλαµβάνεστε ότι έχουµε µπροστά
µας µια πηγή άντλησης εσόδων, αλλά εξαιτίας της κυβερνητικής
αδράνειας η πηγή αυτή παραµένει ανεκµετάλλευτη. Και όχι µόνο
αυτό, αλλά δηµιουργεί προβλήµατα στο κοινωνικό σύνολο. Στη
δύσκολη οικονοµική συγκυρία που βιώνει η χώρα µας, εξαντλείτε
όλη σας την αυστηρότητα στα ευαίσθητα κοινωνικά στρώµατα
και δεν αντιµετωπίζετε µια κατάσταση που µπορεί να αποφέρει
κέρδη και οφέλη για το ελληνικό κράτος. Όταν αντιπολιτευόσα-
σταν την Κυβέρνηση της Νέας ∆ηµοκρατίας, τονίζατε ότι «θα
εξετάσετε τρόπους ελέγχου και φορολόγησης των κερδών ιντερ-
νετικό τζόγο, τα οποία παραµένουν αφορολόγητα µε αποτέλε-
σµα σηµαντική απώλεια εσόδων για το ελληνικό δηµόσιο». Η κ.
Κατσέλη, 04.09.2009.

Αλλά µέχρι σήµερα δεν έχουµε δει ούτε µια πρωτοβουλία σας
σε αυτήν την κατεύθυνση. Μήπως, αλήθεια, νοµίζετε ότι είστε
ακόµη Αντιπολίτευση και µπορείτε να µιλάτε και να πράττετε
ανευθύνως;

Κύριοι της Κυβέρνησης, υπάρχουν καλύτεροι τρόποι για να
εξοικονοµήσετε χρήµατα, αντί να λαµβάνετε σκληρά και άδικα
µέτρα λιτότητας σε βάρος των Ελλήνων. Και αυτούς τους τρό-
πους σάς τους έχουµε κατ’ επανάληψη υποδείξει, ανεξάρτητα
αν εσείς εθελοτυφλείτε.

Κάναµε λόγο για την αξιοποίηση της ακίνητης περιουσίας του
δηµοσίου, η οποία µένει ανεκµετάλλευτη και ορισµένες φορές
ούτε καν καταγεγραµµένη. Μόλις προχθές διάβαζα στο διαδί-
κτυο ότι το δηµόσιο έχει περισσότερο από εβδοµήντα δύο χιλιά-
δες ακίνητα που η συνολική τους αξία ξεπερνάει τα
40.000.000.000 ευρώ. Τα 45% από αυτήν την περιουσία του δη-
µοσίου είναι καταπατηµένα και όµως δεν γίνεται τίποτα. Κάναµε
λόγο για την αύξηση του φόρου στον καπνό και στα ποτά, για
µεγαλύτερη φορολογία στα είδη πολυτελείας, για µεγάλες περι-
κοπές στις σπατάλες του κράτους, για τακτοποίηση των ηµιυ-
παίθριων χώρων, για έκτακτη φορολόγηση στους ιδιοκτήτες
σκαφών αναψυχής. Και όµως, τίποτε από όλα αυτά δεν κάνατε
πράξη.

Οφείλετε, λοιπόν, άµεσα να ολοκληρώσετε τη σχετική πρό-
ταση νόµου για το ζήτηµα των διαδικτυακών τυχερών παιγνίων,
να καταθέσετε την πρόταση για την περίφηµη διαβούλευση για
να αντιµετωπίσετε το πρόβληµα. Οφείλετε να λάβετε µέτρα για
την αντιµετώπιση του παράνοµου στοιχήµατος, και οφείλετε, επι-
τέλους, να συµµεριστείτε την αγωνία και τις ανησυχίες του ελ-
ληνικού λαού, τα εισοδήµατα του οποίου πλήττει η πολιτική που
ασκείτε.

( Στο σηµείο αυτό την Προεδρική Έδρα καταλαµβάνει ο ∆’
Αντιπρόεδρος της Βουλής κ. ΒΥΡΩΝ ΠΟΛΥ∆ΩΡΑΣ )

Εµείς είµαστε εδώ, µε σοβαρότητα, µε υπευθυνότητα, µε ρε-
αλισµό, να σας υποδεικνύουµε τρόπους για να αντιµετωπίσετε
τα προβλήµατα, ειδικά τα οικονοµικά που είναι ιδιαιτέρως οξυµ-
µένα σήµερα.

Προχωρήστε, λοιπόν, σε προκήρυξη του στιγµιαίου λαχείου
τύπου «ΞΥΣΤΟ», σε νοµιµοποίηση υπό αυστηρές προϋποθέσεις
των τεχνικών παιγνίων περιορισµένου οφέλους, τα γνωστά φρου-

τάκια, σε φορολόγηση του διαδικτυακού τζόγου. Θα είµαστε εδώ
για να παρακολουθήσουµε αυτή την πορεία σας.

Σας ευχαριστώ.
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Νέας ∆ηµοκρατίας)

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ (Βύρων Πολύδωρας): Ευχαριστούµε τον κ.
Καράογλου.

Πριν δώσω το λόγο στον επόµενο επερωτώντα συνάδελφο κ.
∆ερµεντζόπουλο, έχω να ανακοινώσω στο Σώµα τα εξής: Ο Κοι-
νοβουλευτικός Εκπρόσωπος του ΚΚΕ κ. Σπύρος Χαλβατζής, µε
επιστολή του προς τον Πρόεδρο της Βουλής κ. Φίλιππο Πετσάλ-
νικο, ορίζει ως Κοινοβουλευτικό Εκπρόσωπο στη συζήτηση αυτή
τον Βουλευτή κ. Χαράλαµπο Χαραλάµπους.

Επίσης, ο Κοινοβουλευτικός Εκπρόσωπος του ΛΑΟΣ κ. Αστέ-
ριος Ροντούλης, µε επιστολή του προς τον Πρόεδρο της Βουλής
κ. Φίλιππο Πετσάλνικο, ορίζει ως Κοινοβουλευτικό Εκπρόσωπο
στην προκειµένη συζήτηση τον Βουλευτή κ. Μαυρουδή Βορίδη.

Τέλος, ο κ. Αλέξης Τσίπρας, Πρόεδρος της Κοινοβουλευτικής
Οµάδας του Συνασπισµού Ριζοσπαστικής Αριστεράς ορίζει ως
Κοινοβουλευτικό Εκπρόσωπο στην προκειµένη συζήτηση τον
Βουλευτή Β’ Αθηνών κ. ∆ηµήτρη Παπαδηµούλη.

Ο κ. Αλέξανδρος ∆ερµεντζόπουλος έχει το λόγο.
ΑΛΕΞΑΝ∆ΡΟΣ ∆ΕΡΜΕΝΤΖΟΠΟΥΛΟΣ: Ευχαριστώ, κύριε

Πρόεδρε.
Με τη σειρά µου θα ήθελα να επισηµάνω την απουσία της εκ-

προσώπησης από το Υπουργείο Οικονοµικών και στο οποίο
απευθύνεται αυτή η επίκαιρη επερώτηση.

Το λέω αυτό γιατί το πρώτο σκέλος ουσιαστικά των ερωτηµά-
των που βάζουµε αφορούν θέµατα καθαρά φορολογικά, αφο-
ρούν έναν φορολογικό τρόπο είσπραξης χρηµάτων, που τόσο
ανάγκη έχει αυτή την περίοδο κυρίως η χώρα µας, αφορά την
επισήµανση µιας έντονης και υψηλού επιπέδου φοροδιαφυγής.
Άρα, λοιπόν, θεωρώ επιβεβληµένη την παρουσία του Υπουργού
ή Υφυπουργού, η οποία είναι αδικαιολόγητη σήµερα.

Όπως και να έχει πάντως, στις µέρες που ζούµε –όπως πριν
από λίγο ο Πρόεδρος της Βουλής επεσήµανε- όλοι, µα όλοι συµ-
µετέχουν στο να µπορέσουµε να ξεπεράσουµε την οικονοµική
κρίση, αυτό το µεγάλο δηµοσιονοµικό πρόβληµα. Όλοι, µα όλοι
φορολογούνται είτε άµεσα, µε περικοπή των επιδοµάτων τους,
των µισθών τους, είτε έµµεσα, µε την επιβολή του αυξηµένου πια
ΦΠΑ, που από σήµερα ισχύει. Έτσι έχουµε µια οριζόντια κατα-
νοµή των απωλειών σε όλους, εκτός από τις εταιρείες και τις επι-
χειρήσεις που ασχολούνται µε τον ηλεκτρονικό τζόγο.

Για να ξέρουµε για ποιο πράγµα µιλάµε, είναι περίπου πενήντα
αυτές σ’ όλη την Ελλάδα, αλλά εκτιµάται ότι οι δώδεκα απ’ αυτές
κυρίως νέµονται το χώρο και ελέγχουν την κρίσιµη µάζα του 90%
του συνολικού τζόγου, εταιρείες που έχουν έδρα όπως είναι η
Μάλτα, η Βρετανία, το Γιβραλτάρ, τα νησιά Κέιµαν και αλλού.
Μάλιστα, µια από αυτές είναι εισηγµένη και στο Χρηµατιστήριο
Αθηνών σαν εταιρεία συµµετοχών, που έχει όµως θυγατρικές στη
Μάλτα και στη Βρετανία, που παρέχουν υπηρεσίες διαδικτυακού
τζόγου. Μόνο αυτή η συγκεκριµένη εταιρεία, κυρίες και κύριοι
συνάδελφοι, αναµένεται να ανακοινώσει έσοδα 800.000.000
ευρώ για το 2009.

Όλες αυτές οι εταιρείες διαφηµίζονται απροκάλυπτα και όσο
περνάει ο καιρός, το θέµα χειροτερεύει. Αφορούν δε παιχνίδια
στοιχήµατος και άλλα τυχερά παιχνίδια. Τι συµβαίνει, λοιπόν;
Υπάρχει στρουθοκαµηλισµός από πλευράς Κυβέρνησης; ∆εν το
βλέπουν όλοι; ∆εν βλέπουν τις τεράστιες υπαίθριες διαφηµιστι-
κές πινακίδες, όπου για να γίνουν πιο ελκυστικές, δείχνουν και
πολίτες µε πυτζάµες να παίζουν µέσα από το internet; Παίζουν
οι πάντες, ακόµα και νοικοκυρές, µε τα ρόλεϊ στα µαλλιά.

∆ιαφηµίζονται στα γήπεδα. Έχουν ολοσέλιδες διαφηµίσεις σε
εφηµερίδες και στο περιοδικό τύπο, έχουν σπόνσορες σε οµάδες
µε πινακίδες στα γήπεδα, µε λογότυπα στα φανελάκια των παι-
κτών. Τι κάνει το Υπουργείο γι’ αυτά; ∆εν τα βλέπει; ∆εν µπορεί
να τους βρει;

Όπως σας είπα και πριν, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, έχουν
αποθρασυνθεί. Απειλούν ότι θα προσφύγουν στο ∆ικαστήριο των
Ευρωπαϊκών Κοινοτήτων, αν η Κυβέρνηση προβεί στην απαγό-
ρευση εκκαθάρισης των συναλλαγών µέσω πιστωτικών καρτών
από τις τράπεζες όσων παίζουν διαδικτυακά τυχερά παιχνίδια.
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Ισχυρίζονται –ίσως να είναι και έτσι- ότι τους καλύπτει η κοινοτική
νοµοθεσία. Αυτό το έχει ερευνήσει το Υπουργείο;

Όπως και να έχει όµως, όλοι αυτοί πρέπει να φορολογηθούν
για πάρα πολλούς λόγους. Οι λόγοι είναι πρώτα απ’ όλα καθαρά
εισπρακτικοί. Πέντε δισεκατοµµύρια ευρώ, κυρίες και κύριοι συ-
νάδελφοι, υπολογίζεται ότι είναι ο ετήσιος τζίρος τους. ∆ιαφυ-
γόντες φόροι; Από 1,5 έως 2.000.000.000 ευρώ χάνονται από τα
δηµόσια ταµεία.

Εξίσου σηµαντικός λόγος είναι η ισονοµία και το δίκαιο.
Τρίτος λόγος είναι η καταπολέµηση µιας πασιφανούς φορο-

διαφυγής.
Τέλος, εξίσου σηµαντικός λόγος, κύριε Υπουργέ, είναι ότι

έχουµε µια απαξίωση ενός εθνικού κεφαλαίου, του ΟΠΑΠ, γιατί
έχοντας αυτές οι εταιρείες µηδενική φορολόγηση και ελάχιστο
λειτουργικό κόστος, είναι πιο ανταγωνιστικές από τον ΟΠΑΠ που
αποτελεί περιουσιακό στοιχείο του δηµοσίου. Ως γνωστόν το µε-
τοχικό κεφάλαιο του ΟΠΑΠ ελέγχεται κατά 34% από το δηµόσιο.
Ο παίκτης του ΟΠΑΠ έχει απόδοση 70%, ενώ σ’ αυτά τα διαδι-
κτυακά παιχνίδια έχουν από 85% έως 90%, ανάλογα µε την εται-
ρεία.

Η επιβεβληµένη φορολογία κατά την εκκαθάριση συναλλαγής
από 15% έως 20%, εάν υπάρξει, εξισορροπεί αυτή τη σχετική
αγορά και καθιστά πλέον αυτές τις επιχειρήσεις ανταγωνιστικές,
αν είναι νόµιµες και έτσι έχουµε απαξίωση του ΟΠΑΠ.

(Στο σηµείο αυτό κτυπάει το κουδούνι λήξεως του χρόνου οµι-
λίας του κυρίου Βουλευτή)

Τελειώνω, κύριε Πρόεδρε.
∆εν έχω άλλο χρόνο, θα ήθελα όµως να πω ότι στην παρούσα

οικονοµική κρίση, όπου παίρνονται µέτρα επί δικαίων και αδίκων,
τέτοια µέτρα που είναι δίκαια και επιβεβληµένα να είστε βέβαιοι
ότι όλες οι πτέρυγες της Βουλής τα στηρίζουν, αρκεί να προχω-
ρήσετε, να αποφασίσετε και να τα επιβάλλετε. Εµείς, ως Αντιπο-
λίτευση, κάνουµε το καθήκον µας να σας τα επισηµάνουµε.

Ευχαριστώ πολύ.
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Νέας ∆ηµοκρατίας)

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ (Βύρων Πολύδωρας): Ευχαριστούµε τον συ-
νάδελφο από τον Έβρο κ. ∆ερµεντζόπουλο.

Το λόγο έχει ο Βουλευτής Πιερίας κ. Κουκοδήµος για πέντε
λεπτά.

ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΚΟΥΚΟ∆ΗΜΟΣ: Ευχαριστώ, κύριε Πρόε-
δρε.

Είναι όντως διπλή η ερώτηση, κύριε Υπουργέ, και έχει να κάνει
και µε τον Υπουργό Οικονοµικών, τον οποίο δεν βλέπουµε σή-
µερα εδώ και µας λυπεί το γεγονός. Είµαι όµως σίγουρος ότι σε
µια άλλη επερώτηση που θα καταθέσουµε, θα έρθει επιτέλους
να µας απαντήσει τι συµβαίνει µ’ αυτό το θέµα.

∆εν ξέρω αν λάβατε υπ’ όψιν σας, κύριε Υπουργέ, χθες το
«ΡΑ∆ΙΟ ΣΕΝΤΡΑ». Στο µατς µεταξύ Άρη και ΠΑΟΚ ο δηµοσιο-
γράφος έλεγε «αυτή τη στιγµή που µιλάµε, το στοίχηµα για τον
αγώνα υπέρ του να κερδίσει ο ΠΑΟΚ, σε µια από αυτές τις εται-
ρείες, έχει πάει στα 3.000.000 ευρώ». ∆ηλαδή διάφοροι πολίτες
είχαν παίξει και το στοίχηµα είχε φτάσει στα 3.000.000 ευρώ.
Σκεφθείτε τη φορολόγηση και τα έσοδα που θα είχατε και δεν
θα χρειαζόταν να γίνουν περικοπές ούτε στους Βουλευτές ούτε
στους υπαλλήλους της Βουλής και όλο τον κόσµο γενικότερα.

Κατ’ αρχάς να σας ευχαριστήσω που ήρθατε, κύριε Υπουργέ.
Θέλω να πω ότι η παγκόσµια οικονοµική κρίση και τα αναγκαία
όσο ποτέ άλλοτε φορολογικά έσοδα, αναγκάζουν κράτη να προ-
σαρµοστούν στην πραγµατικότητα του internet. Αυτό συµβαίνει
ήδη σε πολλά κράτη-µέλη της Ευρωπαϊκής Ένωσης.

Η Γαλλία, για παράδειγµα, ήδη άλλαξε τη νοµοθεσία της, έτσι
ώστε η εγχώρια αγορά τυχερών παιχνιδιών να προσαρµοστεί
στις νέες συνθήκες που δηµιουργήθηκαν στο διαδίκτυο. Η γει-
τονική µας Ιταλία ήδη από πέρυσι κατήργησε τη γενική απαγό-
ρευση τυχερών παιγνίων στο διαδίκτυο, επιτρέποντας τη
διενέργεια κάποιων από αυτά, τα οποία καρπώνονται και κάποιες
οµάδες. Ξέρετε ότι η inter διαφηµίζει αυτή την εταιρεία. Η Ιτα-
λική κυβέρνηση επιτρέπει σ’ αυτήν την εταιρεία να παίζει στο in-
ternet συγκεκριµένα παιχνίδια.

Ανάλογες κινήσεις αναµένονται στην Ευρώπη και από τη ∆ανία
και από τη Σουηδία και το Βέλγιο. Και πολλές άλλες χώρες πα-

γκοσµίως έχουν προχωρήσει σ’ αυτά τα µέτρα, τα οποία θεω-
ρούµε και εµείς ότι είναι αναγκαία και µάλιστα τώρα που τα φο-
ρολογικά έσοδα, που θα µπορούσαν να προκύψουν από τη
νοµιµοποίηση κάποιων διαδικτυακών δραστηριοτήτων, είναι ση-
µαντικά και δεν µπορούµε να τα αγνοήσουµε στην παρούσα
φάση.

Στις Ηνωµένες Πολιτείες της Αµερικής από το 2006 διώκεται ο
ιντερνετικός διαδικτυακός τζόγος, αλλά µε πενιχρά µέχρι σήµερα
αποτελέσµατα, πράγµα που σηµαίνει ότι ξεκίνησαν πριν από τέσ-
σερα χρόνια, κύριε Υπουργέ, και δεν έχουν κάνει σχεδόν τίποτα.
Άρα, το πρόβληµα είναι τεράστιο.

Στην Αµερική πάλι η GOLDMAN SACHS εκτιµά ότι ο στοιχη-
µατικός τζίρος µέσω διαδικτύου ανέρχεται στα 12.000.000 δο-
λάρια και ήδη από το Κογκρέσο των ΗΠΑ εξετάζεται η επιβολή
φορολογίας σε υπηρεσίες ηλεκτρονικού ταχυδροµείου, διαδι-
κτυακών αγορών και ευρυζωνικών διασυνδέσεων.

Η δική σας η Κυβέρνηση τώρα προωθεί τη µεταρρύθµιση του
φορολογικού συστήµατος, χωρίς να έχει καµµία πρόβλεψη για
το στοιχηµατισµό µέσω του internet και προς το παρόν, µε την
κατάσταση η οποία επικρατεί, κύριε Υπουργέ, θίγονται τόσο η
κερδοφορία του ΟΠΑΠ, ο οποίος διατηρεί το µονοπώλιο της διε-
νέργειας των τυχερών παιγνίων στη χώρα µας, όσο και τα έσοδα
του Υπουργείου Οικονοµικών από τη φοροδιαφυγή που συντε-
λείται. Να σηµειώσουµε, δε, ότι ο ΟΠΑΠ –κι αυτό είναι ένα επί-
τευγµα όλων µας- είναι στην πρώτη θέση σ’ ευρωπαϊκό επίπεδο
σαν λοταρία και τρίτη παγκοσµίως.

Κατάπληξη ειδικά για µένα προξενεί το γεγονός της διαφήµι-
σης των εταιρειών αυτών και της προσέλκυσης πελατών από
Μέσα Μαζικής Ενηµέρωσης αλλά και από αθλητικά σωµατεία -
αυτό είναι το πιο τραγικό της υπόθεσης!- κάτι που απαγορεύεται
ρητά από το ν. 2843/2000 και διώκεται και ποινικά. Και µάλιστα σε
δηµοσίευµα στην εφηµερίδα «ΦΙΛΑΘΛΟΣ» ο Γενικός Γραµµατέας
Αθλητισµού σας το είχε καταγγείλει.

Με την ανοχή ποιων και για ποιο λόγο, κύριε Υπουργέ, γίνο-
νται όλα αυτά; Γιατί ο ΟΠΑΠ µέχρι σήµερα δεν έχει προβεί στις
νόµιµες διαδικασίες για την απαγόρευση αυτών των διαφηµί-
σεων και των παράνοµων εταιρειών στοιχηµάτων; Γιατί το Υπουρ-
γείο Οικονοµικών δεν βλέπει την τεράστια φοροδιαφυγή που
συντελείται και τις συναλλαγές που προκύπτουν από το παρά-
νοµο στοίχηµα;

Και τέλος, κύριε Υπουργέ, –κι εδώ θα κλείσω- γιατί η Γενική
Γραµµατεία Αθλητισµού δεν έχει ελέγξει αν οι παράνοµες εται-
ρείες στοιχηµάτων είναι ιδιοκτήτες, πάνω απ’ όλα, ή χορηγοί
αθλητικών συλλόγων ή σωµατείων;

Σας ευχαριστώ πολύ.
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Νέας ∆ηµοκρατίας)

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ (Βύρων Πολύδωρας): Ευχαριστούµε τον κ.
Κουκοδήµο.

Το λόγο έχει τώρα ο Βουλευτής Αττικής κ. Νικόλαος Καντε-
ρές.

ΝΙΚΟΛΑΟΣ ΚΑΝΤΕΡΕΣ: Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε.
Κύριε Υπουργέ, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, ο ηλεκτρονικός

τζόγος τείνει να πάρει τεράστιες διαστάσεις στη χώρα µας. Πρό-
κειται για ένα σοβαρό ζήτηµα, αν αναλογιστεί κάποιος ότι τα
ποσά που παίζονται ετησίως στην Ελλάδα εκτιµάται ότι φθάνουν
τα 5.000.000.000 ευρώ. Κύριε Υπουργέ, 5.000.000.000 αγγίζει ο
τζίρος του διαδικτυακού τζόγου σε περίοδο παγκόσµιας οικονο-
µικής ύφεσης και µάλιστα όταν η χώρα καλείται και παίρνει ιδι-
αίτερα σκληρά µέτρα για τη µείωση του δηµοσίου ελλείµµατος!

Έχουµε όλοι γίνει µάρτυρες των κινήσεων της Κυβέρνησης
του ΠΑΣΟΚ που τις τελευταίες εβδοµάδες ψάχνει απελπισµένα
να βρει τρόπους για να περιορίσει ακόµα περισσότερο τις δη-
µόσιες δαπάνες. Πριν από λίγες µέρες, στον απόηχο της επί-
σκεψης του Επιτρόπου Όλι Ρεν, ανακοινώθηκε το τρίτο πακέτο
µέτρων. Πρόκειται για επιπλέον περικοπές των αποδοχών στο
δηµόσιο, περικοπές που ισοδυναµούν µε την απώλεια δύο ίσως
και τριών µισθών.

Παράλληλα, προβήκατε στο «πάγωµα» όλων των συντάξεων,
ανεξαρτήτως ύψους, και στην εκ νέου αύξηση της έµµεσης φο-
ρολογίας. Όπως είναι γνωστό, αυξήθηκε ο ΦΠΑ κατά δύο ποσο-
στιαίες µονάδες και αυξήθηκαν οι ειδικοί φόροι κατανάλωσης σε
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καύσιµα, τσιγάρα και ποτά. Οικονοµικά πήγατε το λαό και την
αγορά είκοσι χρόνια πίσω. Και όλα αυτά γίνονται στην πλάτη του
Έλληνα χαµηλόµισθου και συνταξιούχου, µε στόχο να εξευρε-
θούν κάτι λιγότερο από 5.000.000.000 ευρώ, για να µειωθεί το
έλλειµµα. Και σας ρωτώ: 5.000.000.000 ευρώ έχουµε σε περικο-
πές, για τις οποίες ο ελληνικός λαός καλείται να µατώσει;

Από την άλλη πλευρά έχουµε ένα «πάρτι» δισεκατοµµυρίων
που στήνει ο ηλεκτρονικός τζόγος µέσω διαδικτύου. ∆εκάδες
εταιρείες στοιχηµάτων και τζόγου εξαπλώνονται στην Ελλάδα
αποσπώντας αστρονοµικά ποσά. Η Κυβέρνηση τι κάνει γι’ αυτά;
Απλά τα παρακολουθεί.

Άκουσα πριν από λίγες µέρες το εξής αµίµητο από τα χείλη
του Πρωθυπουργού. Ο κ. Παπανδρέου δήλωσε συγκινηµένος ότι
πολίτες τον σταµατούν στο δρόµο και του λένε: «Πρόεδρε, εί-
µαστε έτοιµοι να δώσουµε ακόµα και το µισθό µας για τη σωτη-
ρία της πατρίδας». Αυτό, κυρίες και κύριοι του ΠΑΣΟΚ, καλό θα
ήταν να το ερµηνεύσουµε ως εξής: Ο Έλληνας σίγουρα πονάει
την πατρίδα του, αλλά σε καµµία περίπτωση δεν δίνει λευκή επι-
ταγή να χτυπάτε συνεχώς τα εισοδήµατά του και ειδικά όταν
υπάρχουν δυνατότητες εσόδων από αλλού. Κύριοι συνάδελφοι
του ΠΑΣΟΚ, είναι σίγουρο ότι κανείς δεν θα θυσίαζε το µισθό του
εάν η Κυβέρνηση µπορούσε να καλύψει από εκεί κοµµάτι των ελ-
λειµµάτων, σταµατώντας τη διαρροή κεφαλαίων στο εξωτερικό,
σε χώρες όπως το Γιβραλτάρ ή τα νησιά Κέιµαν, όπου εδρεύουν
εταιρείες που διεξάγουν το παράνοµο στοίχηµα στην Ελλάδα.
Αυτό είναι το πρώτο σκέλος της υπόθεσης: η απώλεια εκατοµ-
µυρίων ευρώ.

Ας περάσουµε στο δεύτερο σκέλος. Το διαδικτυακό στοίχηµα
είναι παράνοµη δραστηριότητα. Γνωρίζουµε ότι ο ΟΠΑΠ έχει το
αποκλειστικό δικαίωµα διαχείρισης και διεξαγωγής τυχερών παι-
γνίων στην Ελλάδα µέχρι το 2020. Εδώ είναι το κρίσιµο ζήτηµα
για την Κυβέρνηση. Εφόσον λοιπόν είναι παράνοµο, οφείλετε να
παρέµβετε. Για το λόγο αυτό σας ρωτάµε: πώς σκοπεύετε να
αντιµετωπίσετε την τεράστια φοροδιαφυγή από τις παράνοµες
συναλλαγές στο διαδίκτυο. Έχετε σχέδιο;

Ένα άλλο θέµα αφορά τις διαφηµίσεις των εταιρειών αυτών.
Έχουν κατακλύσει τόσο τα γήπεδα όσο και τους δρόµους. Όπου
και αν κοιτάξει κάποιος βλέπει διαφηµιστικά µηνύµατα εταιρειών
διαδικτυακού στοιχήµατος και on line καζίνο, και όχι µόνο στους
δρόµους και τα γήπεδα. Προωθούνται επίσης διαφηµιστικά µη-
νύµατα παράνοµου τζόγου σε ραδιοφωνικούς σταθµούς, στον
ελληνικό Τύπο και σε διαδικτυακές τοποθεσίες. Η Κυβέρνηση
του ΠΑΣΟΚ τι κάνει ως σήµερα στο θέµα της διαφήµισης παρά-
νοµων δραστηριοτήτων στα Μέσα Μαζικής Ενηµέρωσης; Έχει
τη βούληση να παρέµβει;

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, γεγονός είναι ότι ο ηλεκτρονι-
κός τζόγος είναι ιδιαίτερα δηµοφιλής και πολύ δύσκολα θα πα-
ταχθεί. Σήµερα όποιος θέλει να παίξει τυχερά παίγνια σε
εταιρείες που δραστηριοποιούνται ηλεκτρονικά στην Ελλάδα
µπορεί να το κάνει απλά ανοίγοντας έναν λογαριασµό σε τρά-
πεζα. Τα κέρδη των εταιρειών αυτών δεν υπόκεινται σε κανένα
φορολογικό καθεστώς στη χώρα µας. Χάνουµε εκατοντάδες εκα-
τοµµύρια και ταυτόχρονα γίνονται µη ανταγωνιστικά τα τυχερά
παιχνίδια του ΟΠΑΠ, οπότε χάνουµε κι από εκεί έσοδα.

Κύριε Υπουργέ, οφείλετε να µας ενηµερώσετε αν µελετάτε νο-
µοθετική ρύθµιση για τον διαδικτυακό τζόγο. Υπήρξε, απ’ ό,τι
γνωρίζω, µία πρόταση για το µπλοκάρισµα των συναλλαγών
µέσω πιστωτικών καρτών στο internet, όταν αυτές απευθύνονται
σε µη αδειοδοτηµένες εταιρείες τυχερών παιγνίων. Ισχύει αυτό;
Θα το εφαρµόσετε και ποια είναι η θέση σας;

Εναλλακτικά εξετάζετε ενδεχοµένως την παραχώρηση αδειών
διαδικτυακού στοιχήµατος, όπως έχει γίνει στην Ιταλία και τη
Γαλλία, και αν ναι, υπό ποιες προϋποθέσεις;

Κύριε Υπουργέ, η αγορά του τζόγου στην Ελλάδα είναι κατά
κεφαλήν µία από τις µεγαλύτερες διεθνώς. Το κράτος χάνει εκα-
τοντάδες εκατοµµύρια ευρώ από διαφυγόντα φορολογικά
έσοδα. Παράλληλα, βρισκόµαστε στη δίνη της χειρότερης οικο-
νοµική κρίσης για τη χώρα. Γι’ αυτό το λόγο σας καλώ: Πάρτε
µέτρα άµεσα. Χάνονται πολύτιµοι πόροι για την πατρίδα µας.
Είτε βρείτε τρόπο να σταµατήσετε τον παράνοµο διαδικτυακό
τζόγο, είτε βρείτε δυνατότητες από το στοίχηµα, να προσφέρει

έσοδα στο κράτος. Σε καµµιά περίπτωση δεν πρέπει να µείνετε
άπραγοι!

Ευχαριστώ.
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Νέας ∆ηµοκρατίας)

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ (Βύρων Πολύδωρας): Ευχαριστούµε τον κ.
Καντερέ.

Ο Βουλευτής Καστοριάς κ. Ζήσης Τζηκαλάγιας έχει το λόγο.
ΖΗΣΗΣ ΤΖΗΚΑΛΑΓΙΑΣ: Κύριε Πρόεδρε, οι συνάδελφοί µου κι

εγώ µε µεγάλη υπευθυνότητα προχωρήσαµε στην κατάθεση
αυτής της επερώτησης που αφορά τα διαδικτυακά τυχερά παί-
γνια. Παρά τη σοβαρότητα του θέµατος που έχει δύο πτυχές,
που άπτονται και του Υπουργείου Οικονοµικών και του Υπουρ-
γείου Πολιτισµού, προς τιµήν του ο κύριος Υπουργός Πολιτισµού
παρευρίσκεται για να απαντήσει στις πτυχές που τον αφορούν,
αλλά θέλω να στηλιτεύσω κι εγώ µε τη σειρά µου την απουσία εκ-
προσώπου του οικονοµικού επιτελείου της Κυβέρνησης.

Για τις πτυχές, τις συνέπειες και τις παρενέργειες που έχει η
αλόγιστη κατάσταση που επικρατεί στο διαδίκτυο µε τα τυχερά
παιχνίδια και τις εταιρείες παράνοµων στοιχηµάτων µίλησαν διε-
ξοδικά οι προλαλήσαντες εκλεκτοί συνάδελφοί µου και δεν θέλω
να επαναλαµβάνοµαι λέγοντας κι εγώ τα ίδια πράγµατα. Θα
ήθελα, λοιπόν, στο σύντοµο χρόνο που έχω να κάνω µια σύντοµη
ιστορική αποτύπωση του πώς φθάσαµε γενικά από τα τυχερά
παίγνια, όπως τα γνωρίζαµε από µικρά παιδιά, από τη δεκαετία
του ’60 και µετά, στο σήµερα.

Όταν ήµασταν λοιπόν παιδιά περιµέναµε µε χαρά, θα έλεγα
µερικές φορές µε λαχτάρα, πότε θα έρθουν οι γιορτές των Χρι-
στουγέννων για να µαζευτούµε όλη η οικογένεια, οι γονείς, οι
παππούδες, οι στενοί φίλοι, οι γείτονες, και να παίξουµε για την
Πρωτοχρονιά «31» -τα πρώτα χρόνια- και αργότερα «21».

Όταν µεγαλώναµε και ήµασταν παιδιά στο δηµοτικό ή στις
πρώτες τάξεις του γυµνασίου περιµέναµε µε αγωνία, µε λα-
χτάρα, να επιστρέψει ο παππούς µας ή ο πατέρας µας αργότερα
από το καφενείο, όταν πήγαινε, και το αντίτιµο, το αντίδωρο ήταν
πολλές φορές ένα λουκούµι. Γιατί η µεγάλη πλειοψηφία των πο-
λιτών τότε στα καφενεία και στα χωριά και στις πόλεις –κατάγο-
µαι από περιφέρεια- δεν έπαιζαν τζόγο. Λίγοι ήταν που
χρησιµοποιούσαν πράσινη τσόχα. Όποιος έχανε πλήρωνε τα
αναψυκτικά, τους καφέδες όλης της παρέας, όλων των υπολοί-
πων, των συµµετεχόντων, της τετράδος, και µερικοί από τους
συνδαιτυµόνες το κέρδος το έπαιρναν σε είδος, σε λουκούµι, και
το πήγαιναν στα παιδιά τους ή στα εγγόνια τους. Έτσι το θυµό-
µαστε.

Αργότερα, τέλη δεκαετίας του ’70, αρχές δεκαετίας του ’80,
εγώ τουλάχιστον αυτό που θυµάµαι σαν τυχερό παίγνιο µε εκρη-
κτική ανάπτυξη, ήταν το «ΠΡΟ-ΠΟ», «ΠΡΟ-ΠΟ» και µόνο «ΠΡΟ-
ΠΟ». Από τα αθλήµατα, δυστυχώς, µόνο το ποδόσφαιρό είχε
τότε πολύ µεγάλη άνθηση, ήταν πανελληνίως γνωστό. Μετά,
τέλη δεκαετίας του ’80, αρχές δεκαετίας του ’90, προστέθηκε το
«ΛΟΤΤΟ». Και µετά το «ΛΟΤΤΟ» είχαµε µία έκρηξη, ακολούθησε
το «ΞΥΣΤΟ», το «ΚΙΝΟ», το «ΠΡΩΤΟ». Και φτάσαµε τώρα, που
µετά την ανάπτυξη του διαδικτύου, έχουµε και παίγνια τυχερά
µέσω του διαδικτύου. Είναι πολύ γνωστές οι παρενέργειες που
έχει η χρήση του διαδικτύου γενικά, ιδιαίτερα από τα παιδιά,
τους εφήβους και τους νεαρούς ενήλικες. Όταν γίνεται αλόγι-
στη χρήση, γίνεται µία νοσογόνος κατάσταση, γίνεται εθισµός,
έχουµε µία αντικοινωνική συµπεριφορά, πολλοί νέοι γίνονται
κλειστοφοβικοί, αγοραφοβικοί µάλλον θα έλεγα, ότι είναι το σω-
στότερο.

Και φτάσαµε στο σηµείο, τώρα, µέσω του διαδικτύου -που
προσφέρει πολλά πλεονεκτήµατα όταν το χρησιµοποιούµε
σωστά- να έχουµε παράνοµες εταιρείες στοιχηµάτων, οι οποίες
τζιράρουν τεράστια ποσά. Από αυτά τα ποσά τελικά η πολιτεία
δεν εισπράττει αυτά που πρέπει, διότι όπως λέµε στην επερώ-
τηση και είπαν και οι συνάδελφοι, οι έδρες των εταιρειών είναι
στο Γιβραλτάρ ή στα πολύ γνωστά µας, από άλλες υποθέσεις,
τα περίφηµα νησιά Κέιµαν.

Και γι’ αυτό σας καλέσαµε σήµερα, κύριε Υπουργέ, αλλά θέ-
λαµε και τον Υπουργό Οικονοµικών για να µας δώσετε απαντή-
σεις. Το πρώτο ερώτηµα, που άπτεται του Υπουργείου
Οικονοµικών, έχει επικαιρότητα γιατί σύντοµα θα καταθέσετε το
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φορολογικό νοµοσχέδιο. Θέλουµε να συγκεντρώσουµε χρήµατα
για το Ταµείο της εθνικής οικονοµίας. Μα, εδώ περίπου υπολο-
γίζουµε ότι θα µπορούσαµε να έχουµε 1,5 δισεκατοµµύριο ευρώ
στα κρατικά ταµεία και δεν τα έχουµε.

Πέρα απ’ όλες τις άλλες συνέπειες, κύριε Υπουργέ -που είµαι
βέβαιος ότι θα απαντήσετε σε λίγο και θα λάβετε µέτρα για τον
ΟΠΑΠ και τη Γενική Γραµµατεία Αθλητισµού, τα οποία εποπτεύ-
ετε- είναι δυνατόν, αυτές οι παράνοµες εταιρείες να διαφηµίζο-
νται στα κρατικά στάδια; Πολύ περισσότερο, να υπάρχουν
υποψίες ότι κάποιες από αυτές είναι χορηγοί αθλητικών σωµα-
τείων και συλλόγων; Ότι διαφηµίζονται σε αθλητικές ενδυµασίες;

Γι’ αυτά όλα, κύριε Υπουργέ, περιµένουµε απαντήσεις.
Σας ευχαριστώ.
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Νέας ∆ηµοκρατίας)

ΠΡΟΕ∆ΡEΥΩΝ (Βύρων Πολύδωρας): Ευχαριστούµε τον κ.
Τζηκαλάγια. Τελείωσε ο κατάλογος των ορισθέντων να αγορεύ-
σουν επερωτώντων Βουλευτών.

Παρακαλείται ο κύριος Υπουργός Πολιτισµού και Τουρισµού,
να απαντήσει στους επερωτώντες Βουλευτές µε τη δική µου
προσωπική παράκληση, ας έχει ετοιµότητα απαντήσεως και επί
του σκέλους των οικονοµικών, όπου και η επερώτηση κατελάµ-
βανε µέρος εισαγωγικό και στην προφορική ανάπτυξη, συνά-
δελφοι έθιξαν το θέµα, το της οικονοµίας πόρων.

Ορίστε, κύριε Υπουργέ, έχετε το λόγο.
ΠΑΥΛΟΣ ΓΕΡΟΥΛΑΝΟΣ (Υπουργός Πολιτισµού και Τουρι-

σµού): Ευχαριστώ.
Κύριε Πρόεδρε, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, χαίροµαι που

παίρνω το λόγο µετά τον συνάδελφο, τον κ. Τζηκαλάγια, διότι
ήσασταν ο µόνος που βάλατε µία διάσταση στην οποία θα ήθελα
να δώσω έµφαση στην οµιλία µου και αυτή είναι αν θέλετε το κοι-
νωνικό χρώµα, η κοινωνική διάσταση του θέµατος που αναφέ-
ρουµε σήµερα. Χαίροµαι ιδιαίτερα το ότι µας δίνεται αυτή η
ευκαιρία να φέρουµε αυτό το θέµα στη Βουλή, διότι οι διαστά-
σεις του προβλήµατος που έχει δηµιουργηθεί είναι πραγµατικά
τεράστιες.

Κάτω από άλλες συνθήκες, θα λέγαµε ότι η χρήση νέων τε-
χνολογιών για την καταπολέµηση ενός µονοπωλίου, θα µπο-
ρούσε να είχε πολύ θετικές διαστάσεις για την κοινωνία. Σήµερα,
όµως, είµαστε εδώ για να συζητήσουµε για µία πρόοδο που έχει
φέρει η κοινωνία, που δεν είναι θεµιτή και που βάζει σε ορατό
κίνδυνο τόσο την ευνοµούµενη πολιτεία, όσο και τους πολίτες
της χώρας. Είναι ένας κίνδυνος, που θα χρειαστεί τη συµβολή
όλων µας, για να µπορέσουµε να λύσουµε το πρόβληµα που έχει
δηµιουργήσει. Αλλά νοµίζω, για να συζητήσουµε αυτό το θέµα
διεξοδικά, πρέπει να πάρουµε τα πράγµατα από την αρχή.

Είναι γνωστό ότι στη χώρα µας απαγορεύονται τα στοιχήµατα,
τα τυχερά παιχνίδια, ο λεγόµενος, δηλαδή, τζόγος. Κάθε παρα-
βάτης που οργανώνει, διεξάγει και διαχειρίζεται στοιχήµατα, έξω
από το θεσµικό πλαίσιο που επιβάλλει το κράτος, τιµωρείται. Και
αυτό γιατί η πολιτεία –και θα εξηγήσω γιατί- θεωρεί ότι σε λάθος
χέρια αυτές οι δράσεις µπορούν να γίνουν επικίνδυνες. Εξαίρεση
σε αυτήν την απαγόρευση αποτελεί το µονοπώλιο του ελληνικού
δηµοσίου. Το κράτος, δηλαδή, έχει επιφυλάξει για τον εαυτό του
το δικαίωµα να µπορεί να διαχειρίζεται στοιχήµατα µέσα σε ένα
συγκεκριµένο θεσµικό πλαίσιο, το οποίο έχει αποφασίσει η πολι-
τεία εδώ και χρόνια. Και πάλι, όχι µόνο στη χώρα µας, το δηµό-
σιο επιλέγει είτε µέσω διαγωνισµού είτε µέσω απευθείας
αναθέσεων, εκείνους οι οποίοι τρέχουν αυτές τις υπηρεσίες για
το κράτος. Σε οποιαδήποτε άλλη περίπτωση, ισχύει η βασική
αρχή της γενικής απαγόρευσης.

Και εδώ να απαντήσω στον κ. Καράογλου, ότι δεν είναι µόνο ο
ΟΠΑΠ, αυτός ο οποίος χειρίζεται τυχερά παιχνίδια στην Ελλάδα.
Ο ΟΠΑΠ είναι ένας οργανισµός, Οργανισµός Προγνωστικών
Αγώνων Ποδοσφαίρου, Νοµικό Πρόσωπο Ιδιωτικού ∆ικαίου,
ιδρύθηκε το 1958, µία από τις µεγαλύτερες εταιρείες κεφαλαιο-
ποιήσεως στην Ελλάδα. Στο µετοχικό κεφάλαιο του ΟΠΑΠ µετέ-
χει το ελληνικό δηµόσιο µε 34%, µε το 1/3 δηλαδή, µε το οποίο
του δίνει την ευκαιρία να ελέγχει αρκετές από τις διαδικασίες
του οργανισµού. Αλλά δεν είναι µόνο ο ΟΠΑΠ, είναι και ο Ο∆ΙΕ,
ο Οργανισµός ∆ιεξαγωγής Ιπποδροµιών, ο οποίος είναι επίσης
Νοµικό Πρόσωπο Ιδιωτικού ∆ικαίου και ο οποίος κληρονοµήθηκε

στην παρούσα Κυβέρνηση µε ένα τεράστιο έλλειµµα, ενώ σας
τον είχαµε αφήσει µε κέρδη.

Αν θέλετε, λοιπόν, να µιλήσουµε για διαφυγόντα κέρδη, κά-
ποια στιγµή αξίζει να φέρετε και το θέµα του Ο∆ΙΕ στη Βουλή,
για να δείτε πώς η κακοδιαχείριση εκεί πέρα συνέβαλε σε αυτό
το οποίο περιγράψατε στις οµιλίες σας, σαν οικονοµική κρίση.

Υπάρχουν τα κρατικά λαχεία, τα οποία εποπτεύονται κατευ-
θείαν από το Υπουργείο Οικονοµικών και υπάρχουν και τα καζίνο,
που είναι επιχειρήσεις και χερσαίες και εν πλω, οι οποίες διαχει-
ρίζονται µορφές στοιχήµατος. Όπως, µάλλον, θα γνωρίζετε, κα-
ζίνο υπάρχουν στην Ελλάδα εννέα και υπάρχουν και τα εν πλω
καζίνο, ακόµα αυτά που βλέπουµε στα κρουαζιερόπλοια, τα
οποία µπορούν να διεξάγουν στοιχήµατα, αφότου βγουν εκτός
χωρικών υδάτων.

Κανένας άλλος ιδιώτης δεν έχει τη δυνατότητα να διεξάγει
στοιχήµατα στην Ελλάδα. Το ερώτηµα είναι γιατί; Γιατί σε µία
εποχή που έχει γίνει αποδεκτό ότι ο περιορισµός των µονοπω-
λίων είναι θετικός για µια κοινωνία, γιατί επιµένουµε σαν πολιτεία
και διατηρούµε το µονοπώλιο των στοιχηµάτων; Οι λόγοι είναι
δύο.

Ο κύριος λόγος είναι κοινωνικός και όχι οικονοµικός, όπως
υπαινίσσεται το ερώτηµά σας. Στα χέρια ιδιωτών, τα παράνοµα
στοιχήµατα από τα τυχερά παιχνίδια, µπορούν να γίνουν ανεξέ-
λεγκτα. Γίνονται πηγές διαφθοράς, εγκλήµατος, κερδοσκοπίας
και εκµεταλλεύονται τον εθισµό ορισµένων συµπολιτών µας. Αντί
να προστατεύεται ο καταναλωτής σε µία ελεύθερη αγορά στοι-
χηµάτων, µένει έκθετος σε µικρά και µεγάλα συµφέροντα. Και
δεν χρειάζεται κανείς να πάει µακριά, µία επίσκεψη στο Μονα-
στηράκι, αν δεί κάποιος έναν παπατζή, µπορεί εύκολα να κατα-
λάβει πώς ένας ανυποψίαστος πολίτης µπορεί να γίνει βορά στα
χέρια των επιτήδειων. Την ίδια ώρα, στα χέρια παράνοµων κυ-
κλωµάτων πέφτουν νέοι άνθρωποι, παιδιά, άνθρωποι µε οικονο-
µικές δυσκολίες, πολίτες εθισµένοι στον τζόγο.

Πρωτίστως, λοιπόν, µέληµα της πολιτείας είναι να εµπεδώσει
την έννοµη τάξη και να προστατεύσει τον καταναλωτή τέτοιων
παιχνιδιών, τέτοιων στοιχηµάτων. ∆ευτερευόντως, και βεβαίως
αυτό δεν είναι ευκαταφρόνητο, η πολιτεία κερδίζει πολλά χρή-
µατα από τον τρόπο µε τον οποίο διαχειρίζεται το δικαίωµά της
και αυτό είναι αυτό το οποίο αναφέρατε και εσείς στην ερώτησή
σας. Έσοδα από µερίσµατα, από φόρους το ελληνικό δηµόσιο
κερδίζει πολλά και σηµαντικά ποσά από το στοίχηµα, από αυτού
του είδους τα παιχνίδια, ποσά τα οποία του επιτρέπουν να κάνει
πολύ σηµαντικές παρεµβάσεις και στο χώρο του πολιτισµού, και
στο χώρο του αθλητισµού και της υγείας και της εκπαίδευσης.

Ειδικά στην περίπτωση του ΟΠΑΠ, ένα αρκετά µεγάλο κον-
δύλι, έρχεται να στηρίξει την πολιτική της πολιτείας και αυτό το
κονδύλι είναι οι χορηγίες κοινωνικής ευθύνής που παρέχει ο
ΟΠΑΠ στον πολιτισµό και στον αθλητισµό. Και λέω, αυτό είναι
ένα εν δυνάµει εργαλείο, και λέω εν δυνάµει εργαλείο γιατί µέχρι
σήµερα όλα αυτά τα ποσά, οι φόροι, οι χορηγίες, οι επιχορηγή-
σεις, ακόµα και οι διαφηµίσεις του ΟΠΑΠ, δεν είχαν καµµία στρα-
τηγική στόχευση. Υπηρετούσαν µικρά κοµµατικά, προσωπικά
συµφέροντα, ρουσφέτια θα λέγαµε δηλαδή, και αν πάρει κά-
ποιος τη λίστα των επιχορηγούµενων, θα δει ότι πολλές φορές
αυτά τα κονδύλια πήγαιναν σε λάθος χέρια. ∆εν λέω ότι πήγαιναν
πάντα στα λάθος χέρια, αυτό το οποίο λέω είναι ότι πήγαιναν
χωρίς οποιαδήποτε στρατηγική στόχευση.

Το ποσοστό, λοιπόν, που ανήκει στο κράτος, το 1/3, δίνει το
δικαίωµα στο κράτος να ελέγξει τον ΟΠΑΠ, να ελέγξει –τουλάχι-
στον- κάποιες αποφάσεις του. Μέσα απ’ αυτόν τον έλεγχο την
τελευταία δεκαετία, το ελληνικό δηµόσιο έχει εισπράξει από τον
ΟΠΑΠ περίπου 1,8 δισεκατοµµύρια σε φόρους, περίπου 1,8 δι-
σεκατοµµύρια σε µερίσµατα, µισό δισεκατοµµύριο σε άλλους
φόρους από τις δραστηριότητές του, περίπου 300.000.000 σε
χορηγίες και περίπου 165.000.000 ευρώ σε δωρεές.

Η διαφήµιση του ΟΠΑΠ την τελευταία δεκαετία έχει ανέλθει
σε περίπου 270.000.000 ευρώ. Συνολικά δηλαδή το ελληνικό δη-
µόσιο, η ελληνική κοινωνία, τα τελευταία δέκα χρόνια εισέπραξε
από τον ΟΠΑΠ γύρω στα 4,5 δισεκατοµµύρια ευρώ. Το λέω αυτό,
διότι και οι εκτιµήσεις του ΟΠΑΠ και οι δικές µας είναι ότι τα
5.000.000.000 στα οποία αναφέρεστε, είναι ένα ποσό µάλλον
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πληθωρισµένο.
Στην πραγµατικότητα υπολογίζει ο ΟΠΑΠ τουλάχιστον, ότι τα

ποσά αυτά του παράνοµου τζόγου αυτή τη στιγµή στην Ελλάδα,
είναι γύρω στα 2.000.000.000 και ως προς τα ποσά που έχει ει-
σπράξει το ελληνικό δηµόσιο την τελευταία δεκαετία -που δεν εί-
χαµε τόσο µεγάλη έξαρση αυτών των φαινοµένων- µάλλον προς
τα εκεί είναι τα σωστά νούµερα. Αυτό, όµως, βεβαίως είναι πάρα
πολύ δύσκολο να το αποτυπώσει κάποιος, εφόσον δεν είναι εύ-
κολο να παρακολουθήσει τι γίνεται µέσα από το διαδίκτυο.

Αυτό το οποίο έχει κάνει η πολιτεία και ο ΟΠΑΠ µαζί τον τε-
λευταίο καιρό, είναι ότι έχει ελέγξει αρκετά επισταµένα αυτό το
οποίο λέµε «παιχνίδια µε φυσική παρουσία». Το θεσµικό πλαίσιο
δηλαδή το οποίο υπάρχει αυτή τη στιγµή, δηµιουργεί µία δια-
σφάλιση για το ελληνικό δηµόσιο, ότι τα «παιχνίδια µε φυσική πα-
ρουσία» βρίσκονται αυτή τη στιγµή στο ελάχιστο. Και εκεί έχει
γίνει µία σοβαρή δουλειά, ώστε να περιοριστούν στο µεγαλύτερο
δυνατό σηµείο.

Η Επιτροπή Αντιµετώπισης του Παράνοµου και Αντικανονικού
Στοιχήµατος του ΟΠΑΠ στελεχώνεται σήµερα µε ανώτατα στε-
λέχη της Ελληνικής Αστυνοµίας και τις Υπηρεσίες Ειδικών Ελέγ-
χων του Υπουργείου Οικονοµικών µε νοµικούς και έχει την
υλικοτεχνική υποδοµή για να κάνει το έργο που έχει καλεστεί να
κάνει. Πρόσφατα µάλιστα απέτρεψε την εγκατάσταση στην Ελ-
λάδα της «STANLEYBET», η οποία είχε προσπαθήσει να εδραιω-
θεί στην Αθήνα και στην Καλαµαριά στη Θεσσαλονίκη.

Τα τελευταία, όµως, χρόνια έχει εµφανιστεί αυτό το νέο είδος
παράνοµου στοιχήµατος, το οποίο περιγράφεται στην ερώτησή
σας και το οποίο δηµιουργεί ένα καινούργιο πλαίσιο στο οποίο
πρέπει να ανταπεξέλθει και η ελληνική πολιτεία και ο ΟΠΑΠ. Η
επίθεση, λοιπόν, στο σηµερινό θεσµικό πλαίσιο έρχεται από το
διαδίκτυο και δεν αφορά µόνο τον ΟΠΑΠ, αλλά όλες τις άλλες
µορφές στοιχήµατος στη χώρα µας. Αν δείτε, ας πούµε, πολλά
από τα στοιχήµατα που µπορεί να βάλει κανείς µέσα από τον ηλε-
κτρονικό τζόγο, είναι εφάµιλλα του καζίνο και όχι του ΟΠΑΠ.

Σήµερα, µέσω του διαδικτύου, ένας Έλληνας πολίτης έχει τη
δυνατότητα να επισκεφθεί ένα διαδικτυακό τόπο, να στοιχηµατί-
σει σε κάθε µέρος του κόσµου για οποιαδήποτε δράση, χωρίς
να υφίσταται κανένας έλεγχος, χρησιµοποιώντας µόνο την πι-
στωτική του κάρτα. Και εδώ θέλω να σταθώ λίγο. ∆εν είναι τίποτε
άλλο ο ηλεκτρονικός τζόγος, αν θέλετε µοιάζει πάρα πολύ µ’
αυτό το οποίο είχαµε να αντιµετωπίσουµε µέχρι σήµερα σε όλες
τις άλλες µορφές του παράνοµου στοιχήµατος. Και λέω µοιάζει,
διότι το διαδικτυακό στοίχηµα µπορεί να έκανε ηλεκτρονικό το
παράνοµο στοίχηµα, αλλά έκανε και κάτι ακόµη χειρότερο, το
έβαλε µέσα στην καθηµερινότητα των σπιτιών µας. ∆ηλαδή, εκεί
που κάποτε στο σπίτι µας ερχόταν το παράνοµο στοίχηµα µια
φορά το χρόνο, τώρα έρχεται κάθε πρωί.

Υπάρχει, λοιπόν, µία σειρά στοιχηµατικών γεγονότων σε διά-
φορα κράτη, σε διάφορα αθλήµατα µε συγκεκριµένες αποδόσεις
για κάθε επιλογή, για κάθε όρεξη. Η επιλογή στοιχηµατικών γε-
γονότων γίνεται από τον παίχτη σε ένα ή περισσότερα στοιχη-
µατικά γεγονότα µε χρέωση του λογαριασµού της πιστωτικής
του κάρτας. Σε περίπτωση, βεβαίως, που κάνει λάθος, βάλλει
λάθος στοίχηµα, αυτά τα λεφτά τα χάνει. Σε περίπτωση, όµως,
που είναι ορθή η επιλογή του και κερδίσει τα λεφτά, η εταιρεία
στοιχηµατισµού πιστώνει το λογαριασµό της πιστωτικής του κάρ-
τας. Και αυτή µένει πάνω στην κάρτα του, έως ότου εκείνος ζη-
τήσει να το πάρει πίσω, αλλιώς συνεχίζει και το παίζει.

Και έτσι απλά, χωρίς καµµία δυσκολία, ο χρήστης επισυνάπτει
µία σχέση µε την εταιρεία ηλεκτρονικού στοιχήµατος, από την
οποία δύσκολα βγαίνει και από την οποία η δυνατότητα της κρα-
τικής εποπτείας και παρέµβασης, είναι εξόχως περιορισµένη.
Αυτή η σχέση εξάρτησης –αν θέλετε- του χρήστη µε την εται-
ρεία, προφανώς δηµιουργεί τις απώλειες στα έσοδα του δηµο-
σίου, που περιγράψατε.

Αυτό, όµως, έρχεται µε µία σειρά από κινδύνους. Ο πρώτος
κίνδυνος είναι ο κίνδυνος που έρχεται από την ευκολία της πρό-
σβασης. Ο χρήστης δεν χρειάζεται να βγει από το σπίτι του για
να στοιχηµατίσει. Κάποτε περπατούσε µέχρι το πρακτορείο του
ΟΠΑΠ ή πήγαινε σε ένα καζίνο ή στον ιππόδροµο. Σήµερα, από
το σπίτι του µπορεί να κάνει ακριβώς το ίδιο πράγµα.

Ο δεύτερος κίνδυνος είναι η δυσκολία ταυτοποίησης των στοι-
χείων του χρήστη για την εταιρεία, δηλαδή ακόµη και οι εται-
ρείες, οι οποίες θέλουν να ταυτοποιήσουν τα στοιχεία, δεν
µπορούν να ταυτοποιήσουν τα στοιχεία ενός ανήλικου, εάν
αυτός ο ανήλικος χρησιµοποιεί την κάρτα ενός τρίτου.

Και ο τρίτος κίνδυνος, βέβαια, έρχεται από την κερδοφορία
της εταιρείας. ∆ιότι -όπως είπατε και όπως είπαν και κάποιοι από
εσάς- τα έξοδα στις λειτουργικές δαπάνες υποδοµής, όπως τα
πρακτορεία, οι εταιρείες, µπορούν να περάσουν περισσότερα
κέρδη στους χρήστες, διότι δεν έχουν ακριβώς αυτά τα έξοδα
λειτουργίας. Και αυτό, βεβαίως, αυξάνει τον κίνδυνο εθισµού.

Ο χειρότερος, όµως, ίσως κίνδυνος αυτής της πρακτικής, είναι
ο υπερδανεισµός στον οποίο µπορεί να µπει ο χρήστης, εάν εθι-
στεί και συνεχίσει να πιστώνει την πιστωτική του κάρτα. Η ευκο-
λία χρέωσης της πιστωτικής κάρτας, σηµαίνει γρήγορο και
εύκολο δανεισµό, δανεισµό τον οποίο δεν µπορεί να παρακο-
λουθεί αναγκαστικά ο χρήστης. Χωρίς τις κοινωνικές αντιστάσεις
που υπήρχαν στο παρελθόν, χωρίς τους οικονοµικούς περιορι-
σµούς, ο χρήστης έχει τη δυνατότητα να υπερχρεώσει το νοικο-
κυριό του.

Είναι εντυπωσιακό πως αυτό το είδος δανεισµού και τζόγου -
ειδικά σε µία δύσκολη περίοδο για τη χώρα και για το ελληνικό
νοικοκυριό- έχει θέσει νέους κοινωνικούς κινδύνους, κοινωνικά
προβλήµατα, πολλές φορές προσωπικά δράµατα. Και µόνο
αυτός ο λόγος είναι επαρκής, για να πάρει την απόφαση η πολι-
τεία να κάνει ό,τι µπορεί για να σταµατήσει τον παράνοµο τζόγο
και τη διαφήµισή του.

Επιµένω σε αυτήν την κοινωνική παράµετρο του παράνοµου
στοιχήµατος, για να εξηγήσω γιατί δεν είναι µόνο θέµα του
ΟΠΑΠ, αλλά και της συντεταγµένης πολιτείας να κάνει ό,τι είναι
δυνατόν για να περιορίσουµε και κατά προτίµηση να βάλουµε
τέλος σ’ αυτό το φαινόµενο. Είναι θέµα που µας αφορά όλους
και κάτι στο οποίο οφείλουµε να συνεργαστούµε. Από τη µεριά
µας πάντως, είµαστε απολύτως αποφασισµένοι, να χρησιµοποι-
ήσουµε κάθε νοµικό µέσο το οποίο θα σταµατήσει τη διάδοση
αυτής της πρακτικής.

Για την απώλεια εσόδων για το κράτος όλοι µίλησαν. Θέλω
απλώς να επαναλάβω, ότι δεν είναι µόνο από τους φόρους, τους
οποίους περιγράψανε. Είναι και από τα µερίσµατα τα οποία ο
ΟΠΑΠ πληρώνει στο ελληνικό δηµόσιο, είναι και τα χρήµατα τα
οποία χάνει ο ΟΠΑΠ από τη δυνατότητα του να χορηγήσει επο-
πτευόµενους φορείς.

Για όλους αυτούς τους λόγους, λοιπόν, το ελληνικό δηµόσιο
έχει ξεκινήσει τώρα -έστω και αργά- την αντεπίθεσή του σ’ αυτό
το φαινόµενο. Σήµερα, αποτελεί πια προτεραιότητα της Κυβέρ-
νησης, να χτυπήσει τον παράνοµο τζόγο και έχει ενισχύσει τη
θέση των ειδικών παροχών στοιχήµατος και παιχνιδιών, για να
πατάξει τη φοροδιαφυγή. Σε αυτήν τη µάχη έχει ενταχθεί επίσης
και η δίωξη ηλεκτρονικού εγκλήµατος και θα συνεργαστούµε µε
κάθε ευκαιρία που µπορεί να βοηθήσει προς αυτή την κατεύ-
θυνση.

Σ’ αυτό το πλαίσιο που εξέθεσα, κινήθηκε και η πρόσφατη συ-
νάντηση µου µε τον Υπουργό των Οικονοµικών. Και ένας από
τους λόγους που δεν είναι εδώ σήµερα, είναι διότι βρισκόµαστε
σε απόλυτο συντονισµό, έτσι ώστε να φέρουµε το καλύτερο δυ-
νατό νοµοσχέδιο, το καλύτερο δυνατό πλαίσιο, για να περιορί-
σουµε αυτά τα φαινόµενα.

Συγκεκριµένα, επεξεργαζόµαστε µεθόδους και σειρά µέτρων
αποτελεσµατικής ρύθµισης και εποπτείας του συγκεκριµένου
τοµέα. Παρακολουθούµε στενά τις προσπάθειες της Γαλλίας –
στις οποίες αναφέρθηκε ο κ. Κουκοδήµος- όπως επίσης και του
Βελγίου, της Ιταλίας και της ∆ανίας. Αυτά τα προβλήµατα είναι
καινούργια προβλήµατα, είναι διεθνή προβλήµατα και έχουµε
κάθε λόγο να παρακολουθήσουµε πολύ στενά αυτό το οποίο κά-
νουν άλλες χώρες -ειδικά οι χώρες της Ευρωπαϊκής Ένωσης-
για να δηµιουργήσουµε το πλαίσιο, το οποίο θεωρούµε καλύτερο
για την Ελλάδα.

Εδώ να πω ότι συµφωνώ απολύτως ότι στις Ηνωµένες Πολι-
τείες δεν έχει γίνει µεγάλη πρόοδος προς αυτή την κατεύθυνση,
κυρίως διότι ήταν οι πρώτοι οι οποίοι έπρεπε να το αντιµετωπί-
σουν και πήρε πολύ χρόνο µέχρι να καταλάβουν όλες τις δια-
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στάσεις του προβλήµατος, αλλά και επειδή είναι ένα πάρα πολύ
δύσκολο πρόβληµα, το οποίο δεν µπορεί εύκολα να περιοριστεί.

∆υστυχώς σήµερα, το νοµικό πλαίσιο περιορίζει τις δυνατότη-
τές µας, ειδικά σε ό,τι αφορά τη διαφήµιση και την προώθηση
των παιγνίων µέσω του διαδικτύου, όπου η κείµενη νοµοθεσία
δεν προβλέπει τη δυνατότητα επιβολής της φραγής σε διαδι-
κτυακούς τόπους, στους οποίους γίνεται διαφήµιση παράνοµου
στοιχήµατος.

Έτσι, το µεγαλύτερο βάρος για τον περιορισµό της διαφήµι-
σης, πέφτει στον ΟΠΑΠ. Το ισχύον νοµοθετικό πλαίσιο έχει επι-
βάλλει ρητά, τόσο στις χορηγούµενες ενώσεις, όσο και σε
αυτοτελώς χορηγούµενα αθλητικά σωµατεία, τη συµβατική υπο-
χρέωση να µην επιτρέπουν τη διαφήµιση προβολής στα στάδια
εταιρειών, οι οποίες προσφέρουν παράνοµο στοίχηµα µέσω του
διαδικτύου στην Ελλάδα. Βρισκόµαστε σε συνεχή επικοινωνία µε
την ηγεσία του ΟΠΑΠ για να συνεχισθούν και να εντατικοποιη-
θούν αυτές οι προσπάθειες.

Επίσης ο ΟΠΑΠ διαπραγµατεύεται συνεχώς µε τα µέσα, τα
οποία προβάλλουν διαφήµιση τέτοιων εταιρειών. ∆ηλαδή, χρη-
σιµοποιεί τη δική του διαφηµιστική δύναµη για να διοχετεύσει τη
στοιχηµατική δραστηριότητα σε νόµιµο καθεστώς και να περιο-
ρίσει τη διαφήµιση των άλλων εταιρειών. Και έχει καταφέρει αυτό
το πράγµα σε ένα βαθµό.

Κλείνοντας, θέλω να σας ενηµερώσω για τις δράσεις της Γε-
νικής Γραµµατείας Αθλητισµού, στις οποίες αναφερθήκατε. Μέ-
χρι σήµερα, η Γενική Γραµµατεία Αθλητισµού, όχι µόνο δεν προ-
σπάθησε να ελέγξει τη διαφήµιση παράνοµου στοιχήµατος στους
επιχορηγούµενους φορείς, αλλά δεν ήλεγχε καν τους επιχορη-
γούµενους φορείς. Πολύ συχνά βλέπαµε τη Γενική Γραµµατεία
Αθλητισµού να επιχορηγεί φορείς, οι οποίοι είχαν µέσα σωµατεία-
σφραγίδες, έπαιρναν «µαύρα» χρήµατα, είχαν άλλες πηγές χρη-
µατοδότησης, πολλές φορές παράνοµες. Η Γενική Γραµµατεία
Αθλητισµού δεν είχε καµµία διαδικασία, µέσα από την οποία να
ελέγχει τους φορείς, τους οποίους χρηµατοδοτούσε.

Από την πρώτη ηµέρα που αναλάβαµε, είπαµε ότι αυτό το κα-
θεστώς θα το αλλάξουµε και στη Γενική Γραµµατεία Αθλητισµού,
αλλά και στη Γενική Γραµµατεία Πολιτισµού που βρήκαµε το
αντίστοιχο καθεστώς, δηλαδή οι χορηγήσεις γινόντουσαν χωρίς
καµµία διαδικασία αξιολόγησης των φορέων τους οποίους χρη-
µατοδοτούσαµε.

Σήµερα, για να χρηµατοδοτήσουµε κάποιον τέτοιον φορέα,
αυτός ο φορέας θα οφείλει να µπαίνει στο Μητρώο Επιχορη-
γούµενων Φορέων, ένα µητρώο το οποίο είναι σχεδόν έτοιµο και
πολύ σύντοµα θα το βάλουµε σε λειτουργία. Αυτό το Μητρώο θα
έχει αυστηρά κριτήρια, µε τα οποία θα εντάσσεται ένας οργανι-
σµός εκεί. ∆ηλαδή, ένας οργανισµός θα πρέπει να προσκοµίζει
µια σειρά από στοιχεία, µεταξύ των οποίων την ασφαλιστική και
φορολογική του ενηµερότητα, να περιγράφει το ιστορικό των
δράσεων που έχει κάνει µέχρι τώρα και πώς αυτές είχαν αντα-
ποδοτικό όφελος στο κοινωνικό σύνολο, να περιγράφει τη δράση
για την οποία θέλει να επιχορηγηθεί, να καταθέτει τον προϋπο-
λογισµό και να επιβάλει αναλυτικό απολογισµό - ώστε να ξέ-
ρουµε αν χρησιµοποίησε τα χρήµατα για τους λόγους για τους
οποίους τα πήρε- και βέβαια να µας λέει όλες τις άλλες πηγές
χρηµατοδότησής του.

∆εν µπορεί το ελληνικό κράτος να χρηµατοδοτεί φορείς που
παίρνουν άλλες παράνοµες χρηµατοδοτήσεις ή κάνουν παρά-
νοµη χρήση των χρηµάτων που τους δίνουµε. Αυτό επιβάλλει η
στοιχειώδης ευθύνη απέναντι στον Έλληνα πολίτη.

Στο πλαίσιο, λοιπόν, αυτό του Μητρώου των Επιχορηγούµε-
νων Φορέων και στον αθλητισµό και στον πολιτισµό, σκοπεύουµε
να µην επιχορηγείται από το κράτος, είτε άµεσα είτε έµµεσα, κα-
νένας φορέας που διαφηµίζει µε οποιονδήποτε τρόπο εταιρείες
ηλεκτρονικού στοιχήµατος ή άλλες παράνοµες δράσεις. Είναι
προφανές ότι ένα τέτοιο έγκληµα, µε µια τέτοια δράση, που είναι
καινούργια στη χώρα µας, δεν µπορεί να περιοριστεί µε το υπάρ-
χον εθνικό πλαίσιο, από τη µία µέρα στην άλλη.

(Στο σηµείο αυτό κτυπάει το κουδούνι λήξης του χρόνου οµι-
λίας του κυρίου Υπουργού)

Εάν έχω ένα λεπτό, κύριε Πρόεδρε, θα ήθελα να πω το εξής.
Πολλές από τις οµιλίες σας εξέφρασαν την αίσθηση του κατ’

επείγοντος γι’ αυτό το θέµα και έχετε απόλυτο δίκιο. Αυτή τη
στιγµή που µιλάµε, το ελληνικό δηµόσιο χάνει έσοδα απ’ αυτή τη
δράση.

Νοµίζω, όµως, ότι είναι ειρωνικό να συζητούµε για το ποιες θα
έπρεπε να είναι οι προτεραιότητες του Υπουργείου Οικονοµικών,
όταν ξέρετε πάρα πολύ καλά την κατάσταση την οποία κληρο-
νόµησε και αυτά τα οποία έπρεπε να φέρει στο τραπέζι. Τα νο-
µοσχέδια που έχει φέρει το Υπουργείο Οικονοµικών, πιστεύω ότι
βάζουν τις σωστές προτεραιότητες για την ελληνική οικονοµία.

Βεβαίως η απώλεια αυτών των εσόδων είναι πάρα πολύ σηµα-
ντική και θα φέρουµε σύντοµα ένα νοµοσχέδιο, το οποίο θα προ-
σπαθήσει να βάλει τάξη σ’ αυτή την κατάσταση. Απλά, δεν θα
είναι το συγκεκριµένο φορολογικό νοµοσχέδιο, θα είναι ένα και-
νούργιο νοµοσχέδιο που διέπει όλα τα τυχερά παιχνίδια.

Σας ευχαριστώ πολύ.
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα του ΠΑΣΟΚ)

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ (Βύρων Πολύδωρας): Ευχαριστούµε τον
κύριο Υπουργό.

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, έχω την τιµή να ανακοινώσω
στο Σώµα ότι τη συνεδρίασή µας παρακολουθούν από τα άνω
δυτικά θεωρεία, αφού προηγουµένως ξεναγήθηκαν στην Έκθεση
της Αίθουσας «ΕΛΕΥΘΕΡΙΟΣ ΒΕΝΙΖΕΛΟΣ» και ενηµερώθηκαν για
την ιστορία του κτηρίου και τον τρόπο οργάνωσης και λειτουρ-
γίας της Βουλής, πενήντα τρεις µαθητές και µαθήτριες και τρεις
εκπαιδευτικοί-συνοδοί τους από Γυµνάσιο Σαρώνης Ρόδου.

Η Βουλή τους καλωσορίζει.
(Χειροκροτήµατα απ’ όλες τις πτέρυγες της Βουλής)

Το λόγο έχει ο Κοινοβουλευτικός Εκπρόσωπος της Νέας ∆η-
µοκρατίας, κ. Κωνσταντίνος Τζαβάρας, για δώδεκα λεπτά.

Ορίστε, κύριε συνάδελφε, έχετε το λόγο.
ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΤΖΑΒΑΡΑΣ: Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε.
Πράγµατι, κύριε Υπουργέ, η τελευταία αποστροφή της οµιλίας

σας αναγνωρίζει τουλάχιστον ότι ήταν εύστοχη η επίκαιρη επε-
ρώτηση, µε την οποία η οµάδα των Βουλευτών της Νέας ∆ηµο-
κρατίας πέτυχε να ελέγξει κοινοβουλευτικά την Κυβέρνηση.

Και η, οµολογουµένως απ’ όλες τις πλευρές, αναγνωριζόµενη
ευπρέπειά σας είναι πράγµατι κάτι που µας δίνει το δικαίωµα να
αναφέρουµε πέντε σηµεία τουλάχιστον που βλέπουµε ότι θα
αποτελέσουν µια κατανοητή από την πλευρά µας κριτική, την
οποία έχετε ανάγκη και ως πλειοψηφία στο Κοινοβούλιο, αλλά
και ως Κυβέρνηση.

Γιατί ακούγοντάς σας, µου δηµιουργήθηκε η εντύπωση ότι
προσπαθείτε να αντιπαρέλθετε αυτό το τελευταίο ζήτηµα, του
ότι δηλαδή µ’ αυτήν την ολιγωρία της η Κυβέρνηση απώλεσε
έσοδα, µε τα οποία θα είχε την άνεση, εάν τα είχε εισπράξει, να
µην είναι τόσο πολύ απειλητική και τόσο πολύ κραυγαλέα απάν-
θρωπη για τα εισοδήµατα των ασθενεστέρων οικονοµικά τάξεων.

Είναι βέβαιο -και κανένας επ’ αυτού δεν µπορεί να έχει άλλη
άποψη- το γεγονός ότι κληθήκατε σε κρίσιµες ώρες να διαχειρι-
στείτε ένα πολύ µεγάλο ζήτηµα, ένα ζήτηµα που έχει ιστορική ση-
µασία, ένα ζήτηµα που πραγµατικά θα πρέπει τουλάχιστον να σας
οπλίσει µε τη δύναµη που χρειάζεται σ’ αυτές τις κρίσιµες ώρες
για να επιχειρήσετε το πέρασµα σε µια νέα εποχή. Να ολοκλη-
ρώσετε εσείς τουλάχιστον, µε πειστικότητα, αλλά και µε αποτε-
λεσµατικούς χειρισµούς, τον ιστορικό κύκλο της Μεταπολίτευ-
σης, εκεί όπου πραγµατικά αφέθηκαν ηγεσίες και λαός σε µια
πρωτοφανή συσσώρευση πιο πολύ ελπίδας ότι µονίµως τα πράγ-
µατα θα πηγαίνουν προς το καλύτερο, παρά µιας στοιχειώδους
αίσθησης του καθήκοντος για µια άνθιση παραγωγικών διαδικα-
σιών, για µια ολόπλευρη και συντεταγµένη πορεία όλων των δυ-
νάµεων αυτού του τόπου προς ένα ευρωπαϊκό γίγνεσθαι, εν όψει
µιας ολοκλήρωσης.

∆υστυχώς, όµως -και πρέπει όλοι να το παραδεχθούµε και να
µην παύουµε να το τονίζουµε- πλέον δεν µπορεί να παραγάγει
άλλο η ιστορία αυτό το µοντέλο της ανάπτυξης, όχι µόνο της οι-
κονοµικής, αλλά και της συµβολικής, της πολιτικής και της πολι-
τιστικής. Η ιστορία πλέον αυτού του τόπου είναι συνδεδεµένη µε
την αποτελεσµατικότητα των χειρισµών που η Κυβέρνηση είναι
υποχρεωµένη να επιτελέσει.

Και βέβαια, δεν µπορεί κανείς, κύριε Υπουργέ, να αµφισβητή-
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σει ότι οι καθυστερήσεις µε τις οποίες χρεωθήκατε, είναι καθυ-
στερήσεις στην αντιµετώπιση πολύ συγκεκριµένων ζητηµάτων
οικονοµικής τάξεως, για τα οποία έπρεπε να είστε ή τουλάχιστον
εσείς λέγατε ότι είστε έτοιµοι, µε ένα συγκεκριµένο σχέδιο εξό-
δου από την κρίση, το οποίο δεν είδε ο ελληνικός λαός.

Επίσης κακώς µέµφεσθε την προηγούµενη κυβέρνηση για αι-
τίες οι οποίες δεν αναφέρονται ή τουλάχιστον δεν έχουν σχέση
µόνο µε την πενταετία της. Γιατί αίφνης η ελληνική οικονοµία δεν
έγινε ήκιστα παραγωγική στα τέσσερα ή στα πέντε χρόνια της
πρωθυπουργίας του Κώστα Καραµανλή.

(Στο σηµείο αυτό την Προεδρική Έδρα καταλαµβάνει η Β’ Αντι-
πρόεδρος της Βουλής κ. ΡΟ∆ΟΥΛΑ ΖΗΣΗ)

Γιατί επίσης, γνωρίζετε ότι οι συντεχνίες δεν απέκτησαν αυτήν
την αχαλίνωτη διάθεση για διεκδικήσεις στα τέσσερα ή πέντε
προηγούµενα χρόνια. Γιατί επίσης η λατρεία του πολιτικού κό-
στους και των κοινωνικών θυσιών, που κανένας δεν ήθελε να επι-
βάλλει σε αυτόν το λαό στη διάρκεια της Μεταπολίτευσης, δεν
επινοήθηκαν ξαφνικά τα τρία ή τέσσερα τελευταία χρόνια. Γι’
αυτό, πάψτε επιτέλους να βρίσκετε αιτίες για να δικαιολογήσετε
την παρουσία σας σε αυτήν, την πολύ δύσκολη πράγµατι, κυ-
βερνητική θητεία σε ό,τι αφορά το παρελθόν! Το παρελθόν, εάν
πρέπει να το προσεγγίσουµε, οφείλουµε να το προσεγγίσουµε
µε ιστορικά εργαλεία, γιατί είναι πράγµατι µεγάλο ζήτηµα, αυτή
η Κυβέρνηση να µπορέσει να πείσει τον ελληνικό λαό γι’ αυτήν
την εµπιστοσύνη µε την οποία την έχει πιστώσει και όχι µόνο οι
πολιτικές δυνάµεις, όχι µόνο οι κοινωνικές κατηγορίες, όχι µόνο
και αυτοί ακόµα που εκπροσωπούν ή υπηρετούν τα µέσα µαζικού
επηρεασµού και οι οποίοι σε άλλες εποχές, εάν η προηγούµενη
κυβέρνηση ελάµβανε τα µέτρα που εσείς σήµερα λαµβάνετε, δεν
θα είχε αφήσει τίποτα όρθιο σ’ αυτόν τον τόπο. Όλα αυτά πρέ-
πει να τα εκτιµήσετε και σε όλα αυτά πρέπει να σκύψετε µε πολύ
µεγάλη προσοχή, εάν δεν θέλετε γρήγορα το πολιτικό κεφάλαιο,
το οποίο συγκεντρώσατε µε τη βοήθεια και τη στήριξη του ελ-
ληνικού λαού, να εξανεµιστεί.

Φοβούµαι -και το λέω µε πολύ σεβασµό- κύριε Υπουργέ, ότι
περί πολλά τυρβάζετε και µεριµνάτε, ενός, όµως, πράγµατος
έχετε χρεία, του πώς πραγµατικά θα χειριστείτε ζητήµατα σαν
αυτό που σας έθεσε η συγκεκριµένη επερώτηση. Γιατί απ’ αυτό
ακριβώς το συγκεκριµένο σηµείο µιας οικονοµικής πολιτικής που
θα φορολογούσε δίκαια τα στοιχήµατα που παίζονται στο διαδι-
κτυακό χώρο, θα είχατε την ευκαιρία να έχετε ανακουφίσει τα
ταµεία του κράτους µε ποσά της τάξεως του 1,5 ή των
2.000.000.000 ευρώ. Σήµερα έρχεστε και λέγοντάς µας χίλια
µύρια όσα επ’ αυτού, αυτό που προσπαθούµε να σας αποσπά-
σουµε είναι τουλάχιστον η υπόσχεση ότι θα το δείτε, ότι θα το
φροντίσετε, ότι θα κάνετε µία αποτελεσµατική πολιτική για να
υπάρξει και από εκεί µία ωφέλεια.

Το λέω για να δείτε, λοιπόν, ότι και από αυτήν την άποψη η
Αξιωµατική Αντιπολίτευση έχει µεγαλύτερη συνείδηση και µεγα-
λύτερη συναίσθηση της κρισιµότητας των περιστάσεων και των
συνθηκών που περνάει ο τόπος. Το λέω αυτό, πιο πολύ έχοντας
στο µυαλό µου και µια σειρά γεγονότα, τα οποία µάλλον έχουν
οδηγήσει και τον τόπο, αλλά και από την κριτική που ήδη έχει αρ-
χίσει να σας γίνεται, παρ’ όλο το βραχύ χρόνο που κυβερνάτε, σε
µία απογοήτευση.

Πριν απ’ ένα µήνα -πρέπει να ήταν στις 16 Φεβρουαρίου- εί-
δαµε µε προεδρικό διάταγµα, µετά από πρόταση του Υπουργού
∆ιαφάνειας, να χαρίζονται ποινές σε εµπόρους ναρκωτικών, να
απαλλάσσονται από τις ποινές και τις συνέπειές τους πολιτικοί
φίλοι της κυβερνώσας παράταξης, οι οποίοι είχαν καταδικαστεί
για αγορανοµικά εγκλήµατα.

Είδαµε επίσης και άλλου τέτοιου είδους παροχές σε ηµετέ-
ρους. Και ερωτούµε, άραγε, εσείς που κατηγορήσατε και εξα-
κολουθείτε να κατηγορείτε για φαυλοκρατία την απελθούσα
κυβέρνηση, εξακολουθείτε µε τα ίδια µέσα να αγωνίζεστε για ένα
καλύτερο µέλλον αυτού του τόπου; Και δεύτερον, υπήρξε και
επίσης µία άλλη αλλαγή, που είναι η επαναφορά του τόπου στις
πιο δύσκολες περιστάσεις του λαϊκισµού, της ευνοιοκρατίας και
των πελατειακών σχέσεων.

Συνεχίσατε και στο Υπουργείο Εθνικής Άµυνας να ανακαλείτε
από την αποµαχία, από την εφεδρεία στην ενεργό υπηρεσία τους

κοµµατικούς σας φίλους. Άρα µε αυτόν τον τρόπο θα περάσουµε
τη χώρα στη νέα εποχή, σ’ αυτήν την εποχή, η οποία σηµειώνει
το τέλος του δηµοκρατικού συρφετού της Μεταπολίτευσης,
όπως χαρακτηριστικά τον έχει ονοµάσει ο γνωστός εθνικός τρο-
βαδούρος;

Ένα ακόµα πιο σπουδαίο, πολύ πιο σοβαρό και πολύ, αν θέ-
λετε, πιο σηµαντικό. Φέρνετε αύριο και θα συζητηθεί στην Ολο-
µέλεια του Κοινοβουλίου µία τροπολογία, η οποία ανατρέπει τις
ισορροπίες του πολιτεύµατος και δηµιουργεί αρµοδιότητες που
έχουν σχέση µε συναλλακτικά καθήκοντα και οικονοµικές δρα-
στηριότητες υπέρ του Πρωθυπουργού της χώρας. Παραβιάσατε
κατάφορα το άρθρο 82 του Συντάγµατος, µε το οποίο ο Πρωθυ-
πουργός ως κρατικό όργανο που ανάγει τη δηµοκρατική νοµι-
µοποίησή του απευθείας στο λαό, αντί να κατευθύνει τις
προσπάθειες της Κυβέρνησης σ’ ένα συγκεκριµένο στόχο που
έχει σχέση µε τις προγραµµατικές δεσµεύσεις της παράταξής
του και του κόµµατός του, αντί να υπηρετεί τον τόπο και να προ-
σπαθεί να ανταποκριθεί στα ιστορικής σηµασίας, µεγάλης ση-
µασίας καθήκοντά του, προσπαθεί υπέρ του να µεταβάλει τις
ισορροπίες των εξουσιών και να δηµιουργήσει τη δυνατότητα να
αναθέτει σε φυσικά και νοµικά πρόσωπα, ηµεδαπά ή αλλοδαπά,
την εκπόνηση µελετών και την προµήθεια υπηρεσιών, που για
πρώτη φορά συµβαίνει σ’ αυτόν τον τόπο και πιστεύω να µην
υπάρχει κανένα αντίστοιχο φαινόµενο σε όλη την πολιτισµένη δη-
µοκρατική οικουµένη.

Ερωτώ, µε αυτόν τον τρόπο θα κυβερνήσετε; Νοµίζω, λοιπόν,
ότι θα πρέπει κάποια στιγµή να κρατήσετε αποστάσεις και από
τον κοµµατικό ναρκισσισµό, µε τον οποίο έχετε εισβάλλει κυριο-
λεκτικά στην ιστορική πραγµατικότητα που αρχίζει να διαµορ-
φώνεται µετά την 5η Οκτωβρίου του 2009 και κυρίως, θα πρέπει
εδώ στη Βουλή να έχετε την υποµονή και κυρίως τη δηµοκρα-
τική ευαισθησία να ακούτε τον ήχο και τον παλµό του δηµοκρα-
τικά οργανωµένου αυτού πολιτεύµατος, ο οποίος διά µέσου των
αντιπροσώπων του λαού, δίνει τη δυνατότητα σε όλους τους
Υπουργούς και να απαντούν, αλλά κυρίως να σέβονται τη δηµο-
κρατία ως πολίτευµα, ως πολίτευµα ίσων και ως πολίτευµα ελευ-
θέρων πολιτών.

Είναι πράγµατι κραυγαλέα η απουσία του Υπουργού Οικονο-
µικών. ∆εν µπορεί να ισοφαριστεί από την εξυπηρέτηση του
οποιουδήποτε άλλου καθήκοντος, το οποίο τον απασχολεί από
τα πραγµατικά δύσκολα καθήκοντα που έχει αναλάβει να διεκ-
περαιώσει, αλλά αυτή η απουσία δείχνει περιφρόνηση στο Κοι-
νοβούλιο. Και για ένα κόµµα όπως εσάς που ισχυρίζεστε ότι
αποτελείτε µία δηµοκρατική παράταξη, αυτό είναι πράγµατι ένα
σηµείο µεγάλης ντροπής! Τίποτα άλλο.

Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε.
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Νέας ∆ηµοκρατίας)

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΟΥΣΑ (Ροδούλα Ζήση): Ευχαριστούµε τον Κοινο-
βουλευτικό Εκπρόσωπο της Νέας ∆ηµοκρατίας κ. Τζαβάρα.

Το λόγο έχει τώρα ο Κοινοβουλευτικός Εκπρόσωπος του Πα-
νελληνίου Σοσιαλιστικού Κινήµατος κ. Πέτρος Ευθυµίου.

ΠΕΤΡΟΣ ΕΥΘΥΜΙΟΥ: Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, τυχαίνει
στη ζωή µου να µην έχω παίξει ποτέ στοίχηµα, να µην πιστεύω σε
αυτού του είδους τα τυχερά παιγνίδια και σήµερα νιώθω από-
λυτα δικαιωµένος γι’ αυτήν την επιλογή µου.

Σκεφθείτε αν κάποιος Έλληνας άκουγε ότι υπάρχει µία συ-
γκεκριµένη επερώτηση της Νέας ∆ηµοκρατίας για ένα ζήτηµα
και ότι εγείρεται ο Κοινοβουλευτικός Εκπρόσωπος της Νέας ∆η-
µοκρατίας και επί δώδεκα λεπτά δεν µιλάει για την επερώτηση.
Θα έχαναν όλοι οι Έλληνες το στοίχηµα! Ποιος θα πίστευε ότι ο
εκπρόσωπος ενός κόµµατος που καλείται να προασπίσει, να ανα-
δείξει το βαθύτερο περιεχόµενο µιας ερώτησης για συγκεκρι-
µένο θέµα, θα αγόρευε δώδεκα λεπτά και δεν θα υπήρχε το
συγκεκριµένο θέµα. Θα είχαν καταστραφεί όλοι οι τζογαδόροι!
Ενδεχοµένως µάλλον επέλεξε ο Κοινοβουλευτικός Εκπρόσωπος
της Νέας ∆ηµοκρατίας αυτήν τη µέθοδο για να δώσει ένα γερό
µάθηµα στους τζογαδόρους να µην πιστεύουν ποτέ ότι το Κοι-
νοβούλιο έχει κανόνες, ότι έχουµε δεσµεύσεις να µιλάµε για συ-
γκεκριµένα θέµατα, µε συγκεκριµένες θέσεις και άρα υπάρχει
ένα µάθηµα για τους τζογαδόρους. Υποθέτω ότι αυτή ήταν η επι-
λογή.
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Επειδή όµως έχουµε δεσµεύσεις και στη ζωή µας και στο Κοι-
νοβούλιο να µιλάµε για τα συγκεκριµένα, θα ξεκινήσω από τα συ-
γκεκριµένα. Επειδή επέρχεται ο κ. Χαραλάµπους από το ΚΚΕ,
είµαι βέβαιος ότι θα µπορούσαµε να ξεκινήσουµε από τα θεµε-
λιώδη. Σήµερα δεν έχετε ορισθεί, κύριε Χαραλάµπους, εσείς Κοι-
νοβουλευτικός Εκπρόσωπος;

ΧΑΡΑΛΑΜΠΟΣ ΧΑΡΑΛΑΜΠΟΥΣ: Ναι, κύριε συνάδελφε.
ΠΕΤΡΟΣ ΕΥΘΥΜΙΟΥ: Πρέπει να είναι νόµιµος ο τζόγος; ∆ιότι

θα ακούσουµε ότι ο τζόγος είναι µία έκφραση της καπιταλιστι-
κής κοινωνίας και αν λύσουµε τις αντιφάσεις του καπιταλισµού,
θα τελειώσουµε και µε το τζόγο, γι’ αυτό ας τελειώσουµε και µε
τον καπιταλισµό.

Το παράδοξο είναι ότι δεν υπάρχει τύπος ανθρώπινης κοινω-
νίας και σίγουρα -το ξέρουµε από την αρχαϊκή περίοδο, από τον
Όµηρο, από τα αγγεία, από µαρτυρίες- δεν υπάρχει τύπος αρ-
χαϊκής κοινωνίας σε όλο τον πλανήτη που να µην περιλαµβάνει
τον τζόγο. Είναι φαίνεται όντως ένα κοµµάτι της ανθρώπινης
φύσης, που παίρνει και κοινωνική µορφή. Άρα, έχει γίνει σύµ-
βαση απ’ όλους ότι από την ώρα που θα αναπτυχθεί ως πλευρά
της ανθρώπινης φύσης και ως κοινωνικό φαινόµενο, πρέπει να
µιλήσουµε για τον τρόπο ελέγχου του τζόγου. Και λέω ελέγχου
γιατί έχει –εγώ θα συµφωνήσω µε όλους τους αγορητές της
Νέας ∆ηµοκρατίας σ’ αυτό- βαρύτατες κοινωνικές επιπτώσεις.
∆εν χρειάζεται να πάµε στον «Παίκτη» του Ντοστογιέφσκι, ούτε
χρειάζεται να πάµε στον αγαπηµένο συγγραφέα του κ. Τζαβάρα,
τον Μισέλ Φουκώ, που έλεγε ότι: Στην πραγµατικότητα όποιος
τζογάρει πιστεύει στο Θεό και αναζητά µία δικαίωση, θέλει εκεί
να δικαιωθεί από τις αδικίες της ζωής.».

Αυτό που ξέρουµε, λοιπόν, είναι ότι πέρα από όλες αυτές τις
επενδύσεις του υπαρξιακού βάθους υπάρχει το ζήτηµα ότι ο τζό-
γος πρέπει να είναι ελεγχόµενος, διότι έχει βαθιές κοινωνικές
επιπτώσεις. Χρειάζεται µόνο αυτή η συµφωνία; Χρειάζεται κάτι
παραπάνω. Χρειάζεται να έχουµε υπ’ όψιν µας το πεδίο που κα-
λούµαστε να οργανώσουµε τη συζήτηση.

Το πεδίο πλέον είναι σαφές, είναι ρητό. Έχουµε την απόφαση
CE 42/07 του ∆ικαστηρίου των Ευρωπαϊκών Κοινοτήτων που ανα-
γνωρίζει όχι µόνο το δικαίωµα του κρατικού µονοπωλίου σε ό,τι
γνωρίζαµε ως τώρα τζόγο, αλλά και το δικαίωµα του κρατικού
µονοπωλίου και στο διαδικτυακό τζόγο, δηλαδή στο να παίζει κα-
νείς µέσω του διαδικτύου.

Αυτή η πρόσφατη απόφαση του ∆ικαστηρίου των Ευρωπαϊκών
Κοινοτήτων, εξηγεί το γιατί εδώ σήµερα έχει αναλάβει -όπως
ούτως ή άλλως το Σύνταγµα του αναγνωρίζει και του επιδαψι-
λεύει- το βάρος της απάντησης σ’ ένα τόσο σηµαντικό θέµα ο
αρµόδιος Υπουργός Πολιτισµού και Αθλητισµού που εποπτεύει
τον ΟΠΑΠ. ∆ιότι, αγαπητοί συνάδελφοι της Νέας ∆ηµοκρατίας,
δεν µπορούµε σε κανένα θέµα να βάλουµε το κάρο πριν από το
άλογο.

Για να φθάσουµε να φορολογήσουµε τον παράνοµο διαδι-
κτυακό τζόγο πρέπει πρώτα από όλα να δούµε τον τρόπο που θα
ασκήσουµε το προνόµιο του κρατικού µονοπωλίου στην οργά-
νωση του διαδικτυακού τζόγου. Και αυτό θα περάσει µέσα από
τον ΟΠΑΠ, ο οποίος θα αποφασίσει φυσικά µε στενή συνεργασία
όλων των κυβερνητικών τοµέων, δηλαδή στενή συνεργασία
Υπουργείου Πολιτισµού και Υπουργείου Οικονοµίας, τον τρόπο
που θα οργανωθεί αυτή η περιοχή υπό τον έλεγχο του κράτους,
ώστε να µην επιτραπεί ούτε η απάτη ούτε η εκµετάλλευση των
πολιτών ούτε η εκµετάλλευση ανηλίκων ούτε η καταστροφή οι-
κογενειών και προφανώς να αντληθούν τα νόµιµα έσοδα µέσω
της φορολόγησης του ελληνικού δηµοσίου. ∆ιότι ένας επιπλέον
λόγος που ανθεί ο παράνοµος τζόγος είναι ακριβώς ότι µη κα-
ταβάλλοντας φορολογία, δίνει και µεγαλύτερες αποδόσεις
στους παίκτες.

Ο Υπουργός ήταν απόλυτα σαφής, συγκεκριµένος και ευθύς,
ότι προτεραιότητα είναι η οργάνωση αυτού του πεδίου υπό τον
έλεγχο του κράτους και φυσικά µε τη διασφάλιση όλων αυτών
των όψεων, η άντληση του οικονοµικού οφέλους, που κανείς δεν
πρέπει να το προτάξει από τη λύση των κοινωνικών επιπτώσεων
του παράνοµου τζόγου -που ήδη ορισµένοι αγορητές της Νέας
∆ηµοκρατίας ορθά επεσήµαναν- τη µείζονα απειλή που επεσή-
µανε και ο Υπουργός. ∆ηλαδή, ότι ένας τζόγος που µπαίνει µέσα

στο σπίτι, που ασκείται µε τεράστια φυσικότητα στην καθηµερι-
νότητα του ανθρώπου, που περιλαµβάνει από τη νοικοκυρά έως
τον ανήλικο, είναι ο χειρότερα επικίνδυνος τζόγος.

(Στο σηµείο αυτό κτυπάει το κουδούνι λήξεως του χρόνου οµι-
λίας του κυρίου Βουλευτή)

Ένα λεπτό µόνο, κυρία Πρόεδρε.
Άρα, δεν µπορούµε να προτάξουµε το οικονοµικό στοιχείο.

Πρέπει να προτάξουµε το κοινωνικό, την αποτελεσµατικότητα
στον έλεγχο αυτής της παράνοµης διαδικασίας µέσω του διαδι-
κτύου, η οποία έχει βαθύτατα υπονοµευτικό χαρακτήρα στη συ-
νοχή και οικογενειών και ανθρώπινων προσωπικοτήτων.

Εποµένως για να κλείσω και εγώ, αν αγαπητοί φίλοι, µη ων ενή-
µερος σε όλες τις όψεις, αλλά παρακολουθώντας και έχοντας
έναν ισχυρό φάκελο, δεχθούµε ότι η εκτίναξη του παράνοµου
διαδικτυακού τζόγου είναι κατά σύµπτωση την περίοδο 2004-
2009, παρακαλώ αυτές οι ακρότητες του τύπου «τι κάνει η Κυ-
βέρνηση του ΠΑΣΟΚ γι’ αυτό το τροµερό ζήτηµα, γιατί
ολιγωρεί», θα µπορούσαν να ήταν τουλάχιστον πιο µετριοπαθείς.
∆ιότι είναι ακριβώς αυτό που δεν σέβεται ένα στοιχείο αναγκαίο
στη δηµοκρατία, να υπάρχει ακρίβεια στα στοιχεία και η οποία
να οδηγεί αντίστοιχα τις πολιτικές συµπεριφορές.

Όπως εξήγησε ο κ. Γερουλάνος το θεωρούµε ουσιώδες και
πρωτεύον, δεσµευόµαστε σε άµεσες δράσεις µε αυτή τη σειρά,
όπως την περιγράφουµε, ώστε να έχουµε προστασία της κοινω-
νίας και όφελος της οικονοµίας.

Σας ευχαριστώ.
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα του ΠΑΣΟΚ)

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΟΥΣΑ (Ροδούλα Ζήση): Ευχαριστούµε τον Κοινο-
βουλευτικό Εκπρόσωπο του ΠΑΣΟΚ κ. Πέτρο Ευθυµίου.

Το λόγο έχει τώρα ο Κοινοβουλευτικός Εκπρόσωπος του Κοµ-
µουνιστικού Κόµµατος Ελλάδας κ. Χαράλαµπος Χαραλάµπους.

ΧΑΡΑΛΑΜΠΟΣ ΧΑΡΑΛΑΜΠΟΥΣ: Ευχαριστώ, κυρία Πρόεδρε.
Χαίροµαι που ο Κοινοβουλευτικός Εκπρόσωπος του ΠΑΣΟΚ

ήξερε από πριν τι επιχειρήµατα θα χρησιµοποιήσω.
ΠΕΤΡΟΣ ΕΥΘΥΜΙΟΥ: Είχα διαβάσει το «ΡΙΖΟΣΠΑΣΤΗ», κύριε

συνάδελφε.
ΧΑΡΑΛΑΜΠΟΣ ΧΑΡΑΛΑΜΠΟΥΣ: Καταλαβαίνετε ότι ο τζόγος,

κύριε συνάδελφε, τα ναρκωτικά και όλα τα παρεµφερή, χρησι-
µοποιούνται σαν µέσο καταστολής και της νεολαίας και των λαϊ-
κών αγώνων.

Γι’ αυτό, λοιπόν, η Ευρωπαϊκή Ένωση φοβάται τους λαϊκούς
αγώνες. Αλλά µίλησε και ο κ. Τζαβάρας για το ευρωπαϊκό γίγνε-
σθαι. Μία από τις µορφές, κύριε Τζαβάρα, του ευρωπαϊκού γί-
γνεσθαι είναι να βάζει επί καθηµερινής βάσης πρόστιµα στην
Ελλάδα, γιατί δεν νοµιµοποιεί το τζόγο, δεν νοµιµοποιεί τα
«φρουτάκια», δεν νοµιµοποιεί τους «κουλοχέρηδες’.

Κυρία Πρόεδρε, όποιος διαβάσει την επερώτηση της Νέας ∆η-
µοκρατίας, αλλά και από τις τοποθετήσεις των συναδέλφων,
οδηγείται αβίαστα σ’ ένα συµπέρασµα. Υποβαθµίζονται -και κατά
την άποψή µου σκόπιµα- οι τεράστιες αρνητικές συνέπειες, οι
κοινωνικές επιπτώσεις του τζόγου µε κάθε µορφή σ’ ένα –αν θέ-
λετε- θέµα διαφυγόντων κερδών, φοροδιαφυγής, αθέµιτου συ-
ναγωνισµού µε τον ΟΠΑΠ. Όµως, υπάρχουν οι κοινωνικές αυτές
επιπτώσεις που όλοι ξέρουµε. Χιλιάδες οικογένειες διαλύονται
λόγω του τζόγου, έχουµε δεκάδες, εκατοντάδες ίσως αυτοκτο-
νίες, καταστροφή του κοινωνικού συνεκτικού ιστού, µε µόνο –αν
θέλετε- στοιχείο το πάθος του ανθρώπου -και πολλές φορές, λυ-
πούµαι που το λέω, ο άνθρωπος αυτός προέρχεται από τα λαϊκά
στρώµατα- για το τζογάρισµα.

Και αυτό είναι, αν θέλετε, το κυριότερο θέµα που πρέπει να
αντιµετωπισθεί. Θα πρέπει να αντιµετωπίζεται αυτό το πράγµα
µ’ έναν πραγµατικό τρόπο, που είναι η άµεση απαγόρευση κάθε
µορφής τζογαρίσµατος, τζόγου, είτε αυτό είναι διαδικτυακό είτε
είναι ηλεκτρονικό είτε είναι χαρτοπαιξία είτε είναι καζίνο είτε είναι
«φρουτάκια» είτε είναι «κουλοχέρηδες». Κάθε άλλο µέτρο ου-
σιαστικά µόνο ως ηµίµετρο µπορούµε να το θεωρήσουµε.

Εποµένως, κύριοι συνάδελφοι, το Κοµµουνιστικό Κόµµα της
Ελλάδος, τάσσεται αναφανδόν υπέρ της απαγόρευσης του τζό-
γου. Και θεωρούµε ότι η νοµιµοποίηση του ή εν πάση περιπτώ-
σει το να βρούµε τρόπους για να βγάλουµε τα κέρδη, από τα
οποία οι εταιρείες αυτές φοροδιαφεύγουν, ουσιαστικά δίνει λύση
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νοµιµοποιώντας το τζογάρισµα. Θεωρούµε ότι µπορεί να είναι
δύσκολο, αλλά όχι ακατόρθωτο, να υπάρξουν διατάξεις και νόµοι
που να θεωρούν το διαδικτυακό τζόγο ως ηλεκτρονικό έγκληµα,
όπως είναι η διακίνηση πορνογραφικού υλικού παιδικής πορνο-
γραφίας και έτσι θα πρέπει να αντιµετωπισθεί.

Ευχαριστώ.
ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΟΥΣΑ (Ροδούλα Ζήση): Ευχαριστούµε τον κ. Χα-

ραλάµπους.
Το λόγο έχει τώρα ο Κοινοβουλευτικός Εκπρόσωπος του Λαϊ-

κού Ορθόδοξου Συναγερµού κ. Μαυρουδής Βορίδης.
ΜΑΥΡΟΥ∆ΗΣ ΒΟΡΙ∆ΗΣ: Ευχαριστώ, κυρία Πρόεδρε.
Βρίσκοµαι νοµίζω στον αντίποδα της προηγούµενης τοποθέ-

τησης, υπό την έννοια ότι κατά την ταπεινή µου άποψη τα πάθη
είναι σύµφυτα µε την ανθρώπινη φύση και υπό ορισµένες προϋ-
ποθέσεις µπορεί να είναι και εξαιρετικά διασκεδαστικά.

Τώρα, προφανώς χρειάζεται µέτρο στη χρήση, αυτά ξέρετε τα
έχουν αντιµετωπίσει στην ηθική φιλοσοφία εδώ και παρά πολλά
χρόνια, άρα δεν είναι ανάγκη να ανακαλύπτουµε την πυρίτιδα σ’
αυτό το ζήτηµα, αν και καµµιά φορά η ηδονή, οφείλω να πω, συ-
νίσταται ακριβώς στην εκτροπή από το µέτρο. Άρα και αυτό ας
συνυπολογιστεί µέσα στις γενικότερες αναζητήσεις µας του φαι-
νοµένου.

Όσον αφορά, όµως, το συγκεκριµένο, επιτρέψτε µου να πω
ότι συµβαίνουν πολύ σαφή πράγµατα. Το ένα είναι , κύριε
Υπουργέ, ότι πληρώνουµε 30.000 ευρώ την ηµέρα ως πρόστιµο
στην Ευρωπαϊκή Ένωση, διότι έχουµε κάνει την απόλυτη ανοη-
σία, κυρία Πρόεδρε. Η απόλυτη ανοησία είναι ότι έχουµε απα-
γορεύσει όλα τα ηλεκτρονικά παίγνια στην Ελλάδα. Όταν λέµε
όλα, όλα. ∆εν µιλάµε για τα τυχερά. Όλα. Απαγορεύεται στην Ελ-
λάδα να έχεις ηλεκτρονικά µηχανήµατα. Ξέρετε αυτό, επίσης,
έχει µια διαλεκτική, η διαλεκτική ήταν ότι επειδή υπήρχαν ηλε-
κτρονικά µηχανήµατα και είχε βρεθεί τρόπος τα τεχνικά να τρέ-
πονται ευκόλως σε τυχερά, κατέληξε ο νοµοθέτης, βλακωδώς,
να απαγορεύσει όλα τα ηλεκτρονικά παίγνια. Και εδώ είµαστε
σήµερα.

Ένα δίληµµα, το οποίο από την άλλη µεριά ορθά ετέθη, είναι
πως θέλετε να παίρνουµε φόρους από κάτι που είναι παράνοµο,
για να πάρουµε φόρους πρέπει να το κάνουµε νόµιµο, αλλιώς
δεν µπορούµε να πάρουµε φόρους, οφείλουµε απλώς να το κα-
ταστείλουµε. Άρα, λοιπόν, πρέπει εδώ να γίνει µια επιλογή. Ή θα
νοµιµοποιηθεί, άρα θα πάρουµε φόρους ή θα κατασταλεί –πρό-
ταση του ΚΚΕ- οπότε δεν θα έχουµε φόρους. ∆ιαλέγουµε και
παίρνουµε!

Εγώ παίρνω τους φόρους. Εγώ, δηλαδή λέω ότι θα πρέπει να
προχωρήσουµε σε ρύθµιση, βεβαίως υπάρχουν κίνδυνοι, βε-
βαίως υπάρχουν ζητήµατα, βεβαίως είναι αλήθεια ότι µπορεί και
να καταστραφούν άνθρωποι. Όµως, κυρία Πρόεδρε, άνθρωποι
καταστρέφονται και από την κατάχρηση του αλκοόλ. Άνθρωποι
καταστρέφονται και από τον καπνό. Άνθρωποι καταστρέφονται,
θα µου επιτρέψετε να σας πω, γιατί έχουν µια έντονη ροπή στις
σεξουαλικές καταχρήσεις. Άνθρωποι καταστρέφονται για χίλιους
λόγους που έχουν να κάνουν µε την κατάχρηση των παθών. Τι
να κάνουµε;

∆εν ξέρω εάν εδώ µέσα στην Αίθουσα επικρατεί η άποψη ότι
το ελληνικό δηµόσιο και το κράτος πρέπει να αποτελούν ένα
είδος «µπαµπά» των ενηλίκων. Εγώ είµαι στην αντίθετη κατεύ-
θυνση, οι ενήλικοι θα κάνουν τις επιλογές τους, θα κοιτάξουν να
φροντίσουν να περιορίσουν τα πάθη τους και τις αγωνίες τους,
αν τα καταφέρουν τα κατάφεραν, αν δεν τα καταφέρουν υπάρ-
χει αυτή η λαµπρή έννοια µέσα στην φιλελεύθερη σκέψη, που
είναι η αρχή της ατοµικής ευθύνης, θα πληρώσουν για τα σφάλ-
µατά τους. Αυτό εγώ καταλαβαίνω γενικά ως µια κοινωνική, αν
θέλετε, λειτουργία, που για µένα έχει νόηµα.

Τώρα, το να ρυθµίσουµε την αγορά, επίσης βεβαίως έχει
νόηµα. Και, όµως, εδώ πρέπει πάλι να πάρουµε αποφάσεις. Πα-
ραδείγµατος χάριν εγώ καταλαβαίνω, κύριε Υπουργέ, ότι θα µπο-
ρούσε το κράτος -µιας και είµαστε στο δικό σας το τοµέα- να
παίρνει ορισµένες αποφάσεις γιατί προωθεί αξίες, γιατί τον εν-
διαφέρει, παραδείγµατος χάριν, η καλλιέργεια του πολιτισµού.
Εκεί πράγµατι µπορούµε να αφιερώσουµε πόρους.

Ποια είναι ακριβώς όµως η δηµόσια αξία που προωθείται µε

τις ιπποδροµίες; Ποιο είναι το δηµόσιο αγαθό; Μπορώ να κατα-
λάβω ότι αυτό είναι ένα παιχνίδι, δηµόσιο αγαθό δεν βλέπω. Εάν
είχατε το επιχείρηµα ότι βγάζουµε λεφτά από τις ιπποδροµίες,
άρα το νόηµα είναι να βγάζουµε λεφτά, τότε θα καταλάβαινα τι
λέτε, αλλά να χάνουµε λεφτά από τις ιπποδροµίες, αυτό οµο-
λογώ ότι δεν το καταλαβαίνω. Μπορώ να καταλάβω να χάσουµε
λεφτά στο θέατρο, γιατί έχει πράγµατι µια αντικειµενική πολιτι-
στική αξία, αλλά να χάνουµε λεφτά στις ιπποδροµίες; Γιατί δεν
τις αφήνουµε τις ιπποδροµίες να τις κάνει, όποιος θέλει να τις
κάνει, ώστε εν πάση περιπτώσει να µην τις πληρώνουµε εµείς;
Και εκεί θα µπορούσαµε να βάλουµε και ένα φόρο, να είµαστε σί-
γουροι δε ότι θα πάρουµε λεφτά και όχι ότι θα χάσουµε λεφτά.

Ένα δεύτερο. Έχουν λήξει, νοµίζω, οι άδειες των καζίνο. Αυτές
σκέφτεστε µήπως κάπως να τις ανανεώσετε, οπότε να πάρουµε
και τίποτα λεφτά από εκεί στην παρούσα φάση;

Ένα τρίτο. Γιατί κρατικό µονοπώλιο στον ΟΠΑΠ; Γιατί ξαφνικά
θα πρέπει παραδείγµατος χάρη, το άκουσα το επιχείρηµά σας,
το επιχείρηµά σας ήταν γιατί ανησυχούµε για τις κοινωνικές συ-
νέπειες…

ΠΕΤΡΟΣ ΕΥΘΥΜΙΟΥ: Μπορεί να εκχωρεί ο ΟΠΑΠ, είναι δικό
του θέµα.

ΜΑΥΡΟΥ∆ΗΣ ΒΟΡΙ∆ΗΣ: Σύµφωνοι.
Εγώ λέω, λοιπόν, αν µπορεί να εκχωρεί, οπότε θα σπάσουµε

υπό µια έννοια το µονοπώλιο, ας πάµε στην εκχώρηση. Το λέω
γιατί, εδώ το σηµαντικό ερώτηµα είναι τελικώς γιατί θα πρέπει
αυτό που είναι µια δραστηριότητα µη σύµφυτη µε την έννοια των
βασικών χαρακτηριστικών της δηµόσιας λειτουργίας να επαφίε-
ται στο κράτος;

Άκουσα το επιχείρηµα ότι, ξέρετε, το κρατάµε εµείς, γιατί
ελέγχουµε τους όρους. Και γιατί δεν µπορούµε να βγάλουµε ένα
νόµο για να ελέγξουµε τους όρους του και πρέπει να κρατάµε
την επιχειρηµατική λειτουργία; Ας βγάλουµε ένα νόµο και ας
οριοθετήσουµε πώς θα γίνεται η δουλειά. Αυτή είναι η δουλειά
του κράτους, να φτιάχνει το νοµικό πλαίσιο ή και τις υποδοµές
της λειτουργίας, όχι να ασκεί το ίδιο, αυτό καθ’ εαυτό τη λει-
τουργία.

Άρα, λοιπόν, εάν θέλουµε να µιλήσουµε για αυτό που είναι σή-
µερα το πεδίο των τυχερών παιγνίων, νοµίζω ότι η απάντηση βρί-
σκεται στο εξής απλό. Να αποφασίσουµε να απελευθερώσουµε
τη συγκεκριµένη αγορά, να προχωρήσουµε σε ρύθµισή της, να
θέσουµε κανόνες.

Θα µου επιτρέψετε, κλείνοντας, να πανηγυρίσω, κυρία Πρόε-
δρε, για την ελευθερία η οποία υπάρχει στο διαδίκτυο, για το ότι
εκεί υπάρχει ένας χώρος, ο οποίος όντως σε µεγάλο βαθµό είναι
αρρύθµιστος, όντως σε µεγάλο βαθµό το κράτος δεν έχει βάλει
το χέρι του και παρά τις στρεβλώσεις και τα προβλήµατά του,
εξακολουθεί να παραµένει το διαδίκτυο ένας µεγάλος χώρος
ελευθερίας, ατοµικής δράσης και επικοινωνίας.

Σας ευχαριστώ.
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα του ΛΑΟΣ)

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΟΥΣΑ (Ροδούλα Ζήση): Εµείς ευχαριστούµε τον
κ. Βορίδη που έβαλε και ένα «νέο στοίχηµα» για το πώς οι ενήλι-
κες θα πετύχουν το µέτρο και τον αυτοέλεγχο αν κατάλαβα καλά.

Θα προχωρήσουµε στην δευτερολογία των επερωτώντων
Βουλευτών. Ο κ. Καράογλου έχει το λόγο.

ΘΕΟ∆ΩΡΟΣ ΚΑΡΑΟΓΛΟΥ: Θα συνεχίσω, κυρία Πρόεδρε, από
εκεί που σταµατήσατε εσείς και από εκεί που σταµάτησε ο εκλε-
κτός συνάδελφος, ο κ. Βορίδης, λέγοντας ότι πράγµατι οι άν-
θρωποι, οι οποίοι είναι αυτόνοµες προσωπικότητες, οι οποίοι
είναι ελεύθεροι να αποφασίζουν για το καλό και για το κακό, πολ-
λές φορές όταν κάνουν υπέρβαση του χρυσού κανόνα του µέ-
τρου -και αναφέρθηκε σε µια σειρά παραδειγµάτων- έχουν κακό
τέλος. Το µόνο που δεν κατάλαβα, όµως, είναι όταν γίνεται υπέρ-
βαση της σεξουαλικότητας των ανθρώπων, ποιο είναι το κακό
τέλος αυτό; Ποια είναι η ζηµιά δεν κατάλαβα.

ΜΑΥΡΟΥ∆ΗΣ ΒΟΡΙ∆ΗΣ: Χαλάνε σπίτια, έχουµε τέτοια…
ΘΕΟ∆ΩΡΟΣ ΚΑΡΑΟΓΛΟΥ: Το αφήνω, όµως, το θέµα αυτό,

γυρίζω σελίδα και λέω το εξής.
Με πολύ µεγάλη προσοχή άκουσα τον Υπουργό ο οποίος -το

λέω γιατί το πιστεύω- θεωρώ ότι είναι ένας άνθρωπος αξιοπρε-
πής, ένας άνθρωπος καλών προθέσεων και είναι κάτι που του το
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αναγνωρίζω. Όµως, θα ήθελα να θυµίσω ότι ο δρόµος για την
κόλαση είναι στρωµένος από τις καλές προθέσεις. Και θα ήθελα
επίσης να θυµίσω ότι ο κύριος άξονας της ερώτησής µας έχει το
οικονοµικό σκέλος.

Βεβαίως, ήταν πάρα πολύ ενδιαφέρουσα η τοποθέτηση του
Κοινοβουλευτικού Εκπροσώπου του ΠΑΣΟΚ του κ. Ευθυµίου, ο
οποίος έδωσε και την κοινωνική διάσταση. Εµείς δεν παραγνω-
ρίζουµε την κοινωνική διάσταση αλλά τα προβλήµατα είναι δε-
δοµένα. Άρα, λοιπόν, πρέπει να αντιµετωπίσουµε τα προβλήµατα
και δεν σηµαίνει ότι αν αφήνουµε κάτι να είναι παράνοµο, αν δεν
βλέπουµε το πρόβληµα, δεν υπάρχει το πρόβληµα. Τα προβλή-
µατα είναι υπαρκτά.

Πριν από µερικές µέρες, κυρία Πρόεδρε, η Κυβέρνηση ανα-
κοίνωσε µια σειρά µέτρων που εκτιµάται ότι θα αποφέρουν
έσοδα στο δηµόσιο συνολικά της τάξης των 4.500.000.000 ευρώ
περίπου, τα οποία µοιράζονταν σε δυο κατευθύνσεις σε µέτρα
περιστολής του δηµοσίου και σε µέτρα φορολογικής επιδροµής,
όπως εµείς τα εκτιµήσαµε και όπως τα είδε και ο ελληνικός λαός.
Εκτιµά, λοιπόν, η Κυβέρνηση ότι από την προσπάθεια αυτή πε-
ρίπου 2.500.000.000 ευρώ θα µαζέψει φορολογώντας άγρια τους
µισθωτούς, τους συνταξιούχους, αυξάνοντας τους έµµεσους φό-
ρους, δηµιουργώντας µια σειρά από προϋποθέσεις που εκτιµά
ότι µε αυτόν τον τρόπο θα συγκεντρώσει αυτά τα έσοδα.

Εµείς ισχυριζόµαστε ότι θα µπορούσε µε άλλους τρόπους
αυτά τα έσοδα να τα µαζέψει και να µη δηµιουργήσει και το πρό-
βληµα που δηµιουργεί στην ελληνική οικονοµία, γιατί στερώντας
αγοραστική δύναµη, στερώντας καταναλωτική δύναµη από τους
Έλληνες πολίτες, δηµιουργεί πραγµατικά πολύ µεγαλύτερο πρό-
βληµα στην ελληνική οικονοµία. Και εξηγούµαι γιατί.

Υπάρχουν τέσσερις τρόποι που εύκολα, γρήγορα, µέσα στο
έτος θα µπορούσε η Κυβέρνηση να µαζέψει αυτά τα
2.500.000.000 ευρώ που χρειαζόταν και για τα οποία -γιατί δεν
προέβλεψε και δεν κινήθηκε σωστά να τα µαζέψει από εκεί που
δεν θα υπήρχε µεγάλο κοινωνικό πρόβληµα- αναγκάστηκε και
πήγε στην κατεύθυνση των µισθωτών και των συνταξιούχων.

Πρώτα – πρώτα: Ο ιντερνετικός τζόγος, που είναι µία πραγ-
µατικότητα και δεν µπορούµε να την εµποδίσουµε. Αναφερθή-
καµε εµείς και είναι δεδοµένα και αδιαµφισβήτητα τα στοιχεία
αυτά, ότι ξεπερνάει τα 5.000.000.000 ευρώ. Εκτιµάται ότι το κρά-
τος χάνει µόνο από φόρους 1,5 έως 2.000.000.000 ευρώ, περί-
που. Υπάρχει, λοιπόν, µία πραγµατικότητα και πρέπει να την
αντιµετωπίσουµε. ∆εν µπορούµε το διαδίκτυο, που είναι µία
άκρατη µορφή ελευθερίας, να το εµποδίσουµε. Αν το κάνουµε
αυτό θα είναι παγκόσµια πρωτοτυπία. Και, βεβαίως, αυτό δεν
µπορούµε και τεχνικά να το κάνουµε.

Άρα, λοιπόν, πρέπει να βρούµε, πώς θα νοµιµοποιήσουµε ό,τι
µπορούµε να νοµιµοποιήσουµε για να έχουµε και τα ανάλογα
έσοδα. ∆εν διεκδικούµε την παγκόσµια πρωτοτυπία γι’ αυτό.
Άλλες χώρες της Ευρωπαϊκής Ένωσης έχουν ήδη κινηθεί προς
την κατεύθυνση αυτή. Η Ιταλία έχει δηµοπρατήσει τρεις ιντερνε-
τικές άδειες για στοιχήµατα, για διαδικτυακό τζόγο. Η Γαλλία
αποφάσισε να δηµοπρατήσει περισσότερες από τρεις ιντερνετι-
κές άδειες, µε αυξηµένο φόρο. Εµείς, τΙ κάνουµε; Η Κύπρος ετοι-
µάζεται. Αυτά είναι ζητήµατα, τα οποία θα πρέπει να τα
αντιµετωπίσουµε άµεσα και δραστικά.

∆εύτερη πηγή εσόδων: Το στιγµιαίο λαχείο. Η προκήρυξη για
την έκδοση αδειών του στιγµιαίου λαχείου, του «ΞΥΣΤΟ». Η δη-
µοπράτηση δύο αδειών, όπως ήταν έτοιµο σχετικό προεδρικό
διάταγµα της Νέας ∆ηµοκρατίας στα τέλη του Αυγούστου του
2009, εκτιµάται ότι θα αποφέρει άµεσα 300.000.000 ευρώ στο
κράτος, ενώ εκτιµάται ότι τα ετήσια έσοδα θα κυµαίνονται περί-
που στα 200.000.000 ευρώ. Γιατί περιµένουµε; Τι περιµένουµε
και δεν προχωρούµε;

Τρίτον: Οι άδειες των καζίνων –κι εδώ υπάρχουν ευθύνες και
στη δική µας Κυβέρνηση και θέλω να είµαι δίκαιος και θα το πω
αυτό- έληξαν το 2006. Έχουν περάσει τρία χρόνια και είµαστε
στον τέταρτο χρόνο. Για ποιο λόγο η Κυβέρνηση δεν επαναδη-
µοπρατεί τις άδειες των καζίνων, κάτι που σηµαίνει ότι θα έχει
περίπου 400.000.000 ευρώ έσοδα, µόνο από την ανανέωση των
αδειών αυτών;

Τέταρτον: Τεχνικά παίγνια περιορισµένου οφέλους, τα περί-

φηµα «φρουτάκια». Με νοµοθεσία του 2002 απαγορεύτηκαν πα-
ντελώς.

(Στο σηµείο αυτό κτυπάει το κουδούνι λήξεως του χρόνου οµι-
λίας του κυρίου Βουλευτή)

Ολοκληρώνω, κυρία Πρόεδρε.
Κάποιοι άνθρωποι, που είχαν συµφέροντα, προσέφυγαν στα

ευρωπαϊκά δικαστήρια και πήραν απόφαση από αυτά, που λέει
ότι από 1ης Σεπτεµβρίου του 2009 για κάθε ηµέρα που δεν αντι-
µετωπίζουµε και δεν λύνουµε το πρόβληµα και δεν δίνουµε άδεια
χρήσης των τεχνικών παιγνίων, η χώρα µας θα πληρώνει 31.798
ευρώ, περίπου δηλαδή, 1.000.000 ευρώ το µήνα. Έχουν περάσει
ήδη επτά µήνες. Έχουµε πληρώσει ήδη 7.000.000 ευρώ και αυτό
ακόµη συνεχίζεται. Πότε θα αντιµετωπίσουµε το πρόβληµα;

Με αυτούς τους τέσσερις τρόπους που σας ανέφερα, µπο-
ρούσαµε πολύ εύκολα και χωρίς κανένα κοινωνικό κόστος να µα-
ζέψουµε τα 2,5 δισεκατοµµύρια ευρώ, τα οποία δυστυχώς, αυτή
τη στιγµή από την απραξία, την ολιγωρία και τις παλινωδίες της
Κυβέρνησης, έπεσαν επί δικαίων και αδίκων και κυρίως έπεσαν
επί µισθωτών και συνταξιούχων. Και, βεβαίως, υπάρχει και µία
σειρά από άλλους τρόπους.

Εµείς, κύριε Υπουργέ -µπορεί να µην είστε ο κατάλληλος, αλλά
οµιλώ δυστυχώς εις ώτα µη ακουόντων, το Υπουργείο Οικονοµι-
κών που θα έπρεπε να είναι εδώ διά εκπροσώπων του, δεν είναι-
επισηµαίνουµε ότι υπάρχουν τρόποι χωρίς την άγρια πολιτική της
συγκεκριµένης λιτότητας, χωρίς την άγρια φορολόγηση σε
βάρος κυρίως χαµηλόµισθων και χαµηλοσυνταξιούχων, να βρε-
θούν τα απαραίτητα έσοδα και να µειωθεί το δηµόσιο έλλειµµα.

Ιδού η Ρόδος, ιδού και το πήδηµα! Η Κυβέρνηση είναι αυτή
που πρέπει να αποφασίσει τι ακριβώς θέλει να κάνει.

Σας ευχαριστώ πολύ.
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Νέας ∆ηµοκρατίας)

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΟΥΣΑ (Ροδούλα Ζήση): Ευχαριστούµε τον επε-
ρωτώντα Βουλευτή Β’ Θεσσαλονίκης της Νέας ∆ηµοκρατίας κ.
Θεόδωρο Κάραογλου.

Το λόγο έχει για τη δευτερολογία του ο Βουλευτής Έβρου της
Νέας ∆ηµοκρατίας κ. Αλέξανδρος ∆ερµεντζόπουλος.

ΑΛΕΞΑΝ∆ΡΟΣ ∆ΕΡΜΕΝΤΖΟΠΟΥΛΟΣ: Ευχαριστώ, κυρία
Πρόεδρε.

Με όλη την εκτίµηση που έχω στο πρόσωπο του κυρίου
Υπουργού, οφείλω να πω, µετά την τοποθέτησή του, ότι πήραµε
τρεις απαντήσεις σε τρία ερωτήµατα που δεν κάναµε και σε τρία
ερωτήµατα που κάναµε, δεν πήραµε απάντηση.

Συγκεκριµένα: Πήραµε απάντηση στο ερώτηµα που δεν κά-
ναµε, για το αν χαίρεται η Κυβέρνηση και κατανοεί για την κα-
τάρτιση της επερώτησης. Είπε ότι χαίρεται και κατανοεί αυτήν
την επερώτηση.

Μας απάντησε για το θετικό έργο του ΟΠΑΠ και για την κοι-
νωνική του προσφορά, για το επίπεδο της οικονοµικής του συ-
νεισφοράς στο ελληνικό δηµόσιο. Ούτε αυτό το ρωτήσαµε και
αυτό το γνωρίζουµε.

Τέλος, µας περιέγραψε το πώς λειτουργεί ο ηλεκτρονικός τζό-
γος και τι επίπτωση έχει στην κοινωνία και πώς επηρεάζεται µέσα
από την ψυχολογία των παικτών. Ούτε αυτό ρωτήσαµε. Είναι αυ-
τονόητα αυτά και τα γνωρίζουµε.

Εµείς, τι ρωτήσαµε, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, κυρία Πρό-
εδρε; Ρωτήσαµε πρώτα – πρώτα, εάν αντιµετωπίζεται αυτού του
είδους η φοροδιαφυγή, η οποία είναι συγκεκριµένου ύψους και
που πραγµατικά είναι απαραίτητη η αντιµετώπισή της, για έναν
επιπλέον λόγο: για να µας λύσει τα δηµοσιονοµικά µας προβλή-
µατα. ∆υστυχώς, την απάντηση δεν την πήραµε, γιατί δεν είναι ο
αρµόδιος Υπουργός. Την απάντηση θα µπορούσε να µας τη
δώσει ο Υπουργός Οικονοµικών ή ο Υφυπουργός του, αλλά και
πάλι δεν θα µας ικανοποιούσε, γιατί στο νοµοσχέδιο που χθες
κατατέθηκε και αφορά τα φορολογικά µέτρα, δεν υπάρχει καµ-
µία νύξη γι’ αυτό το ζήτηµα.

Ρωτήσαµε ακόµη, για το αν έχουν κινηθεί όλες οι νόµιµες δια-
δικασίες για τη διαφήµιση που γίνεται, αυτών των παράνοµων
εταιρειών. ∆εν πήραµε απάντηση.

Τέλος, ρωτήσαµε εάν ερεύνησε κατά πόσο είναι ιδιοκτήτες
σωµατείων, συλλόγων, χρηµατοδότες, αυτές οι παράνοµες εται-
ρείες. Ούτε εδώ πήραµε απάντηση.
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Αυτό που τελικά πήραµε και εισπράξαµε είναι µια αόριστη και
γενικόλογη διάθεση καταπολέµησης του φαινοµένου, µέσα από
την παρακολούθηση του τι γίνεται σε άλλες χώρες και για µια
αόριστη υπόσχεση, ότι θα έρθει -λέει- ένα νοµοσχέδιο εν καιρώ,
το οποίο θα καλύπτει όλο αυτό το φάσµα του θέµατος που συ-
ζητάµε. Πιστεύω ότι είναι απαραίτητο να έρθει άµεσα και να αντι-
µετωπιστεί άµεσα αυτό το ζήτηµα.

Κλείνοντας θα ήθελα να δώσω και µία απάντηση στον Κοινο-
βουλευτικό Εκπρόσωπο του ΠΑΣΟΚ, κ. Ευθυµίου, που είπε ότι
ακούστηκαν ακρότητες για το τι κάνει η Κυβέρνηση γι’ αυτό το
ζήτηµα. ∆εν ακούστηκε καµµία ακρότητα, ούτε διαφαίνεται καµ-
µία ακρότητα µέσα στην επερώτηση που καταθέσαµε. Όταν,
όµως, έχουµε φτάσει πια στα άκρα -κατά διαπίστωση, όχι µόνο
της Ελλάδας- αυτό που χρειάζεται είναι να κάνει κάτι η Κυβέρ-
νηση και γι’ αυτό το ζήτηµα.

Σας ευχαριστώ πολύ.
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Νέας ∆ηµοκρατίας)

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΟΥΣΑ (Ροδούλα Ζήση): Ευχαριστούµε τον κ. ∆ερ-
µεντζόπουλο.

Το λόγο έχει ο επερωτών Βουλευτής Καστοριάς της Νέας ∆η-
µοκρατίας κ. Ζήσης Τζηκαλάγιας.

ΖΗΣΗΣ ΤΖΗΚΑΛΑΓΙΑΣ: Ευχαριστώ, κυρία Πρόεδρε.
Κυρία Πρόεδρε, κύριε Υπουργέ, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι,

ο Κοινοβουλευτικός Εκπρόσωπος του ΚΚΕ εξέφρασε τη χαρά
του, διότι ο Κοινοβουλευτικός Εκπρόσωπος του ΠΑΣΟΚ προέ-
βλεψε, τι θα πει στην τοποθέτησή του. Εγώ θέλω να πω ότι µάλ-
λον δεν θα εκφράσω τη χαρά µου, γιατί µάλλον και οι δύο
αξιότιµοι Κοινοβουλευτικοί Εκπρόσωποι -και του ΠΑΣΟΚ και του
ΚΚΕ- δεν προβλέπουν ή δεν φαντάζονται τι θα πω στη δευτερο-
λογία µου και αυτό γιατί αρέσκονται και οι δύο, οι πολιτικοί τους
φορείς, στο να µονοπωλούν το ενδιαφέρον για τα ευρύτερα
λαϊκά στρώµατα.

Στην πρωτοµιλία µου, προσπάθησα να κάνω µία σύντοµη ιστο-
ρική αποτύπωση τού πώς ξεκινήσαµε από τα χαρτοπαίγνια µε-
ταπολεµικά και φτάσαµε στο διαδικτυακό τζόγο.

Όσον αφορά, λοιπόν, τα χαρτοπαίγνια, όλος ο κόσµος ξέρει
ότι όλοι οι πολίτες, όλα τα λαϊκά στρώµατα ασχολούνταν µε
αυτά. Στα καφενεία, οι χαµηλότερες και µικροµεσαίες εισοδη-
µατικές τάξεις και σε κάποιους κλειστούς χώρους ή κλαµπ, οι µε-
σαίες ή µεγαλοαστικές τάξεις είτε οι άνδρες σε κάποιες
συνευρέσεις είτε και κάποιες κυρίες σε κάποιες αντίστοιχες κοι-
νωνικές συναναστροφές.

Τη δεκαετία του 1990, όταν είχαµε τη µεγάλη έξαρση των υπο-
λοίπων τυχερών παιγνίων, όπως είναι το «ΛΟΤΤΟ», το «ΠΡΟΤΟ»,
το «ΞΥΣΤΟ», το «ΚΙΝΟ», τότε αυτό που βλέπαµε στις διάφορες
αίθουσες, όπου παίζονται αυτά τα παιχνίδια, είναι να συµµετέ-
χουν κυρίως λαϊκά στρώµατα, χαµηλότερα εισοδήµατα και το
πολύ – πολύ µικροµεσαία εισοδήµατα.

Τώρα, πραγµατικά, προβληµατίζοµαι µε το διαδικτυακό τζόγο,
ο οποίος διενεργείται σε κλειστούς χώρους, µέσα στα σαλόνια ή
στις κρεβατοκάµαρες. Εκεί, λοιπόν, είµαι σίγουρος ότι κυρίως
εθίζονται πάλι πολίτες, οι οποίοι προέρχονται από τα µικροµε-
σαία εισοδήµατα. Ίσως να υπάρχει ένα µερίδιο και από τα µε-
γάλα εισοδήµατα και αυτό γιατί δεν υπάρχει η δηµόσια έκθεση,
όπως γίνεται στη συµµετοχή στα υπόλοιπα παίγνια, τα οποία
προείπα.

Το ανησυχητικό, όµως, είναι, όπως είπε και ο αξιότιµος κύριος
Υπουργός και οµολόγησαν οι Κοινοβουλευτικοί Εκπρόσωποι
όλων των πτερύγων, ότι µε αυτά τα παίγνια που γίνονται µε τον
τρόπο που γίνονται από παράνοµες εταιρείες, εθίζονται και µικρά
παιδιά, έφηβοι µε πολύ καταστρεπτικές συνέπειες, ίσως για το
παρόν τους και κυρίως για το µέλλον τους.

Και εκεί πρέπει να εστιαστεί το ενδιαφέρον όλων µας, στο να
λάβουµε όλα εκείνα τα προληπτικά -και όπου χρειάζεται κατα-
σταλτικά- µέτρα, για να περιορίσουµε όσο γίνεται αυτά τα φαι-
νόµενα, και από τη στιγµή που δεν είµαστε εµείς υπέρ της
κατάργησης όλων αυτών των δράσεων, στο να έχουν νόµιµη
φόρµα και από εκεί και πέρα να έχει όφελος και η εθνική µας οι-
κονοµία από τη φορολόγησή τους.

Σας ευχαριστώ.
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Νέας ∆ηµοκρατίας)

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΟΥΣΑ (Ροδούλα Ζήση): Ευχαριστούµε πολύ τον
κ. Τζηκαλάγια.

Το λόγο έχει ο Υπουργός Πολιτισµού και Τουρισµού κ. Παύ-
λος Γερουλάνος.

ΠΑΥΛΟΣ ΓΕΡΟΥΛΑΝΟΣ (Υπουργός Πολιτισµού και Τουρι-
σµού): Κυρία Πρόεδρε, κύριοι συνάδελφοι, είναι η πρώτη φορά
που λαµβάνω µέρος σε µία τέτοια κοινοβουλευτική διαδικασία
και πρέπει να πω ότι είχα την ελπίδα ότι θα αντιµετώπιζα ένα διά-
λογο. Κρίµα, διότι αυτό το οποίο κατάλαβα είναι ότι κάναµε µια
σειρά από δικούς µας µονολόγους για τα θέµατα τα οποία ο κα-
θένας είχε στο µυαλό του, αλλά ποτέ δεν καταφέραµε να ανταλ-
λάξουµε απόψεις.

Θα ήταν πολύ εύκολο για µένα να έρθω εδώ µε µία διάθεση
παρελθοντολογίας, γιατί εκ των πραγµάτων το θεσµικό πλαίσιο,
το οποίο σήµερα κατηγορείτε ότι κατασπαταλεί όλα αυτά τα
έσοδα, που θα µπορούσε να φέρει ο παράνοµος τζόγος στο ελ-
ληνικό δηµόσιο, είναι ένα θεσµικό πλαίσιο που υπήρχε και πριν
πέντε µήνες. ∆ηλαδή, κατηγορείτε ένα θεσµικό πλαίσιο το οποίο
δεν αλλάξατε ποτέ.

Μα, αν αυτό ήταν το νόηµα της συζήτησής µας σήµερα, δεν θα
καθόµουν να κάνω όλη αυτή την επισταµένη ανάλυση για το πώς
το κοινωνικό πρόβληµα υπάρχει µέσα από τον ηλεκτρονικό
τζόγο. Είναι αµαρτία στο χρόνο που χάσατε και εσείς και εγώ.
Εκεί είναι η ουσία του προβλήµατος. Βεβαίως, χάνουµε χρήµατα
κάθε µέρα, αλλά δεν είναι αυτός ο πραγµατικά µεγάλος κίνδυνος
που έχει κοινωνικά ο ηλεκτρονικός τζόγος σήµερα στην Ελλάδα.

Επιµένω σε κάτι άλλο που σας είπα πριν. ∆εν είναι δυνατόν από
τη λειτουργία του ΟΠΑΠ δέκα χρόνια σε καθεστώς -ουσιαστικά-
µονοπωλίου το ελληνικό δηµόσιο να έχει βγάλει 4,5 δισεκατοµ-
µύρια ευρώ και εµείς µέσα σε τέσσερις µήνες διακυβέρνησης να
κατηγορούµαστε ότι χάσαµε 2.000.000.000. Πώς είναι, δυνατόν,
δηλαδή; ∆έκα χρόνια λειτουργίας του ΟΠΑΠ και κατάφερε το ελ-
ληνικό δηµόσιο, σε καθεστώς µονοπωλίου, να πάρει 4,5 δισεκα-
τοµµύρια ευρώ έσοδα, φορολογία, µερίσµατα κ.ο.κ., και εσείς να
µας λέτε σήµερα ότι χάσαµε 2.000.000.000 ευρώ. ∆εν είναι αυτά
τα νούµερα.

ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΤΖΑΒΑΡΑΣ: Είναι κάτι λιγότερο.
ΠΑΥΛΟΣ ΓΕΡΟΥΛΑΝΟΣ (Υπουργός Πολιτισµού και Τουρι-

σµού): Όχι είναι πολύ λιγότερο. ∆ύο δισεκατοµµύρια και αν, είναι
ο τζίρος όλος και όλος. Και πόσοι λιγότεροι είναι, ενδεχοµένως,
οι φόροι που θα µπορούσαµε να εισπράξουµε, εάν το θεσµικό
πλαίσιο µπορούσε να πιάσει όλες τις περιπτώσεις παράνοµου
τζόγου. Όπως καταλαβαίνετε, είναι εξαιρετικά δύσκολο κάτω
από τις παρούσες συνθήκες.

Τελικά, θα µπορούσαµε άνετα να καθόµαστε να µιλάµε εδώ
για το αν τα χρήµατα τα οποία είχε ο ΟΠΑΠ και µπορούσε να δια-
θέσει για χορηγίες και δωρεές, έγιναν σωστά. Μα, κλαίτε για τα
χρήµατα, τα οποία λέτε ότι σήµερα χάνονται και δεν ασκήσατε
ποτέ έλεγχο στον ίδιο τον ΟΠΑΠ, για να δείτε πού πήγαιναν τα
χρήµατα που δίνατε.

Σε ό,τι αφορά τη Γενική Γραµµατεία Αθλητισµού, νοµίζω ότι
σας εξήγησα πάρα πολύ καθαρά τι γινόταν. ∆εν υπάρχει κανένας
έλεγχος στα σωµατεία και στις οµοσπονδίες, τις οποίες επιχο-
ρηγούµε, ούτε σαν Γενική Γραµµατεία Αθλητισµού ούτε µέσω
του ΟΠΑΠ. Αντίθετα, είναι απόλυτα ανεξέλεγκτη η κατάσταση
και κάποιος πρέπει να βάλει τέρµα.

Βάζουµε τέρµα, δηµιουργώντας το Μητρώο των Επιχορηγού-
µενων Φορέων. Είναι πάρα πολύ σηµαντικό αυτό, είναι ένα πολύ
µεγάλο βήµα και το κάνουµε όχι µόνο στους αθλητικούς συλλό-
γους αλλά και στον πολιτισµό, που είχαµε αυτό ακριβώς το πρό-
βληµα. ∆ηλαδή, επιχορηγούσε ο εκάστοτε Υπουργός, ανάλογα
µε τις δικές του προτιµήσεις, όχι ανάλογα µ’ αυτό το οποίο χρει-
αζόταν η πολιτεία ή ανάλογα µε αυτούς οι οποίοι παρείχαν υπη-
ρεσίες ποιότητας προς τον πολίτη.

Σήµερα, λοιπόν, έχουµε ένα θεσµικό πλαίσιο µέσα στο οποίο
υπήρχαν διάφορες δυνατότητες ελέγχου του παράνοµου τζό-
γου. Η Επιτροπή Εποπτείας και Ελέγχου Τυχερών Παιγνίων, του
Υπουργείου Οικονοµικών, δηµιουργήθηκε το 2004 και θα µπο-
ρούσε να έχει αποφασιστικό ρόλο, όµως, δεν µπήκε ποτέ εν
ενεργεία. Αυτή τη στιγµή βρίσκεται χωρίς υπαλλήλους και χωρίς
πραγµατικά τη δυνατότητα να ελέγξει αυτή την κατάσταση.
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Επίσης, η Εθνική Επιτροπή Τηλεπικοινωνιών και Ταχυδροµείων
η οποία µπορεί, σε ένα βαθµό, να εποπτεύει ηλεκτρονικές δρα-
στηριότητες, αλλά τίποτε παραπάνω από τα λεγόµενα «domain
names», που καταλήγουν σε «gr». ∆εν µπορεί, ουσιαστικά, να
κάνει κάποια κίνηση ενάντια στις παράνοµες εταιρείες.

Σας είπα και πριν ότι βασικός στόχος της Κυβέρνησης είναι η
συνολική αναβάθµιση του ΟΠΑΠ, αλλά και των άλλων εταιρειών,
οι οποίες για λογαριασµό της πολιτείας ασκούν τέτοιου είδους
δραστηριότητες. Λέω αναβάθµιση του ΟΠΑΠ, γιατί αυτό µπορεί
να γίνει. Ένα θεσµικό πλαίσιο, το οποίο ελέγχει τον παράνοµο
τζόγο, µπορεί να αναβαθµίσει τον ΟΠΑΠ. Υπάρχουν και άλλοι
τρόποι µε τους οποίους µπορούµε να το κάνουµε και όλοι αυτοί
οι τρόποι είναι µέσα στο πλαίσιο, το οποίο συζητούµε για το νο-
µοσχέδιο, που θα φέρουµε για τα τυχερά παιχνίδια.

Σηµειώστε, όµως, επίσης, ότι µε την ίδια λογική που βάζουµε
ένα πλαίσιο για διαφανείς διαδικασίες στη Γενική Γραµµατεία
Αθλητισµού και στη Γενική Γραµµατεία Πολιτισµού και στον
ΟΠΑΠ, µπορούµε να βάλουµε µία διαδικασία µέσα από την οποία
οι επιχορηγήσεις του ΟΠΑΠ θα πηγαίνουν σε γενικότερους στό-
χους της πολιτείας, έτσι ώστε να εξασφαλίζουµε ότι δεν θα είναι
χρηµατοδοτήσεις που θα γίνονται ως προσωπικά ρουσφέτια.

Εδώ, να απαντήσω και στον κ. Βορίδη και πρέπει να σας πω
ότι συµφωνώ µαζί του. Καταλαβαίνω απολύτως αυτό που λέει για
τον ιππόδροµο. Είναι πραγµατικά αξιολύπητη η κατάσταση ότι
στην Ελλάδα βρίσκεται ο µόνος ιππόδροµος στην Ευρώπη, ο
οποίος χάνει λεφτά. Μα, πώς είναι δυνατόν; Είναι εντυπωσιακό
αυτό από κάθε άποψη. ∆ηλαδή, έχουµε το µονοπώλιο, το χειρι-
ζόµαστε και το ελέγχουµε, γιατί µπορεί να γίνει πάρα πολύ επι-
ζήµιο κοινωνικά, και την ίδια ώρα δεν καταφέρνουµε να το
ελέγξουµε ούτε καν για τις προσλήψεις, τις οποίες κάνει και τα
λεφτά τα οποία χάνει.

ΑΛΕΞΑΝ∆ΡΟΣ ∆ΕΡΜΕΝΤΖΟΠΟΥΛΟΣ: Φταίνε τα άλογα!
ΠΑΥΛΟΣ ΓΕΡΟΥΛΑΝΟΣ (Υπουργός Πολιτισµού και Τουρι-

σµού): Προφανώς!
Εδώ, λοιπόν, έχουµε το εξής ενδιαφέρον. Ότι η αναβάθµιση

του ΟΠΑΠ, η αναβάθµιση όλων των τυχερών παιχνιδιών και το
θεσµικό πλαίσιο οδηγούν σε τάξη. Και η τάξη οδηγεί και στον
έλεγχο και στην πάταξη των φαινοµένων που βλέπουµε. Αυτό ση-
µαίνει και αύξηση εσόδων. Εδώ είναι µία κατάσταση στην οποία
η αναβάθµιση του ελληνικού µονοπωλίου είναι και κοινωνικά πρό-
σφορη και κοινωνικά υπεύθυνη.

Ποτέ, λοιπόν, δεν είχαµε λόγο περισσότερο από τώρα, να συµ-
φωνήσουµε όλοι µαζί, ότι εδώ πραγµατικά αξίζει µία κοινή προ-
σπάθεια, για να καταφέρουµε αυτό που θέλουµε. Παρ’ ότι
σέβοµαι απόλυτα τις τοποθετήσεις του Κοµµουνιστικού Κόµµα-
τος Ελλάδας, πολύ φοβάµαι ότι οι τοποθετήσεις αυτές δεν είναι
πάρα πολύ εφικτές. ∆εν θα πήγαινα στο άκρο που πήγε ο κ. Βο-
ρίδης. Ουσιαστικά, αυτό το οποίο περιέγραψε ο κ. Βορίδης στο
πρώτο µέρος της απάντησής του είναι το καθεστώς που έχουµε
σήµερα.

∆ηλαδή, σήµερα το ελληνικό δηµόσιο ελέγχει και έχει µία ανώ-
νυµη εταιρεία, η οποία παρέχει τις υπηρεσίες. ∆εν τις παρέχει το
ελληνικό δηµόσιο τις υπηρεσίες, είναι µία ιδιωτική ανώνυµη εται-
ρεία, η οποία ανήκει κατά 60% ή λίγο παραπάνω σε ιδιώτες. Άρα
ακριβώς αυτό το οποίο λέει ο κ. Βορίδης είναι αυτό που κάνει ο
ΟΠΑΠ. Αυτό, όµως, δεν σηµαίνει και την απελευθέρωση του τζό-
γου και µόνο τον έλεγχό του. Και γι’ αυτό δεν γίνεται και το
έχουµε παρατηρήσει. Όπου υπάρχουν οι εταιρείες και οι εται-
ρείες µπορούν να κινηθούν ελεύθερα, το δηµόσιο δυσκολεύεται
πάρα πολύ να τις ελέγξει. Άρα το µονοπώλιο του ΟΠΑΠ είναι και
θα πρέπει να είναι απαραίτητο για την ελληνική πολιτεία, για να
µπορέσει να ελέγξει την κατάσταση.

Λοιπόν, χρειάζεται ένα νέο θεσµικό πλαίσιο που να διευρύνει
τον έλεγχο, να νοµιµοποιεί ό,τι µπορεί να νοµιµοποιήσει. Και χαί-
ροµαι ότι κάποιοι από σας είπατε ότι είναι µια ευκαιρία, κάποιες
δραστηριότητες οι οποίες είναι καινούργιες να νοµιµοποιηθούν.
Και βεβαίως να βάλει όρους για την προβολή των εταιρειών, οι
οποίες είναι παράνοµες ή, εν πάση περιπτώσει, να βρει έναν
τρόπο να µπορεί να τις ελέγξει.

Σας είπα και πριν, είναι ένας χώρος στον οποίον µπορούµε να
κάνουµε πολύ σοβαρή δουλειά µαζί. Είναι ένα νοµοσχέδιο το

οποίο επεξεργαζόµαστε µε τον Υπουργό Οικονοµικών και το
οποίο θα έρθει πολύ σύντοµα στη Βουλή. Αυτό το νοµοσχέδιο
από τις πρώτες διαδικασίες που έχουν ξεκινήσει µπαίνει µέσα
στο πλαίσιο αυτό ακριβώς το οποίο περιγράψατε εσείς στις διά-
φορες τοποθετήσεις σας, ελπίζω πραγµατικά ότι εφόσον δείτε
αυτά τα οποία εσείς πρεσβεύετε, θα βοηθήσετε και εσείς για να
περάσει αυτό το νοµοσχέδιο και να περάσει παµψηφεί, έτσι όπως
το αξίζει.

Ευχαριστώ πολύ.
ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΟΥΣΑ (Ροδούλα Ζήση): Ευχαριστούµε τον κύριο

Υπουργό.
Το λόγο έχει ο Κοινοβουλευτικός Εκπρόσωπος της Νέας ∆η-

µοκρατίας κ. Κωνσταντίνος Τζαβάρας.
ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΤΖΑΒΑΡΑΣ: Ευχαριστώ, κυρία Πρόεδρε.
Και συµπτωµατικά θα ήθελα να απαντήσω στον κ. Ευθυµίου

ότι πράγµατι, την πιο πειστική κοινωνιολογική εξήγηση για το
κρατικό µονοπώλιο πάνω στον τζόγο, στις δυτικές κυρίως κοι-
νωνίες, συµβαίνει να την έχει δώσει ο Μισέλ Φουκώ. Πράγµατι, σ’
αυτές τις κοινωνίες το κράτος καλλιεργεί µια επιθυµία ή γενικά
την επιθυµία, µέχρι εκείνου του σηµείου που να µπορεί να την
ελέγχει. Αυτό συµβαίνει και µε τον τζόγο. Γιατί είναι κοινός τόπος
ότι η παιγνιώδης φύση του ανθρώπου είναι µέρος της εν γένει
παρουσίας του µέσα στον κόσµο. Homo Ludens λέµε και εννο-
ούµε ένα µέρος από το Homo Sapiens.

Με αυτή, λοιπόν, την έννοια, κύριε Υπουργέ, η συγκεκριµένη
επερώτηση δεν χάνει την επικαιρότητά της, παρ’ όλο που είναι
διαχρονική, όταν αναφέρεται στα µέσα του αποτελεσµατικού
ελέγχου αυτής της επιθυµίας που έχει στα χέρια του το κράτος.
∆εν µιλάµε για απαγόρευση, µιλάµε για τον έλεγχο που µπορεί
να κάνει αποτελεσµατικά το κράτος όταν µπορεί και συλλαµβά-
νει µέσω της φορολογίας αυτή τη φορολογητέα ύλη που πρέπει
να εισάγει στα ταµεία του, προκειµένου να τροφοδοτήσει ανα-
διανεµητικές πολιτικές. Γιατί το µεγαλύτερο και πιο αποτελε-
σµατικό µέσο αναδιανοµής των εισοδηµάτων είναι η φορολογία.
Και η πιο δικαιολογηµένη φορολογία είναι αυτή που αφορά τα
τσιγάρα, τα ποτά και τον τζόγο. Γιατί αυτός που εκθέτει τον
εαυτό του σε τέτοιου είδους δαπάνες, αφ’ ενός µεν δεν λει-
τουργεί µέσα στη λογική της καλλιέργειας της κοινωνικής συνο-
χής και της αποτελεσµατικής συνάφειας των ανθρώπων στις καθ’
ηµέραν ασχολίες τους, κυρίως, όµως, αυτό για το οποίο θα πρέ-
πει να δηλώνει διαθέσιµος είναι να προσφέρει κάτι παραπάνω
για να έχει το κράτος έσοδα τα οποία µέσα από τους µηχανι-
σµούς της αναδιανοµής, να µπορεί να τα χρησιµοποιεί για να κα-
λύπτει καθηµερινές ανάγκες σε άλλους τοµείς και κατ’ αυτόν τον
τρόπο να υπηρετεί κοινωνικούς σκοπούς υψίστης ευαισθησίας.

Με αυτήν την έννοια, λοιπόν, και πράγµατι ενδεχοµένως να
είναι κατανοητό το γεγονός ότι απαντώντας εξαντλήσατε όλες
τις πτυχές του θέµατος που ανάγονται στην αρµοδιότητά σας.
Γιατί πράγµατι δεν ήταν αντικείµενο αυτής της επερώτησης το
ποια νοµοθετική πολιτική θα ακολουθήσει η Κυβέρνησή σας στον
τοµέα της θέσπισης νέου πλαισίου κανόνων για τα παίγνια τα τυ-
χερά ή τα τεχνικά. Αυτό που εµείς θέλαµε να επισηµάνουµε και
βέβαια µε περίσσευµα καλοπιστίας, όχι µε διάθεση επικριτική και
κακόπιστη, είναι το ότι ακόµα και τώρα µπορείτε να ανασκου-
µπωθείτε και να λάβετε µέτρα προκειµένου να συλλάβετε αυτήν
την πλούσια φορολογική ύλη, που διαφεύγει µέσω αυτής της
ασυδοσίας του παράνοµου τζόγου που κυριαρχεί στο διαδίκτυο.
Και το διαδίκτυο πιστεύω ότι είναι ένας τόπος που σας είναι οι-
κείος, γιατί έχετε διαλέξει να κάνετε και τη λεγόµενη διαβού-
λευση των νοµοσχεδίων, των µέτρων.

Άρα, λοιπόν, ένας από τους λόγους που θα πρέπει να δεχθείτε
την πρόκληση να ξεκαθαρίσετε ή να νοµιµοποιήσετε τις δράσεις
που αναπτύσσονται στο διαδίκτυο -και βέβαια επ’ αγαθώ και του
κοινωνικού συνόλου- είναι να βρείτε τρόπους ώστε αυτές οι πα-
ράνοµες επιθυµίες να φτάνουν µέχρι του σηµείου που να ικανο-
ποιούν µεν αυτούς που τις εκδηλώνουν, αλλά ταυτόχρονα να
τους επιβάλλουν και την υποχρέωση να δίνουν κάτι παραπάνω,
αφού το θέλουν και το µπορούν, ώστε το κράτος να παίρνει
έσοδα πολύτιµα και αυτά να τα χρησιµοποιεί για την παιδεία, την
υγεία και προς άλλες κατευθύνσεις, όπου πράγµατι έχουµε υπο-
χρέωση σήµερα και µάλιστα σε συνθήκες αυτής της πρωτοφα-



νούς οικονοµικής κρίσης, να δαπανούµε.
Ευχαριστώ, κυρία Πρόεδρε.
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Νέας ∆ηµοκρατίας)

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΟΥΣΑ (Ροδούλα Ζήση): Ευχαριστούµε, κύριε Τζα-
βάρα.

Ο κ. Ευθυµίου ζήτησε το λόγο για µια µικρή προσθήκη.
ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΤΖΑΒΑΡΑΣ: Με την ανοχή µας και την

αγάπη µας.
ΠΕΤΡΟΣ ΕΥΘΥΜΙΟΥ: Μια προσθήκη ακριβώς, κυρία Πρόε-

δρε. Ήθελα να σηµειώσω, καθώς ο κ. Τζαβάρας πάντα προσφέ-
ρει διανοητικά ερεθίσµατα και επειδή θέλω να ελπίζω ότι τη
Βουλή των Ελλήνων τη βλέπουν νέοι άνθρωποι και να συµπλη-
ρώσω σ’ αυτό που είπε για το Homo Ludens. Είναι µια λατινική
έκφραση, σηµαίνει ο «παίζων άνθρωπος». Αλλά κατ’ ουσίαν ανα-
φέρεται σε ένα πραγµατικά σηµαντικό σύγγραµµα του Φινλαν-
δού φιλοσόφου Χουιζίνκα, που επιγράφει το µνηµειώδες βιβλίο
του, Homo Ludens. Αλλά είναι αυτός ο Homo Ludens που πρέ-
πει να επιδιώξουµε να πραγµατωθεί και όχι ο άνθρωπος του τζό-
γου. Αυτό που λέει ο Χουιζίνγκα µε το Homo Ludens, είναι ότι ο
άνθρωπος ξεχώρισε από όλα τα άλλα είδη, γιατί παίζοντας και-
νοτοµεί. Προχωρά µπροστά τη σκέψη, τη δράση του αλλά το
µόνο πράγµα που δεν εννοούσε ο µέγας φιλόσοφος Χουιζίνγκα
µε το Homo Ludens είναι ότι τζογάρει ο άνθρωπος ως παίκτης.
Εννοούσε αυτή τη διανοητική ελευθερία. Και θα ευχόµουν πραγ-
µατικά να µιλούσαµε για τα παιδιά της Ελλάδας που σπουδά-
ζουν, που καινοτοµούν, που πάνε µπροστά τη χώρα τους και να
µη µιλούσαµε για το βαθιά άχαρο αλλά εξίσου αναγκαίο για µια
Βουλή να έχει υπ’ όψιν της ότι υπάρχει αυτό το καινούργιο φαι-
νόµενο του διαδικτυακού στοιχήµατος. ∆εν αρέσει σε κανέναν
µας. Ο κύριος Υπουργός ήταν σαφής ότι πρωτεύον είναι να αντι-
µετωπιστεί κοινωνικά και µετά να ρυθµιστεί ως προς τις οικονο-
µικές όψεις. Και φαντάζοµαι ότι όλοι θα προτιµήσουµε αυτή την
εκδοχή και θα θέλαµε –και είµαι βέβαιος ότι συµφωνούµε- η νέα
γενιά της Ελλάδας να ήταν Homo Ludens, όπως ο Χουιζίνγκα
θέλει τον άνθρωπο και όχι παίκτης τυχερών παιγνίων, που κανέ-
ναν µας δεν εκφράζει και για κανέναν δεν θα θέλαµε να είναι
αυτή η ζωή του και ο ορίζοντας των ενδιαφερόντων του.

Σας ευχαριστώ, κύριε Τζαβάρα, για το ερέθισµα.
ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΤΖΑΒΑΡΑΣ: Ήταν πράγµατι πολύ σηµα-

ντική, αν µου επιτρέπετε, να πω, κυρία Πρόεδρε …
ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΟΥΣΑ (Ροδούλα Ζήση): Βεβαίως, κύριε Τζαβάρα.

Εγώ ενθουσιάζοµαι προσωπικά από τη συζήτηση αυτή που έχει
έναν παιδαγωγικό χαρακτήρα. Μόνο που θα έλεγα ότι σε κάθε
γενιά, κύριε Ευθυµίου, θα πρέπει να περάσει το µήνυµα της και-
νοτοµίας και της δηµιουργίας, θα το έλεγα έτσι, µέσα από τον
όρο του παιχνιδιού. Ας είναι, λοιπόν, δηµιουργικό το παιχνίδι µε
καινοτοµία για όλη τη χώρα µας και για όλες τις γενιές.

Και µε πολύ ενδιαφέρον, κύριε Τζαβάρα, περιµένω τον αντί-
λογο.

ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΤΖΑΒΑΡΑΣ: Βέβαια, η αναφορά που έκανα
-και αυτό είναι προς έπαινο του κ. Ευθυµίου- ήταν πράγµατι σ’
αυτό το σύγγραµµα. Απλώς, όµως, µε παρεξήγησε ο κ. Ευθυ-
µίου.

ΠΕΤΡΟΣ ΕΥΘΥΜΙΟΥ: Όχι, το αντίθετο!
ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΤΖΑΒΑΡΑΣ: Γιατί πράγµατι, ακόµα και στα

τυχερά παιχνίδια υπάρχει ένα διακύβευµα, αυτό δηλαδή που
εξαρτά την έκβαση του παιχνιδιού από την τύχη και αυτό που κυ-
ριολεκτικά δίνει τη γοητεία στο παιχνίδι ως µια διαδικασία που
δεν είναι αντίθετη µε τη σοβαρότητα αλλά αντίθετη µε την πραγ-
µατικότητα, όπως λέει ο Φινλανδός, τον οποίον εσείς αναφέρατε!

Ευχαριστώ.
ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΟΥΣΑ (Ροδούλα Ζήση): Ευχαριστώ, κύριε Τζα-

βάρα.
Κύριε Υπουργέ, έχετε το λόγο.
ΠΑΥΛΟΣ ΓΕΡΟΥΛΑΝΟΣ (Υπουργός Πολιτισµού και Τουρι-

σµού): ∆εν νοµίζω ότι µετά από έναν τέτοιο διάλογο µπορεί κα-
νείς να προσθέσει πολλά λόγια σοφίας. Απλά να πω ότι εδώ
εκτός από το κοινωνικό φαινόµενο που έχουµε από το παράνοµο
στοίχηµα, έχουµε και ένα άλλο φαινόµενο. Και αυτό νοµίζω ότι
αξίζει να το συγκρατήσουµε. ∆ιότι αυτό το οποίο βλέπουµε τώρα
που συµβαίνει µε το διαδίκτυο, είναι κάτι το οποίο θα συµβαίνει

συνέχεια. ∆ηλαδή, όσο η πολιτεία θα βρίσκει τρόπους να ελέγξει
την «πρόοδο» του παράνοµου στοιχήµατος τόσο θα βρίσκονται
καινούργιες µέθοδοι για να παραβιάσουν αυτό το πράγµα. ∆η-
λαδή τώρα βλέπουµε µια κατάσταση και τη βλέπουµε όχι µόνο
εδώ, τη βλέπουµε στα πνευµατικά δικαιώµατα για παράδειγµα,
που υπάρχει ένας πολύ σοβαρός διάλογος στο κατά πόσο στο
διαδίκτυο µέσα µπορεί να προστατεύσουµε τα πνευµατικά δι-
καιώµατα. Βλέπουµε συνέχεια µια «πρόοδο» της παρανοµίας και
µια αγωνία της πολιτείας, πάντα να βρίσκεται µπροστά απ’ αυτές
τις εξελίξεις.

Και είναι πάρα πολύ σηµαντικό να το καταλάβουµε αυτό, γιατί
οι δοµές τις οποίες πρέπει να δηµιουργήσουµε, πρέπει να είναι
πια διαχρονικές. ∆ηλαδή πρέπει αυτοµάτως να µπορεί η πολι-
τεία, να έχει το δικαίωµα η πολιτεία να παρακολουθεί αυτές τις
εξελίξεις και να µπαίνει να ελέγχει την κατάσταση στην οποία
βρίσκοµαι. Και το λέω αυτό, γιατί είναι πάρα πολύ σηµαντικό στο
θεσµικό πλαίσιο που θα θέσουµε να θεωρήσουµε δεδοµένη την
εξέλιξη της τεχνολογίας, το γεγονός ότι θα πρέπει να προστα-
τεύουµε τους Έλληνες πολίτες από εργαλεία τα οποία θα ανα-
καλύπτονται συνέχεια από αυτές τις εταιρείες για να
παραβιάσουν τα συστήµατα τα οποία βάζουµε.

Μέσα σε αυτό το πλαίσιο και κλείνοντας απλώς θέλω να πω
ότι προσβλέπω και πάλι να µπορέσουµε να συνεργαστούµε σε
αυτό το πεδίο.

Ευχαριστώ πολύ.
ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΟΥΣΑ (Ροδούλα Ζήση): Ευχαριστούµε πολύ τον

κύριο Υπουργό, ευχαριστούµε τους κυρίους συναδέλφους.
Θεωρώ τελικά, εάν µου επιτρέπετε, ότι η σηµερινή επερώτηση

και η συζήτηση είχε τα χαρακτηριστικά του πολιτισµού, κύριε
Υπουργέ, και του πολιτικού πολιτισµού και των επερωτώντων και
των κοινοβουλευτικών εκπροσώπων και εσάς του ιδίου και σας
ευχαριστούµε πάρα πολύ.

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, κηρύσσεται περαιωµένη η συ-
ζήτηση επί της υπ’ αριθµόν 19/16/4-2-2010 επερώτησης Βου-
λευτών της Νέας ∆ηµοκρατίας προς τους Υπουργούς Οικονοµι-
κών και Πολιτισµού και Τουρισµού, σχετικά µε τον έλεγχο και τη
φορολόγηση των διαδικτυακών τυχερών παιγνίων.

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι,
Έχω την τιµή να σας ανακοινώσω ότι µε την υπ’ αριθµ.

3555/2403/12.3.2010 απόφαση του Προέδρου της Βουλής, συ-
γκροτήθηκε υποεπιτροπή της διαρκούς επιτροπής µορφωτικών
υποθέσεων, αρµόδια για θέµατα αθλητισµού.

(Η σχετική απόφαση καταχωρίζεται στα Πρακτικά της σηµερι-
νής συνεδρίασης και έχει ως εξής:

«ΒΟΥΛΗ ΤΩΝ ΕΛΛΗΝΩΝ
ΓΕΝΙΚΗ ∆ΙΕΥΘΥΝΣΗ ΚΟΙΝΟΒΟΥΛΕΥΤΙΚΩΝ ΕΠΙΤΡΟΠΩΝ

∆ΙΕΥΘΥΝΣΗ ∆ΙΑΡΚΩΝ ΕΠΙΤΡΟΠΩΝ

Αθήνα, 12 Μαρτίου 2010
Πρωτ.: 3555

Αριθµ.
∆ιεκπ.: 2403

ΑΠΟΦΑΣΗ

ΘΕΜΑ: Σύσταση και συγκρότηση υποεπιτροπής
της διαρκούς επιτροπής µορφωτικών υποθέσεων

Ο ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ
ΤΗΣ ΒΟΥΛΗΣ ΤΩΝ ΕΛΛΗΝΩΝ

Έχοντας υπόψη:
1. Την υπ’ αριθµ. 12235/8801/29.10.2009 απόφαση, περί συ-

γκροτήσεως των ∆ιαρκών Επιτροπών της Ολοµέλειας της Βου-
λής για την Α’ Σύνοδο της ΙΓ’ Βουλευτικής Περιόδου, όπως τρο-
ποποιήθηκε µεταγενέστερα,

2. Το άρθρο 34 παρ. 7 του Κανονισµού της Βουλής,
3. Τις υπ’ αριθµ. 472, 473, 474, 475 και 476 από 2 Φεβρουαρίου

2010 επιστολές του Προέδρου της Βουλής προς τους Προέ-
δρους των Κοινοβουλευτικών Οµάδων,
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4. Τις έγγραφες υποδείξεις των Κοινοβουλευτικών Οµάδων,

αποφασίζουµε,

συνιστούµε, από τα µέλη της διαρκούς επιτροπής µορφωτικών
υποθέσεων, υποεπιτροπή αρµόδια επί θεµάτων αθλητισµού, ως
ακολούθως:

Υποεπιτροπή αθλητισµού

1. Αγάτσα Αριάδνη
2. Ασπραδάκης Παντελής
3. Βούρος Ιωάννης
4. ∆ηµαράς Ιωάννης
5. Εµινίδης Σάββας
6. Λιάνης Γεώργιος
7. Νικητιάδης Γεώργιος
8. Παντούλας Μιχαήλ
9. Ανδριανός Ιωάννης

10. Βόζεµπεργκ Ελισσάβετ (Ελίζα)
11. Ιωαννίδης Ιωάννης
12. Κουκοδήµος Κωνσταντίνος
13. Παπακωνσταντίνου Νικόλαος
14. Ανατολάκης Γεώργιος
15. Ψαριανός Γρηγόριος

Ο ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ ΤΗΣ ΒΟΥΛΗΣ

ΦΙΛΙΠΠΟΣ ΠΕΤΣΑΛΝΙΚΟΣ

Κοινοποίηση:
- Γραφείο Προέδρου της Βουλής
- Γραφεία Γενικών Γραµµατέων Κοινοβουλευτικών Οµάδων
- Γραφείο Γενικού Γραµµατέα της Βουλής
- Γραφείο Ειδικού Γραµµατέα της Βουλής
- Γραφεία Κοινοβουλευτικών Οµάδων
- Αναφερόµενους κ.κ. Βουλευτές
- Γενική ∆ιεύθυνση Κοινοβουλευτικών Επιτροπών
∆ιεύθυνση ∆ιαρκών Επιτροπών

- ∆ιεύθυνση Πληροφορικής και Νέων Τεχνολογιών
Κέντρο Τραπεζών Πληροφοριών»)

Κύριοι συνάδελφοι, έχουν διανεµηθεί τα Πρακτικά των συνε-
δριάσεων της Παρασκευής 19 Φεβρουαρίου 2010, της ∆ευτέρας
22 Φεβρουαρίου 2010 και της Τρίτης 23 Φεβρουαρίου 2010 και
ερωτάται το Σώµα εάν τα επικυρώνει.

ΟΛΟΙ ΟΙ ΒΟΥΛΕΥΤΕΣ: Μάλιστα, µάλιστα.
ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΟΥΣΑ (Ροδούλα Ζήση): Συνεπώς τα Πρακτικά

των συνεδριάσεων της Παρασκευής 19 Φεβρουαρίου 2010, της
∆ευτέρας 22 Φεβρουαρίου 2010 και της Τρίτης 23 Φεβρουαρίου
2010 επικυρώθηκαν.

Κύριοι συνάδελφοι, δέχεστε στο σηµείο αυτό να λύσουµε τη
συνεδρίαση;

ΟΛΟΙ ΟΙ ΒΟΥΛΕΥΤΕΣ: Μάλιστα, µάλιστα.
Με τη συναίνεση του Σώµατος και ώρα 22.00’ λύεται η συνε-

δρίαση για αύριο ηµέρα Τρίτη 16 Μαρτίου 2010 και ώρα 18.00’
µε αντικείµενο εργασιών του Σώµατος: α) κοινοβουλευτικό
έλεγχο, συζήτηση αναφορών και ερωτήσεων και β) νοµοθετική
εργασία, σύµφωνα µε την ηµερήσια διάταξη που έχει διανεµη-
θεί.

5024 ΠΡΑΚΤΙΚΑ ΒΟΥΛΗΣ (ΟΛΟΜΕΛΕΙΑ)

Ο ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ ΟΙ ΓΡΑΜΜΑΤΕΙΣ
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